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V pričakovanju poletja so zopet pred vami Ravenski razgledi. Želijo vam 
prikazati delovanje naše skupnosti v prvi polovici letošnjega leta. Praznovali 
smo kar nekaj okroglih obletnic delovanja zavodov, društev ter kar petdeseto 
obletnico glasbenega dogodka Od Pliberka do Traberka. Pri tej pevski reviji 
moramo poudariti preplet kulture in ljubezni do slovenskega jezika. Torej do 
našega slovenskega naroda, ki živi v dveh državah. Mejo med državama so 
pevci podrli že davno pred vključitvijo obeh držav v Evropsko unijo, ko je meja 
tudi uradno padla. Žal pa v zadnjem času vidimo, da temu ni tako, saj je meja 
zopet vzpostavljena in nas preveč ločuje. 
Na Ravnah je bilo v maju in juniju zelo živahno, še bolj pestro pa je pred 

nami naše poletje. Naš zavod (ZKŠTM), ki skrbi za te dejavnosti, ima dober in ambiciozen program ter vas bo skušal 
pritegniti z različnimi vsebinami. Od otroških, športnih, kulturnih in zabavnih vsebin, ki so jih pripravili, do Ravenskih 
dnevov, ki bodo tradicionalno konec avgusta. Novost je festival Guštanj, ki bo na Ravne pripeljal narodnozabavno 
glasbo in vas mnoge razveselil. Celotnemu dogajanju so rekli Poletje na Ravnah. 
Od našega častnega občana Marjana Kolarja smo se žal poslovili v mesecu maju. Bil je urednik Informativnega in 
Koroškega fužinarja, velik pisatelj in intelektualec ter pokončen in pogumen mož. Njegov pečat je velik in verjamem, 
da bo v prihodnosti še veliko govora o njegovem delu in njegovi zapuščini. 
Ravenčani smo izjemni športniki in dosegamo vrhunske rezultate. Poleg plavalcev in plavalk, ki segajo v svetovni vrh, 
smo uspeli tudi v nogometu, kot najbolj pomembni postranski dejavnosti, doseči preboj v višjo ligo tekmovanja. Poleg 
uspešne članske ekipe so tu še nogometašice in pa mladinski pogon, ki je pravi temelj vsakega športa. In pa seveda 
odlično drugo mesto v državi za člane namiznoteniškega kluba. Fužinar v mnogih športnih panogah doživlja čudovit 
sijaj. 
Ravenski razgledi naj vam popestrijo uvod v poletje, za katerega upajmo, da ne bo preveč vroče. Z vremenom nikoli 
nismo povsem zadovoljni, morda bo pa letos drugače. Želim vam lepe počitnice, nekaj zasluženega dopusta in čim 
lepše življenje na Ravnah. 

Vaš župan
Tomaž Rožen

Grega Ravnjak, HappyMemories

Nogometaši Fužinarja 
v drugi ligi!
V razburljivem zaključku tekmovanja v 3. 

SNL sever so v koroškem derbiju sredi 

Dravograda nogometaši Fužinarja z 1:0 ugnali 

tekmeca za visoko uvrstitev in se uvrstili na 

tretje mesto. Ker se je prvouvrščena ekipa 

Maribora B odpovedala nastopom v višjem 

rangu tekmovanja, je naše športnike doletela 

ta malce nepričakovana čast. To je zanje velik 

uspeh, za kar jim iskreno čestitamo!

“
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Marjanu Kolarju v spomin
Tihomir PinterBojana Verdinek

Marjan Kolar (6. oktober 1933–21. maj 2017) – pisatelj, esejist, 
publicist in urednik; človek, »ki išče poldan, luč in praznik v 
sebi – in za ves narod« (Janko Messner), prejemnik nagrade 
Prešernovega sklada v letu 1968 za roman Išči poldan, častni 
občan Občine Ravne na Koroškem.

Očetu in materi se je začela skupna pot v Zagradu nad Celjem. Poklic 
očeta, ki je bil sicer izučen kamnosek, po soški fronti pa železničar, 
je družino zaznamoval s selitvami. Vsak od njunih 4 otrok se je rodil v 

drugem kraju – nazadnje se je družina ustalila v Mislinji, kjer je dočakala vojno 
in prihod Nemcev. Marjan Kolar je tu doživel premestitev očeta na Bavarsko, 
odhod brata v partizane in izgon preostalih članov družine v taborišča. Oče 
je po mnogih prošnjah dosegel, da je družina konec vojne dočakala skupaj 
– a na tujem, z željo, da se vrnejo v domovino, kar se je po mnogih zapletih 
zgodilo šele septembra 1945.

Izpolnjena želja pa ni izpolnila 
pričakovanj. Vrniti se iz nemškega 
taborišča ni bila najboljša popotnica 
za življenje v novi državi. Kolarjevi 
družini so se ideali razblinili, mladi 
Marjan pa je že bil zaznamovan z 
bojem za pravico misliti s svojo glavo, 
kar mu je prineslo težave z oblastjo; 
med študijem, pri iskanju zaposlitve, 
pri literarnem in uredniškem delu. 
V sili razmer je delal kot knjižničar 
v Slovenj Gradcu in na Ravnah, s 
težavo končal študij zaradi bolezni 
in ker ni imel nobene podpore. 
Od gimnazijskih let je objavljal v 
naprednih literarnih revijah, npr. 
Svit, Revija 57, Perspektive. Bil je v 
uredniškem odboru Sodobnosti in 
leta 1965 je v novi mariborski reviji 
Dialogi postal urednik za prozo, a ne 
za dolgo. Po smrti Avgusta Kuharja 
(1964) je postal urednik Koroškega 
fužinarja in to ostal do svoje upokojitve 
1992. V tem času je bil mentor 
sodelavcem, mladim, ki so šele 
postajali novinarji, kritiki … Pohvalil 
je redko, do pisočih je bil neizprosen, 
a znal je odkriti sposobnosti svojih 
sodelavcev, jih spodbuditi, usmerjati 
in jih iz skopih poročevalcev voditi 
do dobrih novinarjev, esejistov in 
literarnih kritikov.

Od literarnih del je glede na njihovo 
izpovedno moč in pomen za samega 
pisatelja važnih nekaj besedil. 
Leta 1951 je mladi Marjan hodil 
v gimnazijo na Ravnah in začel 
je pisati. V gimnazijskem glasilu 
Nova brazda  je leta 1951 izšel esej 
Osamelec, za katerega mu je žirija 
(profesorji dr. Franc Sušnik, Janko 
Messner in Ignac Kamenik) prisodila 
prvo nagrado – kljub politično sporni 
vsebini. Esej je razburil duhove, ki 
se dolga leta niso pomirili. Marjan 
Kolar je brez sprenevedanja odkril 
svoj pogled, ki ni bil všečen takratni 
prevladujoči filozofiji, in si tako z 
Osamelcem zaznamoval pot za vse 
življenje, osamelec je postal njegov 
način življenja.

Roman Išči poldan je pisatelju 
prinesel prvo javno priznanje, v resnici 
je prejel kar dve nagradi, najprej pri 
založbi Obzorja Prežihovo, nato še 
nagrado Prešernovega sklada. To je 
bilo priznanje Slovenije in Ljubljane 
osamelemu Korošcu. Drugi roman 
Sezuj se, kadar stopiš v mošejo 
nosi podnaslov roman o topilcu, 
Helga Glušič pa ga v spremni besedi 
imenuje roman o garanju in ljubezni.

Z njim je ustvaril »večnega človeka, 
ki ostaja enak z vsemi svojimi dvomi 
in vprašanji, le okolje se spreminja, 
pa še to bolj kot ne le na videz«. Ni 
naključje, da je bilo delo leta 2008 
ponatisnjeno, saj je še kako aktualno. 
Zelo pomembno delo za pisatelja 
samega je roman Zvezde in križi – 
20 let je zorel skozi različne krajše 
pripovedi in dozorel v drugačen 
roman, kot smo jih bili vajeni. 
Spregovoril je o usodi razseljene 
družine in njeni vrnitvi po vojni. Izhajal 
je iz lastne biografije, vendar ni ostal 
na ravni osebne izpovedi in pripovedi, 
temveč ju je presegel z distanco do 
snovi v luči iskanja resnice o človeku. 
Prednost da življenju samemu, 
kakršne koli že kompromise je treba 
skleniti.

… Ostal si živ v letih, ko je 
toliko ljudi pomrlo. Ali ni 
življenje največ, kar lahko 
človek reši iz vojske in 
potem začne znova, tudi če 
je vse požgano in uničeno? 
(Zvezde in križi: 412)

“
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Sledilo je 20 let pisateljskega molka, a Marjan Kolar nikoli ni prenehal s pisanjem, le napisano je začelo dobivati po 
letu 2003 zrelo, končno podobo. Začelo se je plodno sodelovanje z revijo Odsevanje in založbo Cerdonis. Najprej je 
izšla zbirka kratke proze Sveto sivo življenje,ki jo je urednik Blaž Prapótnik takole označil: »Kolarjeva nova knjiga je 
hvalnica  življenja, čeprav je hkrati tudi memento mori in že na prvi pogled temna; a življenje ni ne črno ne belo, je nekje 
vmes – sivo.« Sledili so romani Prekrstitve, Robinzonova zastava, Primer profesorja Klasinca, Čas hladnih senc 
in leta 2013 še zadnja zbirka kratke proze Moji mimohodi.

Njegovo pisanje se je v zadnjih desetletjih obrnilo od družbene kritike k sebi in se spremenilo v intimnega zaznamovalca 
procesov človeške duše – tudi v zadnji zbirki kratke proze Moji mimohodi še vedno odkriva le resnico o človeku. 
Kolarjev opus je prava zakladnica literarnih besedil za mladino in odrasle tako na tematski, motivni, sporočilni kot 
slogovni ravni. Marjan Kolar je bil zavezan koroškemu svetu, ki se je razvil ob železarni in ki je bil včasih mačehovski do 
njega – vendar ga je imel rad. Oddolžil se mu je z vsem najboljšim, kar je premogel, in daleč presegel čas in prostor, 
v katerem je živel. 
Hvala njegovi življenjski sopotnici Mariji Irmi Vačun Kolar, ki je bila prva bralka in kritičarka njegovih tekstov in je tudi 
avtorica monografske študije z naslovom Marjan Kolar: od eseja do romana, in hvala Marjanu Kolarju, za neusmiljeno 
iskanje boljšega jutri.

LITERARNO DELO
Pisatelj Marjan Kolar je avtor sedmih romanov, treh povesti, treh zbirk črtic, novel ter kratke proze, petih radijskih 
iger in zbirke humoresk in satir, in sicer:
– eseja Osamelec (nagrajen s 1. mestom na nagradnem natečaju šolskega glasila Nova brazda) (1952);
– zbirke novel Prazno nebo (DZS, 1961);
– radijskih iger Revolucij ne bo več (1962) in po njej napisane in uprizorjene drame;
– zbirke humoresk Samomor v nebesih (DZS, 1965);
– radijske igre Soteska junakov (1966);
– mladinske povesti Sledovi medalj (ZO, 1967);
– romana Išči poldan (ZO, 1967), za katerega je prejel dve prestižni nagradi;
– romana Sezuj se, kadar stopiš v mošejo (ZO, 1971). Roman je leta 2008 doživel ponatis (Zavod za kulturo  
 Občin e    Ravne na     Koroškem);
– radijske igre Ura (1969);
– povesti Snežne verige (Prešernova družba, 1973);
– romana Zvezde in križi (1979);
– povesti Posterji na begu (podlistek v PIL-u, 1979–1980);
– radijske igre Posterji na begu (1995);
– radijske igre Robinzonova zastava (1999);
– zbirke kratke proze Sveto sivo življenje (Kmetijska založba Cerdonis, 2003);
– romana Prekrstitve (Cerdonis, 2004);
– romana Robinzonova zastava (Cerdonis, 2005);
– romana Čas hladnih zvezd (Litera, 2008);
– romana Primer profesorja Klasinca (KD Mohorjan, 2008);
– zbirke kratke proze Moji mimohodi (2013).

STROKOVNO in drugo delo

Zgodovina železarstva na Koroškem, objavljena v zborniku Med Peco in Pohorjem (1965) in v samostojni publikaciji 
375 let jeklarstva na Ravnah (1998). 
Prispevka o dr. Francu Sušniku v zbornikih o njem (1998 in 2008).
V letih (1964–1992) je bil urednik Koroškega fužinarja, Informativnega fužinarja in Fužinarja mladih. S svojim delom je 
dal neizbrisljiv pečat domačemu kraju in tudi širše.
V tem času je spodbudil izid zbirk poezije železarjev – pesnikov.

POMEMBNEJŠE NAGRADE IN PRIZNANJA

Za roman Išči Poldan je prejel Prežihovo nagrado pri Založbi Obzorja (1967) in nagrado Prešernovega sklada (1968).

1970. leta je bil odlikovan z državnim odlikovanjem red dela s srebrnim vencem.

1987. leta je prejel slovensko priznanje za novinarsko in uredniško delo.

2009. leta mu je Občina Ravne na Koroškem podelila Veliko Prežihovo plaketo in leta 2015 je postal častni občan 
Občine Ravne na Koroškem.
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115-LETNA TRADICIJA 
PIHALNEGA ORKESTRA 
ŽELEZARJEV RAVNE 
30 LET IGRANJA SKOZI MOJE OČI

Aljaž Gradišnik

Ob prvem nastopu v uniformi na Jesenicah sem bil zaradi treme povsem prepoten in Amatijev nelakiran 
medeninast bariton je pustil zelene sledi medenine na rokah, srajci… V srcu pa so prijetne sledi že več kot 30 
let.

V spominu imam, ko me je oče 
držeč za roko peljal v glasbeno 
šolo, takrat še na ravenskem 

gradu, rekoč, da bom godbenik in 
bom igral v lepi uniformi. Pavel Arnold 
je bil moj prvi učitelj in čez nekaj let sem 
postal godbenik. Igranje v orkestru 
in uniformi je postalo del mojega 
življenja. Sedel sem ob številnih 
godbenikih, od katerih sem jih včasih 
tudi slišal: »Pob, tam pa drugič ahti 
k'k špilaš?!« Nekateri med njimi so 
odnehali in nazaj prinesli uniformo 
in instrument, z nekaterimi pa po vaji 
ob petkih še vedno poklepetamo. 
Sedel sem tudi ob Janezu Plohlu, ki 
ni odnehal nikoli in je igral do konca 
svoje življenjske poti.

Že kot srednješolec sem postal tudi 
muzikant in od takrat sem igral v 
različnih ansamblih. Kot »mulc« sem 
hotel biti predvsem roker, kasneje kot 
študent pa sem ugotovil, da je najbolj 
vidna sprememba v denarnici, če 
igraš v narodno zabavni muziki. Prvi 
godbeni prijatelj je bil Bibo, nato pa 
so bili Štefan, Manfred, Sandi, Drago, 
Helmut, Sep. Vsi so me vprašali 
enako, če bi prišel igrat k njim v 
ansambel. Kljub igranju z ansambli 
in službenimi obveznostmi tudi v 
tujini pa nikoli nisem prenehal igrati v 
»železarski muziki«. V orkestru sem 
najprej igral bariton, potrebe so me 
»prestavile« na tenor. Kasneje, že kot 
študent, sem začel igrati pozavno in 
znanje sem nadgrajeval tudi v srednji 
glasbeni šoli v Mariboru. S tem sem 
postal tudi glasbenik.

Kot godbenik in glasbenik sem se 
z orkestrom veselil zlatih medalj na 
legendarnem svetovnem prvenstvu 
v Kerkradeju na Nizozemskem, igral 
na poslednjih slovesih na Barbari in 
na gostovanjih prepotoval velik del 
Evrope. Kot muzikant sem z ansambli 
nastopal na odru pred več tisoč 
glavo množico, na veselicah, tri tedne 
potoval po ZDA in Kanadi, kjer smo 
godli izseljencem.

Tako kot svojega prvega nastopa 
v uniformi ne bom pozabil, ko je z 
orkestrom zaigral tudi sin. To je bila 
do takrat moja največja nagrada na 
glasbenem področju! Ob letošnjem 
115. jubileju orkestra sem dobil 
priznanje za več kot 30 let igranja, 
uro. Na samem koncertu sem v mislih 
preletel pretekla leta. Pogledal sem 
predse, kjer sedi Franci Krautberger, 
ki pri orkestru igra že 60 let. Ja, če 
nekdo igra samo več kot 30 let, ne 
pomeni, da mu je potekel čas. Sicer 
pa sem tudi ugotovil, da na koncertu 
ura mogoče ni bila največja nagrada. 

V naši vadbeni dvorani sem sedel 
že na različnih mestih. Ko sem igral 
tenor, je bilo prijetno, saj so pred 
menoj sedele flavtistke, same luštne 
punce. Kot pozavnist sedim zadaj, 
kjer sva zadnja leta z Marjanom igrala 
tri »štime« hkrati, čeprav sva bila 
samo dva. Pa sva dočakala, da nisva 
več sama. Pozavnistov nas je več. 

Na samem koncertu so me posadili 
med dve pozavnistki! Na moji 
levi svetlolasa Ana, na moji desni 
temnolasa Andreja – vmes pa Aljaž 
(barve las namenoma ne omenjam, 
saj je letom primerna). Poleg ure je 
bila to krasna nagrada!

Številni so muzikanti, veliko je 
»šolanih« glasbenikov, a samo z 
uniformo in knjižico koračnic v žepu 
si tudi godbenik. Vsem godbenikom, 
predvsem mladim, lahko zatrdim, da 
je vredno igrati v orkestru več kot 30 
let.

Orkester, za tvojih 115 let in vsa moja dosedanja in prihodnja 
leta: Ad multos annos! Hvala ti!
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50 let pevskega srečanja 
Od Pliberka do Traberka

Jožica Pušnik, dipl.upr.org., vodja JSKD OI Ravne

Trije predkoncerti so potekali že v mesecu 
marcu, kjer se je samostojno predstavilo 
22 zborov in skupin. Srečanja sta 

spremljala strokovna spremljevalca (Dravograd 
in Črna na Koroškem Danica Pirečnik; Pliberk 
Ivan Vrbančič).  Srečanja niso tekmovalnega 
značaja, ampak jih vzpodbujamo h kvaliteti 
in množičnosti. Na slavnostnem koncertu, ki 
je bil 14. maja 2017 v Športni dvorani pri OŠ 
Prežihovega Voranca na Ravnah, pa so se 
predstavili združeni ženski, moški in mešani 
zbori. Samostojno se nam je predstavil Moški 
pevski zbor Foltej Hartman iz Pliberka, ki na 
srečanjih sodeluje že od vsega začetka in je 
tokrat nastopil petdesetič. V tem zboru tudi še prepevajo trije pevci (Janez Kušej, Slavko Mlinar in Maks Piko), ki so 
sodelovali na vseh srečanjih. Za njihovo 50-letno neprekinjeno sodelovanje in prepevanje jim je Javni sklad RS za 
kulturne dejavnosti Območna izpostava Ravne podelil JUBILEJNO PRIZNANJE OBMOČNE IZPOSTAVE SKLADA. 
Iskrene čestitke! Samostojno sta se predstavila tudi MPZ Vres s Prevalj  in MePZ Podjuna iz Pliberka.

Na slavnostnem koncertu so 
vse nagovorili dr. Tomaž Rožen, 
župan naše občine; Milan Piko, 
direktor Kulturnega doma Pliberk; 
NužejTolmajer, dolgoletni tajnik 
Krščanske kulturne zveze Celovec 
in slavnostni govornik mag. Marko 
Repnik, direktor Javnega sklada RS 
za kulturne dejavnosti. 

»Revija Od Pliberka do Traberka je 
srečanje zborov, ki združuje Slovence 
dveh držav in ima že dolgo življenje 
in lepe, pozitivne odmeve doma 
in v tujini. Moč umetnosti je vedno 
premagala vse meje, različne jezike 
in kulture,« je o pomenu čezmejne 
revije pevskih zborov zapisal Milan 
Piko. 

Tudi pevska srečanja Od Pliberka 
do Traberka so dobila svoje mesto 
na spletu in so tako dostopna 
vsem pevkam in pevcem, njihovim 
zborovodjem, vsem poslušalkam 
in poslušalcem, vsem tistim, ki ne 
poznajo začrtanih meja, ampak jim 
je pomembna le skupna pesem, ki 
razveseljuje in povezuje. Več si lahko 
preberete na spletnem naslovu 
www.odpliberkadotraberka.si

»Začetek zgodbe, zgodbe uspeha, se je začel pisati pred pol stoletja. Knjiga, 
ki jo pišemo kulturniki z obeh strani Koroške, je v tem času postala zelo obširna 
in vsebinsko bogata. Čim dlje jo bomo pisali, tem bolj bo pestra,« je poudaril 
Milan Piko.

Brez zveste publike bi bilo prepevanje osiromašeno, zato hvala vsem, ki nas 
vsa ta leta spremljate. Pevkam in pevcem ter njihovim zborovodjem hvala za 
ves trud in lepe pesmi, saj kdor poje zlo ne misli. Kot je zapisal dr. Franc 
Sušnik: »Žubori, žebraj, pesem koroška, trkaj na srca, zmaguj!«

Naj se še dolgo nadaljuje in najde novega zagona.
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 “Slika živi le, ko jo človek gleda”
Mirko Osojnik

Leander Fužir – naš slikar Landi! Tek krvi njegovega rodu je razpet od rodnih Prevalj do Pristave v Črni, kjer je živel 
in ustvarjal nekaj zadnjih desetletij. Nazadnje se je z ženo preselil v svet zelene tišine v osrčju Pece, ki še dodatno 
vzpodbuja njegov ustvarjalni nemir, ki je prepotreben za umetniško ustvarjanje.

Njegova dela so prepoznavna 
tudi brez podpisa. Izrazit 
socialni čut jim je vseskozi 

določal vsebino in umerjal moč 
likovnega doživetja. Znane so mu 
skoraj vse slikarske tehnike, tudi 
olja, najraje pa se je vseskozi izražal 
v akrilu, kredi in akvarelu. Tako kot 
skoraj v vseh Prežihovih lepih a 
žalostnih zgodbah, imajo tudi na 
njegovih platnih in drugih slikarskih 
formatih nosilno vlogo ljudje s 
socialnega roba. Uveljavil se je s 
knapovskimi motivi (njegov ded je 
bil rudar, pa tudi sam je bil v službi 
v rudniku!) in ohranil za zanamce 
ogromno velikih oljnih platen, s 
katerih odsevajo neponarejene stiske 
pa tudi veselje in radost vsakdanjega 
rudarskega življenja. Zelo močan je 
v portretih, ki vzbujajo vtis, kot da jih 
je ujel v bežnem miselnem preblisku 
in tisti trenutek njihovega življenja 
zamrznil v času. Kasneje so ga 
»zagrabili« tudi Prežihovi junaki in kar 
nekaj Prežihovih izdaj krasijo njegove 
ilustracije: Solzice, Levi devžej, Čez 
goro k očetu, noveli Samorastniki in 
Ljubezen na odoru, zbornik referatov 
Beseda o Prežihu… Ilustriral je tudi 
pesniško zbirko svoje hčerke Saše 
Mušja kraljica in še nekaj knjig.  

Njegova druga življenjska prelomnica 
je bila 15. januarja letos, ko je slavil 
častitljivo 75. obletnico življenja. 
Prva lepa in velika prelomnica pa 
je bila nekaj prej, sredi lanskega 
decembra, ko so mu prijatelji ob 
prihajajočem jubileju pri Kulturnem 
društvu Mohorjan Prevalje izdali lepo 
in obsežno monografijo »Leander 
Fužir: Pripovedi slik«. 

Na kar 173 straneh so po sklopih 
ujeti njegovi umetniški izdelki pod 
pomenljivimi naslovi poglavij: 
Pripovedi ljudi, Obrazi, Prežihov svet, 
Iz duhovnega sveta, Iz slikarjeve 
mape, Zgodbe. Kot je sam skromno 
poudaril na predstavitvi svoje 
monografije na Prevaljah, je edina 
razlika med njegovo in drugimi 
knjigami pač ta, da so drugi svoje 
knjige napisali, on pa jo je narisal! 
V uvodni študiji Koroški ljudje in 
koroška zemlja v slikarstvu Leandra 
Fužirja mu je umetnostni zgodovinar 
dr. Milček Komelj postavil svojevrsten 
spomenik in ga umestil med vidne 
slovenske slikarje, saj »…Fužirjeve 
slike govorijo o neutešnem človeškem 
hrepenenju, o nenehnem napornem 
iskanju poti skozi širjave in zamete na 
življenjskih brezpotjih. To hrepeneje 
(pa) dviga Fužirjevo umetnost ob 
vsej ukoreninjnosti v izročilo… tudi 
v izrazitejše duhovne sfere, ki ne 
poznajo ne krajevnih ne časovnih 
meja…«. 19. maja letos je Landi na 
prvi dan Festivala solzic na Mavrelovi 
Strojni za svoje odmevno delo prejel 
tudi priznanje Venec solzic. 

»Slika živi le, ko jo človek gleda,« je 
pred mnogimi leti izjavil slavni slikar 
Pablo Picasso. Te misli je naš slikar 
umestil leta 2013 tudi na naslovnico 
svojega razstavnega kataloga. Ob 
obeh lepih življenjskih prelomnicah 
mu tudi bralci skupaj z uredništvom 
Ravenskih razgledov želimo, da bi 
njegove čudovite koroške podobe 
še dolgo živele v koroških domovih 
in na stenah likovnih galerij in nam 
ohranjale toploto in brezčasno lepoto 
koroške zemlje. Dragi Landi, še na 
mnoga leta!

Slika živi le, ko jo 

človek gleda“

Danica Hudrap
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Kulturno društvo koroških likovnikov:
40 let delovanja (1977-2017) 

Zoran Rožič

Kulturno društvo koroških likovnikov je primarno in krovno umetniško društvo, ki povezuje umetnike celotne koroške 
regije in širše, uradno od 12. 3. 1977. Neuradno pa segajo temelji delovanja društva še nekaj let pred tem v obliki 
soustvarjanja prvega predsednika in soustanovitelja društva Franca Boštjana na mednarodnem železarskem 

simpoziju Forma Viva v letih 1964─1989. Med temelji ustanovitve društva je tudi leta 1963 ustanovljen Likovni salon na 
Ravnah. Njegovo delovanje je dolga leta usmerjal Franc Boštjan. Ob ustanovitvi je društvo štelo 18 članov, trenutno pa 
povezuje 60 članov in prijateljev društva. V njem se srečujejo slikarji, kiparji, rezbarji, grafiki, risarji, vizualisti in oblikovalci 
v ljubiteljskem pomenu kot tudi na profesionalnem nivoju pedagoga ali akademskega umetnika. Sedež društva je na 
Prežihovi ulici 7 na Ravnah na Koroškem.

Ne delujemo tipično skupinsko kot 
pevski zbor ali folklorna skupina, zato 
tudi nagrade in zahvale za naše delo 
sprejema vsak umetnik, član društva 
posamezno na kolonijah, ex temporih, 
razstavah ter ostalih umetniških 
dogodkih in prireditvah. V 90. letih 
preteklega stoletja je občina Ravne 
podelila društvu bronasto Prežihovo 
plaketo na področju negovanja 
kulture. 

V društvu dajemo poudarek 
permanentnemu izobraževanju svojih 
članov. V 40. letih obstoja društva 
so bili izvedeni številni izobraževalni 
tečaji in seminarji, katerih mentorji so 
bili priznani umetniki, kot so pokojni 
akad. slikar Slavko Kores in akad. 
slikar ter likovni pedagog Ervin Kralj, 
ki sta poučevala dalj časa. Člani so 
si minula leta nabirali izkušnje na 
mnogih izobraževalnih kolonijah in ex 
temporih po Sloveniji in tujini, prav tako 
skupinsko ter samostojno razstavljali 
doma in v mnogih slovenskih in tujih 
galerijah. Izpopolnjevali so se na 
strokovnih ekskurzijah v domačih in 
tujih galerijah ter muzejih. Smo člani 
zveze slovenskih likovnih društev in 
prijatelji podobnih društev v Sloveniji 
in tujini. 

Izrazna karakteristika članov

Izrazni vtis posamezniku daje 
predvsem raznolikost bivalnega 
okolja. Najpogosteje nas impresionira 
krajina, kjer gre navadno za 
lirične navdihe, pa tudi trenutno 
razpoloženje umetnika kar dopolnjuje 
način slikanja.

Druga prepoznavnost je naša 
kulturna dediščina, vezana predvsem 
na etnološko izročilo; tu najdemo 
zanimive rešitve in videnja kot tudi 
uporabo različnih tehnik in pristopov. 
Na naših risbah, pastelih, akvarelih, 
akrilih in oljih so upodobljena tihožitja, 
predvsem je krajina zlita z etnografsko 
umetnostnimi objekti, kot so samotne 
kmetije, kašče, skednji in znamenja, 
ki še kljubujejo zobu časa, raztresena 
po koroški krajini in celkih, sakralni 
objekti, vedute krajev in vasi, notranji 
interier ter figuralika. Pojavljajo se 
tudi novejši stili izražanja, povezani z 
abstrahiranjem videnega ter osebni 
izrazni pristopi, kar lahko razumemo 
kot prepoznavnost in dovršenost 
umetniškega dojemanja.

Zato je pri nekaterih članih jasno, 
da niso več navadni opazovalci, ker 
se izognejo realističnemu načinu 
slikanja. Precej članov je takih, ki k 
motivom pristopijo s širokopotezno 
neposrednostjo. Druge odlikujejo 
linija in črta ter realistična natančnost, 
ki so jo izurili do perfekcije.

Težko je v izrazito heterogeni skupini, 
kjer se srečujejo ljubitelji, likovni 
pedagogi, akademski slikarji, kiparji 
in grafiki, poiskati skupno točko 
v izražanju. Najpomembnejše je, 
da nas druži sorodni interes, to je 
ljubezen do umetnosti in vizualne 
ustvarjalnosti.

Marta Merkač
Profesor saksofona 

Tomaž Nedoh



 17 / Ravenski razgledi 2017

13

Iz naše sredine izhajajo tudi naslednji umetniki: 

- ustanovitelj društva in prepoznaven soustvarjalec ravenske železarske Forme Vive, domačin z Raven, slikar Franc 
Boštjan (1931─1999), dolgoletni predsednik in mentor društva, dobitnik nagrad in priznanj;
- dr. Janko Sušnik (1927─2005), zdravnik specialist, profesor ergonomske fiziologije, obiskovalec večerne šole slikarja 
N. Pirnata starejšega in profesorja na Akademiji za likovno umetnost F. Novinca, ki je znan po figuraliki, predvsem v 
tehniki akvarela;
- dr. Bogomir Celcer (1930─2004), tipičen ilustrator in karikaturist; sodeloval je s svojimi karikaturami v Pavlihi in 
koroškem tedniku Prepih, slušatelj pri slikarju M. Sedeju;
- Andrej Grošelj (1947─2011), akad. slikar ter kipar in rezbar, domačin s Prevalj ─ udeleženec mednarodnih slikarsko-
kiparskih kolonij na Ravnah, v letih 2007─2010 v tehniki kiparjenja, dolgoletni član društva, dobitnik nagrad in priznanj; 
živel je na Ravnah; na Prevaljah pa je v Družbenem domu posthumno odprta Grošljeva galerija;
- Matevž Šumah (1931─2012), domačin s Prevalj, živeč na Ravnah, dolgoletni član in nestor društva, znan po precizni 
risarki tehniki, prenekateri koroški biser dediščine, kot so stare bajte, kašče, razpela, kapelice, so ostali le še na 
njegovih likovnih delih;
- Darinko Plevnik (1931─1987), slikar monotipij, likovni pedagog na gimnaziji Ravne in OŠ Prežihovega Voranca, eden 
izmed pobudnikov ustanovitve društva;
- Ferdo Bodner (1928─2000) in -Franc Johman (1931─2000), nestorja društva;
- Milan Pečovnik, lani umrli član iz Črne na Koroškem, slikar mineralov in fosilov;
- Benjamin Kumprej, akad. slikar in likovni pedagog ravenske gimnazije, domačin z Leš, predsednik v obdobju med 
leti 1985/88, mentor, dobitnik številnih nagrad in priznanj;
- Ervin Kralj, akad. slikar in likovni pedagog, domačin iz Slovenj Gradca, živi pa v Mariboru, je naš dolgoletni mentor in 
častni član društva, dobitnik mnogih nagrad in priznanj. 

Predsedniki društva so bili po 
vrstnem redu od ustanovitve 
dalje:

Franc Boštjan, Stane Bricman, 
Benjamin Kumprej, Štefan Bobek, 
Albert Hojnik, Milena Golob,
Ivan Večko Mattersdorfer, Anita 
Predikaka, Helena Kotar, Zoran Rožič 
(od leta 2007 dalje).

Jubilejno prireditev in praznovanje 
ob 40-letnici je društvo obeležilo 
z odprtjem pregledne razstave 
članov društva v petek, 17. 3. 2017, 
v razstavišču Koroške osrednje 
knjižnice na Ravnah.
V kulturnem programu sta v duetu 
nastopila svetovni prvak in virtuoz 
na klavirski harmoniki Stefano Bembi 
iz Italije in akademski glasbenik ter 
profesor saksofona Tomaž Nedoh 
iz Sežane. Lirično je prireditev 
popestrila članica društva literatov 
mežiške doline Marta Merkač s svojimi 
pesmimi. Likovna kritika in postavitev 
umetniških del pa je bilo strokovno 
delo umetnostne zgodovinarke, 
likovne kritičarke in geografinje Petre 
Vencelj iz Kranja.

Podarjeno delo naši občini, 
avtor Zoran Rožič
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SLOVENSKI DNEVI KNJIGE IN NOČ 
KNJIGE

NOČ V KNJIŽNICI

Petra Makuc

mag.  Jelka Kos

Ob slovenskih dnevih knjige (letos od 19. 
do 23. aprila) in Noči knjige smo z gostjo 
Deso Muck tradicionalno zaključili sedmo 

sezono bralne značke za odrasle Korošci pa 
bukve beremo. Desa Muck – gospa, ki živi od 
besed, a je tudi drzna kritičarka sodobnega 
sveta, zaljubljenka v živali, mati treh hčera in 
prejemnica najprestižnejših umetniških nagrad 
– je k obisku pritegnila velik delež bralcev, ki so 
sprejeli letošnji bralni izziv. S ponosom napišemo, 
da je del bralne značke za odrasle tudi lahko 
branje. Vsakega bralca na cilju čaka nagrada, 
med bralnim obdobjem pa srečanja z literati. 
Projekt promocije branja za odrasle je vsako 
leto bolj živ; uresničujemo ga v sodelovanju 
z ostalimi koroškimi splošnimi knjižnicami in s 
Slovensko študijsko knjižnico v Celovcu. Bralne 
kotičke s priporočeno literaturo bomo ponovno 
obudili jeseni.

Noč knjige smo v Koroški osrednji knjižnici na mladinskem 
oddelku letos obeležili s celonočno prireditvijo, 
poimenovano Noč v knjižnici. Udeležilo se je je 26 

obiskovalcev, ne samo s Koroške, celo iz Ljubljane in Celja so 
prišli otroci praznovat Noč knjige.
Od medsebojnega spoznavanja preko družabne igre do 
literarnega nastopa pisateljice in pesnice Aleksandre Kocmut 
smo prešli na domačno sproščenost v zaprti knjižnici ob 22. 
uri. Prijetni večerji je sledilo izbiranje knjig za branje pred 
spanjem, nočni pohod z lučkami po nerazsvetljenem gradu, 
pripovedovanje grajskih legend in zgodbic …
Kot doma so se počutili otroci, ko so si pred spanjem umili 
zobe, se zavili v spalne vreče in prebrali svoje knjige in stripe. 
Po napornem, a zanimivem večeru so si ogledali še polnočno 
filmsko projekcijo, med katero je nekatere otroke že obiskal 
spanec … 
Tudi tisti, ki bi lahko brali in se pogovarjali še do jutra, pa so po 
filmu poskusili zaspati. Odhod domov je bil namreč na sporedu 
že čez nekaj kratkih uric. Kljub kratkemu nočnemu počitku so 
se otroci z veseljem udeležili zajtrka in se počutili že skoraj kot 
družina. Komaj smo se dobro navadili drug drugega, že smo 
morali narazen. Zagotovo pa se srečamo še kdaj v knjižnici.   

Dobran Laznik
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FESTIVAL SOLZIC
Čas za poklon dediščini

Renata Picej

Festival solzic je poklon dediščini Koroške, je hommage tradiciji in zaveza besedi, beseda pa je vedno sinonim 
za dom in domovino! Najprej Prežihovi, saj so njegove solzice prinesle festivalu ime, v svojem čudovitem belem 
cvetu, spominjajoč na drobno perlo, pa odsevajo svojo lepoto še narava, kultura, ljudske zgodbe, ljudje in življenje 

samo. Sporočilo, ki ga prinašajo, pa je dejstvo, da je vse, kar je tukaj in je avtentično, lahko tudi motiv za zgodbo, 
zgodba pa je osnova turizma. Turizem se je v občini Ravne že zdavnaj »pocetlal« iz levega devžeja, še ko je Meža 
bila svinčeno siva.

Festival solzic, ki se je letos zvrstil že četrtič, je izkristaliziriral svoj namen, poslanstvo in motiv že na svoji 
otvoritvi na Strojni, 19. maja, ko so se zaiskrile besede in barve literatov in likovnikov, ko so zapeli Korošci iz 
slovenske in avstrijske Koroške in je bukovniška beseda dopolnila Prežihova besedila, čigar črtica »Solzice« je 
zanetila idejo svojevrstnega koroškega praznika.

Literarna pokrajina Koroška

Je že kdo pomislil na to, da bi 
tako imenoval pokrajino, ki jo je 
Lovro Kuhar v svoji realsocialistični 
maniri neizbrisno vpel v književnost 
20. stoletja, in so njegovi kmetje, 
proletarci in usode malih ljudi zašli v 
učno snov srednjih šol? Verjetno ne. 
A če tem z izobraženo roko zapisanim 
Samorastnikom, Jamnicam, 
Požganicam, Doberdobom in 
novelam, potopisom in črticam 
dodamo še veliko posebnost in 
enkratnost koroškega literarnega 
prostora – bukovništvo, je slika že 
povsem drugačna. Bukovništvo je 
velika slovenska literarna posebnost 
in največ teh zapisov najdemo prav 
med obronki zahodnega Pohorja, v 
Mežiški dolini in v Podjuni. Prav zato, 
zaradi preprostih besed zapisanih z 
neučeno roko, a z željo, da življenje 
preprostega človeka, njegova čustva 
in molitve, ostanejo, so se zgodili 
zanimivi zapisi. Na našem območju je 
največji bukovnik Blaž Mavrel, in zato 
je svojo sled v Strojni zapustil tudi 
Festival solzic.

Venec solzic

Festival solzic vsako leto prinaša tudi 
priznanje nekomu, ki je v prostor in čas 
Koroške vklesal neizbrisno sled. Letos 
ga je skupaj s čudovitm, dehtečim 
vencem solzic prejel Leander Fužir - 
slikar, umetnik, samorastnik iz Črne. 
Njegovi akvareli odsevajo čustva, 
strasti in koroška razpoloženja ... 
Njegovi Prežihovi liki pa so najbolj 
žlahtni okvir Festivala solzic. Venec 
solzic je prejel za svoj samorastniški 
zamah čopiča, zvestobo koroškim 
prospektom ter življenju in literaturi 
zapisani motiviki, kjer vedno znova 
izstopa in žari koroško življenje!

Kres besed in barv

Dva dneva je domoval v stari strojanski 
šoli Literarni tabor, ki so ga sestavljali 
učenci OŠ Prežihovega Voranca z 
Raven in učenci iz »Neue Mittelschule 
Bleiburg« iz Pliberka. Zahvala za to 
gre vsaj štirim učiteljem in njihovim 
ravnateljem ter sodelavcem: Vanji 
Benko in Gregi Čuku z Raven ter 
Marici Kušej in Pepiju Kropu iz 
Pliberka. Takoj so videli smisel 
druženja, komuniciranja, prebiranja 
in uživanja narave v maniri dediščine 
prostora, pa ne zgolj literarne! Pepi 
in Marica sta šestnajst svojih otrok 
pripeljala iz Pliberka na Strojno kar 
peš, čez Komel. Naši šolarji pa so 
jim šli nasproti. In potem se je začel 
KRES BESED, ki so ga dopolnili še 
Društvo literatov Mežiške doline pod 
vodstvom Marte Merkač in Literarno 
društvo Beseda iz Dravograda pod 
vodstvom Janeza Juriča. Zapeto in 
zaigrano besedo so nam podarili: 
Vokalna skupina Nomos iz Škocjana 
v Podjuni, Oktet Suha pa Marjana 
Mlinar in Milan Kamnik ter prisrčni trio 
iz Šentanela: Ana, Helena in Daniel 
Šart. Pisateljica Luise Ruhdorfer nam 
je pokazala, kako se sliši preprosta 
beseda v dialektu Koroške čez 
mejo, prireditev pa je, tradicionalno, 
povezovala Darja Vrhovnik.
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Kotlje

Sobota je prinesla Koroško tržnico in KOTL'JADO s tremi dišečimi lonci. Mešali in kuhali so člani KS Kotlje (Boris 
Štriker), Koronarno društvo (Franc Rožej) in KD Gozdar iz Črne (Duša Kumprej). Od 12 prijavljenih jih je nekaj odpadlo 
zaradi vremena, dva zaradi odsotnosti glavnega kuharja, ostali, predvsem politični lonci pa so podlegli raznim učnim 
uram in volitvam. 
Pestro je bilo v Kulturnem perpetuumu mobile, saj so se vrtela krila in so udarjali ob tla plesni čevlji številnih folklornih 
skupin: CUDV Črna, KD Prežihov Voranc Ravne, Luka Kramolc iz Šentanela, Gozdarja iz Črne in beneške folklorne 
skupine Živa nit, ki se je predstavila s  plesi Nediških dolin in Posočja. Gostje so predstavili plese Nediške in Terske 
doline, prebrali odlomek črtice Solzice v italijanščini, medtem ko je Inštitut za slovensko kulturo svojo stojnico zapolnil 
s promocijskim materialom Videmske pokrajne. 
Ob odsotnosti domače godbe na pihala, ki je bila na tekmovanju, so v Kotljah zaigrali člani Godbe na pihala Ojstrica 
iz Dravograda, zapeli pa so pevci MPZ Leše, Vesele kmetice in Smrtnikova dekleta z Obirskega pri Železni Kapli, ki 
nadaljujejo izjemno pevsko tradicijo Smrtnikove rodbine.

Peklenski sprejem in peklenska kulinarika

Inscenirana zgodba, ki se odvija na avtentičnem prostoru Pekla, kot ga je v svoji črtici Solzice opisal Prežihov Voranc; 
na gozdni oder s škorjačo in lesenimi klopmi pa smo jo postavili lani ob tem času, pripoveduje o Peklu pod Uršljo, 
naravi in vodi, ljudskih običajih in tradiciji ter izpostavlja nekaj »peklenske kulinarike« kot npr. hudičevo slino, peklenski 
namaz, velike in male grehe ter Luciferjeva jajca. Izlet je voden in informativno dobro podkovan saj zanj skrbi vodnik 
Alojz Pristavnik, pod hudičevimi maskami pa se za navdušene velike in majhne obiskovalce trudita peklenščka Kopitar 
(Bogdan Potočnik) in Krempel (Milan Praznik) ter mojster peklenske besede Lucifer (Drago Pungertnik).

Društvo solzice Ravne

Društvo solzice Ravne, ki je ob tehnični podpori ZKŠTM-ja organizator Festivala solzic, je dosedanjim zgodbam dodalo 
novo – vodno klop v Peklu. Postavili smo jo kot poklon vodnemu bogastvu v naročju Uršlje gore ter zato, da bo človek 
na poteh poduršeljskega sveta lahko sedel in razmislil o naravi, o gozdu in še posebej o vodi. Po Koroškem vrtu pred 
pokopališčem, kjer je pokopan Prežihov Voranc, po Solzici velikanki v Kotljah, ki s tremi vejami solzic simbolizira tri 
koroške doline in govori o dejstvu, da je Koroška v treh državah: Sloveniji, Avstriji in Italiji (Kanalska dolina), po Peklu, 
čigar zgodbo bi spreten turistični menedžer ponudil Ministrstvu za šolstvo kot opcijsko dopolnilo obligatornem obisku 
Prežihovine, je zdaj postavljen že četrti motiv obiska! Klop čez vodo! Tik Pekla.
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Juhu! Naša 10. obletnica je tu!
Ženska vokalna skupina Deteljica

Kristina Štinjek, predsednica ŽVS

Metka Gavez, Petra Kavtičnik, Mira Podjavoršek, Elica Pesičer, moja »malenkost« (Kristina Štinjek – predsednica), 
Tončka Mravljak, Štefka Bavče in Franja Gašper z umetniško vodjo Lilijano Rojko smo članice vokalne skupine 
Deteljica Kulturnega društva Prežihov Voranc Ravne na Koroškem. Vse nas povezuje ljubezen do petja.

Začelo se je tako, da se nas je 
šest pevk (članic ravenskega 
ženskega upokojenskega 

zbora) pogosto družilo tudi ob 
drugih priložnostih in smo sklenile, 
da ustanovimo vokalno skupino. Ime 
je nastalo samo po sebi, saj smo 
pogosto hodile na pohode in v travi 
sem večkrat našla kakšno večperesno 
deteljico. Deteljica prinaša srečo, 
me pa s pesmijo osrečujemo sebe 
in druge. Od samega začetka poleg 
mene vztrajata Štefka Bavče in Elica 
Pesičer, ostale so se nam pridružile 
kasneje, tri pa so vmes odšle. Sestava 
se je z leti zamenjala in pomladila. 
Večinoma smo upokojene, tri hodijo 
v službo (dve pevki in umetniška 
vodja) in vse razen ene živimo na 
Ravnah. Vadimo ob ponedeljkih 
zvečer v prostorih ravenskega 
Kulturnega centra, pred nastopi 
pogosteje, in vsako leto gremo za en 
dan v Topolšico na intenzivne vaje. 
Zapojemo kar v bazenu, nekateri 
nam »pritegnejo«, drugi poslušajo. 
Skratka pojemo povsod, kamor nas 
povabijo, in včasih tudi tam, kamor 
nas ne (ha, ha, ha). Občasno, ko se 
zvečer vračamo z vaj, se ustavimo 
kar na ulici in zapojemo kot včasih, 
ko se je na deželi po večerih pogosto 
prepevalo – običaj vreden ohranitve.

Največkrat prepevamo slovenske 
ljudske in narodnozabavne pesmi po 
notnem zapisu, najraje pa slovenske 
ljudske pesmi na »stari način« - kot 
so jih peli nekoč, saj želimo ohraniti 
ljudsko izročilo in ga predstaviti 
in prenesti zanamcem. Pojemo 
štiriglasno, po dve pevki isti glas.

Sodelujemo na revijah, na srečanju ljudskih pevcev in godcev, nastopamo 
na raznih kulturnih dogodkih, na obletnicah društev, zelo rade pa tudi 
razveseljujemo starejše občane v domovih starostnikov … Še posebej s 
ponosom in navdušenjem se seveda spominjamo koncerta za poplavljene v 
Slovenj Gradcu pred petimi leti, kjer smo zapele skupaj z Eldo Viler. Povabila 
nas je sama – slišala nas je namreč peti in bila nad nami navdušena in to res 
ni kar tako.

Ta pomemben jubilej smo zabeležile v Kulturnem centru Ravne na Koroškem. V goste smo povabile še Ožbalčke 
puobe in harmonikarje KD Prežihov Voranc. Na naše nadvse prijetno presenečenje je dvorana pokala po šivih. 
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Ob bližnji 25-letnici Moškega pevskega 
zbora Prostovoljnega gasilskega društva 

Blaž Mlakar, predsednik MPZ & Mirko Osojnik

Z zadnjega božično-novoletnega koncerta, 18. 12. 2016

Aleksander Ocepek

Čisto uradna ustanovitev Moškega pevskega zbora Prostovoljnega gasilskega društva Ravne na Koroškem je bila 26. 
januarja 1993. Prvi zborovodja je bil gospod Franc Marolt, eden od ustanovnih članov zbora. Sprva je bilo petje v zboru 
namenjeno predvsem in samo druženju, zato so pevci peli po posluhu, brez not. Prvi nastopi so bili na občnih zborih 
matičnega in sosednjih gasilskih društev pa tudi drugih društev v kraju. 

»Gasilski« pevski zbor vsako leto 
pripravi v domačem kraju samostojni 
božično-novoletni koncert, ki se 
ga polnoštevilno udeležijo vsi 
krajani Raven na Koroškem, ki radi 
prisluhnejo dobremu petju. Že nekaj 
let so redni udeleženci tradicionalne 
revije pevskih zborov s to in onstran 
meje »Od Pliberka do Traberka«. Od 
leta 1995 redno nastopajo tudi na 
srečanjih gasilskih pevskih zborov 
Slovenije. Na 2. srečanju leta 1995 je 
bila splošna ocena njihovega zbora 
ta, da naj svoje petje gradijo tudi na 
kvaliteti petja, zato so takrat v svoje 
vrste pritegnili gospo Urško Vezonik, 
ki je njihov zbor vodila dobrih 10 
let, od leta 2007 pa bdi nad petjem 
moškega pevskega zbora profesor 
Andrej Gorenjak. 

Leta 2010 so naši pevci-gasilci 
zapeli tudi na Ravenskih dnevih na 
tradicionalnem srečanju župana z 
upokojenci. Leta 2012 jim je uspel 
še prvi »založniški« podvig. Izdali 
so namreč svojo prvo zgoščenko 
s trinajstimi, pretežno ljudskimi 
pesmimi. Na zgoščenki pa je, 
kot se gasilskim pevskim zborom 
spodobi, tudi gasilska himna. Njihova 
dejavnost in uspešni nastopi niso 
ostali neopaženi in leta 2012, ob 
20-letnici zbora, jim je Občina Ravne 
na Koroškem podelila občinsko 
priznanje, veliko Prežihovo plaketo.

 Na zadnjem božično-novoletnem 
koncertu, ki je bil 18. decembra 
2016 v ravenskem Kulturnem 
centru, so nastopili skupaj z znanimi 
Pvaninskimi abuhi, ki so svoj 
ansambel ustanovili po skupnem 
prepevanju v Akademskem pevskem 
zboru Maribor.

Pevski zbor Prostovoljnega gasilskega 
društva Ravne na Koroškem prepeva 
tudi na drugih kulturnih prireditvah v 
kraju in občini pa tudi na pogrebih 
članov PGD Ravne na Koroškem, 
pevci pa se radi udeležijo tudi pevskih 
srečanj v drugih krajih Slovenije in v 
sosednji Avstriji.

Začasno zdaj pevski zbor, ki 
trenutno šteje 18 članov in si zelo 
prizadeva za dvig kvalitete petja v 
svojem zboru, vodi profesorica Tanja 
Drabyshevskaja. Njihovo sedanje 
delo naj bo Moškemu pevskemu 
zboru Prostovoljnega gasilskega 
društva Ravne na Koroškem 
vzpodbudno vodilo, da bi še leta pel 
dejavno in plodno in tako nadaljeval 
svetlo kulturno izročilo, ki krasi vse 
koroške pevske zbore.

Pred 25 leti, novembra 1992, se je nekaj članov Prostovoljnega gasilskega društva Ravne na Koroškem zadrževalo 
na veselici pri kmetu Studenčniku na Tolstem Vrhu. Vsi so bili dobri pevci in so v prijetni družbi radi zapeli in 
popestrili že tako pristno in lepo vzdušje na tej znani koroški turistični kmetiji. Tedaj so fantje-gasilci, ki so najraje 

zapeli v veseli družbi, porekli: »Zakaj pa ne bi ustanovili svojega pevskega zbora?« Rečeno, storjeno! Pobudniki tega 
pomembnega dogodka so bili Marko Petrič, Vlado Mihin in Franc Marolt.
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Kulturno društvo Svitanje
Ana Potočnik, predsednica Kulturnega društva Svitanje

MLADI GLASBENIKI SO SE SPET IZKAZALI

V tednu pred Miklavževim prihodom, 3. decembra, so mladi ravenski glasbeniki zopet pokazali, kaj znajo in kaj 
zmorejo. Predstavili so se na odru velike dvorane Kulturnega centra Ravne na Koroškem. Sodelovala je pestra 
paleta instrumentalistov od najmlajših začetnikov pa vse do umetnikov … Najmlajši pianistki Iza Erjavec in Leoni 

Jošt sta učenki Glasbenega direndaja. Mlada kitaristka Tina Rek-Kotnik je z občutkom zaigrala avtorsko skladbico 
Odmevi valov in Delhommeaujevo skladbo Melodie, Martin Vrabič nam je s kitaro pričaral Tareggov Tango, Tina 
Kalajžič pa nas je z diatonično harmoniko sprostila z Avsenikovo skladbico Pod Špikom. Anej Gorenjak, ki se lahko 
pohvali že s kar nekaj nagradami z različnih tekmovanj, nas je ob klavirski spremljavi Staše Skralovnik očaral z Etudo 
za trobento. V triu so se združili klarinetista Luka Lešnik in Bine Brec ter rogist Filip Dihpol, zaigrali so Hit the Road 
Jack James Bond; Bine se je preizkusil s priredbo skladbe in uspelo mu je. Na flavtah sta v duetu zaigrali dijakinji 
SGŠ Celje Neža Verbovšek in Zarja Pšeničnik Quantzov Duetto, alt saksofonist Marko Petek, dijak SGŠ Ljubljana, je ob 
klavirski spremljavi Tatiane Drabysheuskaja zaigral Milhaud-Scaramouche 2. in 3. stavek ter Schullhof-ovo Hot-sonato, 
trobentač Miha Petek pa je ob klavirski spremljavi Rine Repnik zaigral Rachmaninoff Vocalise.
Pevka Gaja Mlakar nas je navdušila z lastno skladbico Še vedno mislim nate z besedilom Aleksandre Slatinšek Mlakar, 
glasbo Damjana Ziha ter aranžmajem Dejana Dimca.
Barbara Žvirc je s poezijo s pesniške olimpijade, ter tudi njeno lastno, prepletala glasbene točke, program pa je 
povezovala Marija Štriker.
Ti koncerti so se pričeli z željo, da domači umetniki-glasbeniki in tisti, ki se še pripravljajo, da nekoč umetniki bodo, 
dobijo možnosti in priložnost, da se predstavijo na odru dvorane v domačem kraju. In tako se že 20 let dogajajo ti 
koncerti, na njih se je preizkusilo in dokazalo že kar nekaj sedaj profesionalnih glasbenikov.

PRAZNIK STARŠEV POČASTILI Z AKADEMIJO

»Prireditve, ki so namenjene odraslim in jih zanje pripravijo njihovi otroci, vedno sežejo do srca. Otroci  so vedno 
pripravljeni nastopati, so prisrčni in pristni, si dopustijo napake in jih znajo na njihov igriv in vesel način prikriti. 
Z drobnimi pozornostmi razveseljujejo nas odrasle in nam vlivajo pozitivno energijo in novih moči, da lahko nato 
opravljamo vsakodnevne obveznosti in poskrbimo zanje. Želimo si še veliko takšnih prireditev, na katerih bo odmeval 
otroški glas, vesela pesem, igra in ples.« (Aleksandra Slatinšek Mlakar)
Na predvečer materinskega dne smo povabili vse, ki so želeli praznovati z nami. Otroci Vrtca Ravne na Koroškem, z 
mentoricama Jasno Gamze in Mihaelo Hovnik, so nam z otroško igrivostjo prikazali Splet plesov. V baletnem duetu 
Lutka, dvojčic Mance in Klare Strmčnik, smo začutili in doživeli njuno povezanost in baletne umetnine. Mladi Hudourniki 
Ronja in Tonja Slemenik, Ana Zoja Dobnik so nam zaigrali, z Milijon in ena sta se v čudovitem duetu predstavili Hana 
in Gaja Mlakar. Otroški pevski zbor Mali cvet je zapel nekaj pesmi o Mariji in o mamicah ob spremljavi kitaristke Alenke 
Nerad in pianistke Marije Štriker. Mlada gledališka skupina iz Tolstega Vrha je pod mentorstvom Aleksandre Slatinšek 
Mlakar uprizorila lutkovno igrico Bobek in barčica; prikazali so nam, kako pomembno je prijateljstvo. Posebno darilo 
pa so matere in žene prejele z recitacijo in igro članov gledališke skupine; Jože Potočnik je zrecitiral odlomek iz črtice 
Solzice Prežihovega Voranca, ob njem sta najlepši trenutek, ko je pobič izročil šopek s solzicami svoji materi, prikazala 
Tine Janko in Jožica Uršnik. Ob koncu smo vsi skupaj zapeli pesem Gradimo družinico, saj je le-ta najpomembnejša 
gradbena enota družbe in pomeni prihodnost. Celotno prireditev so povezovali verzi, ki jih je pripravila Aleksandra, 
prireditev pa je povezovala Marija. Vsaka mamica in žena je bila ob odhodu obdarjena z darilcem - rožico. Čestitkam 
ob materinskem dnevu, prazniku družine, se je pridružil podžupan Občine Ravne na Koroškem Aljaž Verhovnik.   
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EU projekt, moj projekt: 
Projekt Ravne - mesto Forme vive

Klemen RazingerDanica Hudrap

PREDSTAVITEV PROJEKTA – SODELOVANJE EU SKLADOV:

o Zasnova, oblikovanje in priprava prezentacije EU projekta in videa s predstavitvijo kulturno-turističnega       
 proizvoda »Ravne - mesto Forme vive«, ki so ga omogočili skladi EU.
o Podpora EU skladov v okviru izvedbenih načrtov RRA Koroška in organizacija simpozija Forma viva Ravne  
           2014:
o Zasnova, produkcija in postavitev treh umetniških del priznanih mednarodnih avtorjev:
- Johanes Vogl – Meteor
- Gorki Žuvela – 21. stoletje/dež
- Tobias Putrih – Stanovanja
o Obnova -  restavracija in konservacija petih najbolj poškodovanih in dotrajanih skulptur Forme vive ter   
 prestavitev Luketićeve skulpture na varno lokacijo
o Ureditev okolice šestih skulptur ter postavitev klopi in košev za smeti 
o Zasnova, oblikovanje in izdelava celostne grafične podobe tržne znamke Forma viva Ravne ter oblikovanje  
           identitete
o Izdaja monografije – kataloga Forma viva Ravne 1964-2014 in zloženke - vodiča po ravenski Formi vivi
o Razvoj turističnega produkta: 
- Zasnova strategije integriranega kulturno-turističnega proizvoda s piknikom na Formi vivi. 
- Vzpostavitev turističnega portala www.fvr.si. 
- Spletna aplikacija vodenja po zbirki ravenske Forme vive.
o Postavitev informacijskih tabel s podatki o skulpturah in avtorjih ob posameznih skulpturah
 Forme vive.
o Postavitev promocijskih tabel RAVNE – MESTO FORME VIVE na vpadnicah v mesto.
o Promocija projekta in sponzorstva skladov EU v lokalnih in nacionalnih medijih.
 VREDNOST INVESTICIJE:   158.315 evrov
 SREDSTVA EVROPSKEGA SKLADA:  104.505 evrov
- Samostojni ogled stalne razstave o Formi vivi Ravne na gradu Ravne 
 (Koroški pokrajinski muzej). 
- Produkcija videa 6.  6. in 10.  6. 2017.

Najprej ste predlagali, nato glasovali in izbrali – dvanajst projektov, ki se bodo predstavili na dnevih odprtih 
vrat EU projektov z naslovom EU projekt, moj projekt, ki bodo 9. in 10. junija 2017 v vsaki izmed dvanajstih 
slovenskih statističnih regij. V 42 dneh je bilo oddanih več kot 63.000 glasov za zelo raznolike projekte, ki so 

bili v posameznih regijah podprti s sredstvi Evropskega socialnega sklada, Evropskega sklada za regionalni razvoj ali 
Kohezijskega sklada. 
Projekt Ravne - mesto Forme vive je prejel 1014 glasov na izboru EU projekt, Moj projekt in med vsemi projekti na 
Koroškem zbral največ glasov ljudi. 
Vsem, ki ste glasovali za Projekt Ravne - mesto Forme vive, se iskreno zahvaljujemo. 
Projekt smo predstavili na dnevih odprtih vrat 10. junija 2017 na Ravnah.



 17 / Ravenski razgledi 2017

21



 17 / Ravenski razgledi 2017

22

Sadovnjak ob Prežihovi bajti
Andreja Šipek Nace Zavrl - Primafoto

Spominski muzej Lovra Kuharja-Prežihovega Voranca, znan tudi kot Prežihova bajta, deluje že vse od leta 1979. 
V zadnjih letih se okoli bajte dogajajo različne dejavnosti. Tako je KPM, Muzej Ravne na Koroškem leta 2010 v 
bližino bajte prestavil Krauperško kaščo. Ta je prvotno stala na Kraupeški domačiji, ko so jo leta 1961 podarili 

Delavskemu muzeju Ravne, kjer je stala kot del muzeja na prostem za Gimnazijo Ravne. H kompleksu Prežihove bajte 
spada tudi skedenj, katerega je občina Ravne na Koroškem odkupila od lastnikov leta 2012. Istočasno je odkupila 
tudi zemljišče za skednjem, na katerem je zasajeno staro sadno drevje. V letu 2016 smo v KPM, Muzeju Ravne na 
Koroškem med bajto in kaščo zasnovali domač »gartl« z zasaditvijo značilno za širše območje hotuljske kotline.

Okolica Prežihove bajte se vedno 
bolj spreminja v bogat in živ kmečki 
kompleks. V letošnjem letu imamo 
v načrtu prikaz prešanja sadnega 
mošta. V ta namen smo dali v 
rekonstrukcijo »prešo«, ki je stala 
pod napuščem Krauperške kašče. 
Od ideje prikaza prešanja za šolsko 
mladino do izvedbe nam manjka le 
še sadje in ker sadovnjak obstaja v 
neposredni bližini, ga je bilo smiselno 
urediti.
Travniški sadovnjak v kompleksu 
Prežihove bajte je star in opuščen. 
Da bi imeli kaj sadja, ga je bilo 
potrebno pomladiti. Ker pa v muzeju 
nismo strokovnjaki za taka opravila, 
smo k sodelovanju povabili člane 
Sadjarskega društva Mežiške doline, 
ki so se na naše vabilo veselo odzvali. 
Sadjarsko društvo Mežiške doline 
vsako leto izvede demonstracijo 
obrezovanja in vzdrževanja sadnega 
drevja na drugi lokaciji, v sodelovanju 
s strokovnjaki iz KGZS Zavoda 
Maribor. Letos so se glede na naše 
povabilo odločili, da to akcijo izvedejo 
v travniškem sadovnjaku ob Prežihovi 
bajti. Tako smo se zbrali 29. marca 
2017 vsi zainteresirani posamezniki, 
člani sadjarskega društva Mežiške 
doline, strokovnjak Andrej Soršak iz 
KGZS Zavoda Maribor in  predstavniki 
KPM, Muzeja Ravne na Koroškem.

Star in opuščen sadovnjak je bil 
izziv tudi za strokovnjake. Se je pa 
dalo lepo prikazati, kaj se zgodi, 
če se drevje predolgo zanemarja in 
kako se da to rešiti. Ker je celoten 
sadovnjak kar velik, nekatera drevesa 
pa tudi zelo visoka in stara, so letos 
obrezali drevje v bližini bajte in 
»gartla«. Dogovorili smo se, da bi 
akcijo ponovili naslednjo pomlad. 
Tako bi dobili vpogled v lansko 
delo in nadaljevali še na drevju pod 
skednjem. 

Ob tej priložnosti smo zasadili tudi dve mladi sadiki - češnjo in hruško. 
Udeleženci so tako videli tudi prikaz sajenja mladih dreves. 

Akcija je uspela, udeleženci in soorganizatorji smo bili zadovoljni in zdaj lahko 
samo upamo, da bo letos kaj sadja in da bomo v jeseni lahko izvedli prikaz 
prešanja z jabolki in hruškami iz sadovnjaka ob Prežihovi bajti.
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IZJEMNI USPEHI UČENCEV GLASBENE ŠOLE 
RAVNE NA KOROŠKEM NA GLASBENIH 
TEKMOVANJIH V ŠOLSKEM LETU 2016/2017
14. EVROPSKO TEKMOVANJE KLASIČNE KITARE “ENRICO MERCATALI” 

12.-14. 5.2017, Gorica (Italija) 
Martin Vrabič, I. kategorija solo, mentor Andrej Ofak; 1. nagrada-zlata medalja
Jaka Sekolovnik, II. kategorija solo, mentorica Polona Blaznik; 3. nagrada-bronasta medalja
Janik Senica, II. kategorija solo, mentorica Polona Blaznik; 2. nagrada-srebrna medalja
Katja Kunc, II. kategorija solo, mentorica Polona Blaznik; 2. nagrada-srebrna medalja
Neža Pšeničnik, II. kategorija solo, mentorica Polona Blaznik; 2. nagrada-srebrna medalja
Duo kitar (Neža Pšeničnik & Katja Kunc), V. kategorija, mentorica Polona Blaznik

DNEVI KITARE KRŠKO 2017

8.-9. 4. 2017, Krško
KITARA solo 1. kategorija
Janik Senica, mentorica Polona Blaznik; 90,00 točk: Zlato priznanje
Mark Moličnik, mentorica Polona Blaznik; 87,00 točk: Srebrno priznanje
KITARA solo 2. kategorija
Martin Vrabič, mentor Andrej Ofak; 94,00 točk: Zlato priznanje
KITARA solo 3. kategorija
Neža Pšeničnik, mentorica Polona Blaznik; 85,00 točk: Srebrno priznanje
Katja Kunc, mentorica Polona Blaznik; 81,67 točk: Srebrno priznanje
Jaka Sekolovnik, mentorica Polona Blaznik; 80,00 točk: Srebrno priznanje
Anže Moličnik, mentorica Polona Blaznik; 78,00 točk: Bronasto priznanje
KITARA komorna 2. kategorija
Katja Kunc/Neža Pšeničnik, mentorica Polona Blaznik; 88,33 točk: Srebrno priznanje
KITARA komorna 3. kategorija
Janina Gams Kališnik/Jovan Savić, mentor Andrej Ofak; 94,00 točk: Zlato priznanje-2. nagrada

MEDNARODNO TEKMOVANJE PIHALCEV IN TROBILCEV “Varaždin 2017”

23.-31. 3. 2017,Varaždin (Hrvaška)
TROBENTA-A kategorija
Anej Gorenjak, mentor Janez Miklavžina, korepetitorka Staša Skarlovnik; 99,00 točk-1. nagrada
FLAVTA-skupni rezultati
Klara Kobolt, mentorica Nadja Rošer, korepetitorka Helena Buhvald Gorenšek; 99,03 točk-1. nagrada
FAGOT-skupni rezultati
Nika Kotnik, mentor Marko Prijatelj, korepetitorka Staša Skarlovnik; 98,00 točk-1. nagrada
POZAVNA-skupni rezultati
Matic Mandl, mentor Samo Kolar, korepetitorka Helena Buhvald Gorenšek; 92,00 točk-2. nagrada
EVFONIJ-skupni rezultati
Martina Tinkara Pšeničnik, mentor Aleksander Kotnik, korepetitorka Staša Skarlovnik; 95,67 točk-1. nagrada za 
doseženo 1. mesto v A kategoriji
Jurij Robnik, mentor Aleksander Kotnik, korepetitorka Staša Skarlovnik; 91,00 točk-2. nagrada

TEMSIG 2017 (46. TEKMOVANJE MLADIH GLASBENIKOV RS)

6.-20. 3. 2017 , Gorenjska (Jesenice, Kranj, Radovljica, Škofja Loka, Tržič)
EVFONIJ 1. A kategorija
Martina Tinkara Pšeničnik, mentor Aleksander Kotnik, korepetitorka Staša Skarlovnik; 96,33 točk: Zlata plaketa-3. 
nagrada in posebno priznanje žirije za najboljšo izvedbo obvezne skladbe
Jurij Robnik, mentor Aleksander Kotnik, korepetitorka Staša Skarlovnik; 85,33 točk: Bronasta plaketa
POZAVNA 1. B kategorija
Matic Mandl, mentor Samo Kolar, korepetitorka Helena Buhvald Gorenšek; 93,67 točk: Srebrna plaketa
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TROBENTA 1. A kategorija
Anej Gorenjak, mentor Janez Miklavžina, korepetitorka Staša Skarlovnik; 97,00 točk: Zlata plaketa-1. nagrada
JAZZ SOLO 1. kategorija
Filip Dihpol, mentor Samo Kolar, korepetitorja Andrej Ofak in Oskar Kolar; 94,00 točk: Srebrna plaketa-2. nagrada
KITARSKI DUO 1. B kategorija
Janina Gams Kališnik & Jovan Savić, mentor Andrej Ofak; 96,00 točk: Zlata plaketa-2. nagrada
TOKLALA 1. B kategorija
Valentin Gorenšek, mentor Davorin Jevšnikar, korepetitorka Petra Delopst; 96,00 točk: Zlata plaketa
Žan Pustoslemšek, mentor Davorin Jevšnikar, korepetitorka Petra Delopst; 88,67 točk: Bronasta plaketa
HARMONIKA 1. B kategorija
Ana Zoja Dobnik, mentor Jože Mandl; 92,67 točk: Srebrna plaketa

POREČ FEST 2017

17.-19. 2. 2017, Poreč (Hrvaška)
Martin Vrabič, kitara I. kategorija solo, mentor Andrej Ofak – 90,67 točk: 1. nagrada
Kitarski duo (Janina Gams Kališnik & Jovan Savić), mentor Andrej Ofak 1. kategorija komorna – 88,17 točk: 2. nagrada

MEDNARODNO TEKMOVANJE ZA NAGRADO AVSENIK 2017

28.-29. 1. 2017, Begunje na Gorenjskem 
Klavirska harmonika B kategorija, mentor Jože Mandl 
Benjamin Merzdovnik 94,67 točk – srebrno priznanje
Diatonična harmonika A kategorija, mentor Jože Mandl
Aljaž Reiter 95,00 točk – zlato priznanje
Diatonična harmonika B kategorija, mentor Jože Mandl
Florijan Ladinik 97,00 točk – zlato priznanje
Tjaša Belinc 90,00 točk – srebrno priznanje
Pia Justinek 86,33 – bronasto priznanje

Perspektivni trobentač Anej Gorenjak z učiteljem 
Janezom Miklavžino in korepetitorko Stašo Skarlovnik, TEMSIG 2017
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V DUHU ČASA
gledališka igra OŠ koroških jeklarjev Ravne

Maja Marin, mentorica

Od uvedbe devetletke na naši šoli »živijo« zgodovinski plesi, predvsem renesančni. Kot mentorica se jih včasih 
lotevam v okviru izbirnega predmeta, spet drugič znotraj interesne dejavnosti starinski plesi plesnega gledališča. 
Vsa ta leta si skromno želim, da bi ti plesi ne bili predstavljeni le v kulturni dvorani ali celo v telovadnici šole, 

temveč v okolju, iz katerega izhajajo – na dvoru.
Le lučaj od naše šole stoji propadajoč dvorec Javornik, ki kraju nikakor ni v ponos. V njem se danes zbirajo izgubljeni 
mladi ljudje, katerih prihodnost tudi nima dobrih temeljev. Tukaj živeče in delujoče ljudi upravičeno skrbi usoda 
omenjenih zgodb. 
V lanskem šolskem letu se mi je v okviru plesnega gledališča tako porodila ideja o gledališki igri, za katero sem scenarij 
pisala delno tudi »na kožo« igralcem – učencem, ki so se vključili v nastajanje igre. Kar nekaj prispevkov je njihovih, 
saj so aktivno raziskovali dejstva o samem gradu in na splošno o življenju v srednjem veku. Tudi nekaj mizanscenskih 
utrinkov je njihovih, nastali so na vajah improvizacije in vživljanju v vloge. Iskreno sem jim hvaležna, ker sem se od njih 
veliko naučila.

Zaradi splošne družbene aktualnosti, težnje k ohranjanju kulturne dediščine in celostne izvedbe je igra V duhu časa na 
Festivalu gledaliških sanj v Ljubljani bila med 52. udeleženimi skupinami opažena in nominirana za najbolj izvirno igro 
festivala. Ogledali pa so si jo tudi mladi obeh ravenskih osnovnih šol, Gimnazije Ravne in povabljeni gostje ter mnogi 
zunanji obiskovalci. Odzivi na igro so bili zelo pozitivni in spodbudni.
Predstava V duhu časa, ki smo jo do sedaj uprizorili devetkrat, se poigrava s prostorom in časom nekoč, danes in 
jutri. Je vizija o tem, kako rešiti dvorec Javornik in mlade pred propadom. Vsaj v gledališkem smislu nam je uspelo, 
ni pa daleč čas, ko se bomo morda ponosno ozirali na prenovljenega lepotca polpretekle zgodovine. Sreča pa bo 
podvojena, če bomo naše historične plese lahko tistega lepega dne predstavili na dvorcu samem.
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5o
let
1966–2016

Poklon  naši šoli

Ob 50. rojstnem dnevu OŠ Prežihovega Voranca na Ravnah na Koroškem smo izdali knjigo POKLON NAŠI ŠOLI 
(uvodne misli je zapisal ravnatelj Stanislav Osojnik, za oblikovanje je poskrbel Igor Senekovič, za tisk v nakladi 
500 izvodov pa SIJ Zip Center).

V besedi in sliki smo obeležili, kako svoje mesto in šolo v njem vidijo in doživljajo mladi ter jaz sama, saj je to kraj, kjer 
je in bo stala naša, moja, vaša šola.

V poglavju Darilo abrahamki prikazujem vsebino knjige, pišem o zbiranju razglednic in delu z učenci. Zgodovinsko-
geografski prelet od Guštanja do današnjih Raven na Koroškem je napisala Marjeta Petrovič, učiteljica zgodovine na 
šoli. Naši učenci in učenke so pod mentorstvom učiteljic in učiteljev izdelali raziskovalne naloge, vezane na kraj in 
okolico, zato ob tej priložnosti predstavljam izsek zgodovinskega dela raziskovalne naloge Tjaše Razdevšek in Jaka 
Kotnika (nastala je v š.l. 2001/2002 pod mentorstvom učitelja Alojza Pristavnika). V tematskem glasilu Samorastnik 
(2001/2002) sta Jure Šuler in Ana Pisar opisala lego in znamenitosti našega mesta z okoliškimi zaselki, hribi, gorami, 
kulturne in naravne posebnosti, gospodarstvo, družbeno in športno dejavnost. Pri pouku so učenci tvorili rime na temo 
svojega domačega kraja.

POKLON NAŠI ŠOLI – PREŽIHOVKI – 
ABRAHAMKI

Vanja Benko, prof.
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Objavljam izbor pesmi, ki so nastale 
v letih 2001/2002, 2010/2011, 
2015/2016, na začetku šolskega 
leta 2016/2017 pa smo na temo 
rojstnega dneva šole pisali voščila 
naši abrahamki. V zadnjem poglavju 
Povezanost s šolo in z Ravnami 
dodajam oseben pogled/odnos 
na našo šolo in naš kraj, utrinke 
navezanosti na Prežihovo šolo, naše 
mesto, ljudi in naravo. Besedila so 
popestrena s fotografijami današnjih 
Raven (po mestu in okolici so se 
prejšnje š.l. 2015/2016 sprehodili 
učenci in učenke predmetne stopnje), 
stare razglednice od Guštanja do 
današnjih Raven pa so izbor iz moje 
osebne zbirke (pod njimi je zapisana 
približna letnica izdaje ali letnica, 
kdaj je bila napisana oz. odposlana).
Pred leti, ko smo z učenci izdelali 
zloženko o domačem kraju, sem 
spoznala, da so razglednice zanimiv 
učni pripomoček, da se ob/iz njih 
ogromno naučimo. Zadala sem si, 
da ob posebni priložnosti izpeljem 
projekt knjige o Ravnah, ker v 
današnjem času zaradi elektronskih 
medijev klasična poštna sporočila 
izumirajo in s tem izgubljamo 
pomemben zgodovinski vir, kot 

je razglednica, ki je zrcalo kraja 
določenega obdobja, zato je prav, da 
del tovrstne dediščine ohranimo. Ne 
bomo je mogli več raziskovati, ker je 
ne bo, saj bo izumrla. V knjigi Poklon 
naši šoli je objavljenih 25 znanih 
razgledniških pogledov iz moje 
osebne zbirke (nenavadne in posebej 
dragocene naj ostanejo za objavo ob 
drugi priložnosti). Razglednice niso 
časovno razvrščene od najstarejše 
do najnovejše, ampak so razporejene 
glede na dopisano vsebino. 
Fotografske utrinke so posneli učenci 
in učenke predmetne stopnje naše 
šole.

50. rojstni dan naše šole (ob tem 40 
let telovadnice, spomladi še 20 let 
prizidka) in prežihovcev smo 1. 12. 
2016 obeležili s prireditvijo In teče 
življenje v šoli pod Goro. Še dolgo bo 
teklo.

Naj se zahvalim(o) vsem, ki ste 
delali na Prežihovi šoli in vzgajali 
mnoge mlade rodove; ki ste se z 
novim znanjem vračali v svoj kraj in 
bogatili naše sobivanje; ki ste ostali 
v domačem kraju in prispevali svoj 
delček v mozaik pridobitev; ki ste šli 

od doma in se vrnili na Ravne; ki ste šli 
v svet in uspeli na različnih področjih 
ter ponesli naš kraj in Prežihovo 
šolo v svet; ki ste večkrat v mislih z 
nami; ki še čutite kot prežihovci. V 
sklepnem delu zaokrožujem knjigo z 
mislimi, da smo navezani na Ravne, 
kamor se radi vračamo, da imamo 
radi Osnovno šolo Prežihovega 
Voranca, dodana so voščila, spomini, 
zahvala, popotnica … prežihovcem 
in Ravenčankam/Ravenčanom ob 
polstoletnem jubileju šole. (Del 
gradiva si lahko ogledate na naši 
spletni strani 
http://www.os-prezih.si, posnetek 
prireditve pa najdete na internetni 
strani https://www.youtube.com

Upam, da je/bo vsakdo našel kaj 
zase in za svojo dušo, da ste si oz. 
si boste ob prebiranju knjige ustvarili 
pozitivno podobo o nas, našem delu 
in našem kraju.Vsem prežihovcem, 
ne le bivšim in današnjim učencem 
naše šole, temveč tudi ljudem, ki 
v srcu čutijo kot prežihovci, želim, 
da gredo po pravi poti, ohranjajo 
domače koroško narečje in sledijo 
svojim ciljem, k čemur je težil tudi naš 
Prežih.

RKS- OBMOČNO ZDRUŽENJE MEŽIŠKE DOLINE

JOŽE KOTNIK  - NAJ PROSTOVOLJEC 
OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM

Gospod Jože Kotnik je prostovoljec Rdečega križa 
že 37 let. Aktivno sodeluje na vseh področjih 
humanitarnih programov.

Pri krvodajalstvu je predsednik krvodajalske komisije 
pri Območnem združenju in aktiven krvodajalec, kri je 
daroval 87-krat. Sodeluje pri obveščanju krvodajalcev o 
krvodajalskih akcijah in na krvodajalskih proslavah.
Aktivno sodeluje pri programu socialne pomoči, razdeljuje 
in razvaža hrano pomoči potrebnim na dom.
Ob Dnevu žena obišče in obdari starejše  gospe, za 
visoke osebne jubileje obišče in obdari krajane in krajanke 
iz Kotelj, sodeluje pri pripravi proslave za starejše ter ob 
Novem letu obišče stanovalce v Domu starejših na Fari in 
v Črnečah.
Kot prostovoljec je aktiven tudi pri Prostovoljnem gasilskem 
društvu Kotlje .
Gospod Jože Kotnik je skozi svoje dolgoletno humanitarno 
in prostovoljno delo pri Rdečem križu pokazal in velikokrat 
dokazal, da mu ni vseeno za ljudi v stiski .

Aleksander Ocepek
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GLASBENO DOGAJANJE NA OŠ KOROŠKIH 
JEKLARJEV: ŠOLSKI BENDI (ANSAMBLI) in 
TRETJEŠOLCI – JAZZ

OŠ Juričevega Drejčka: ZA DEVETIMI 
GORAMI

Suzana Makič, mentorica

Urša Vezonik

Če daš otroku priložnost, ustvarja. Rezultati se kaj hitro pokažejo. 

Starejši šolski bend RnK je 10. 3. 2017 
sodeloval na 1. vseslovenskem tekmovanju 
šolskih ansamblov, z imenom »ŠANS 2017«, 
v Jakobskem Dolu. Tekmovanje je potekalo na 
državni ravni in je bilo letos organizirano prvič. 
Upamo, da ne zadnjič. Vsi, ki so sodelovali, 
si zaradi odličnega vzdušja želijo, da bi le-to 
tekmovanje postalo tradicionalno. Na tekmovanju 
je sodelovalo 13 skupin. Po mnenju občinstva je 
bil izbran najboljši šolski ansambel. Po »zaupnih« 
podatkih pa smo izvedeli, da smo se po številu 
glasovnic uvrstili na drugo mesto. 
Učenci starejšega benda so hkrati tudi glavni 
igralci v odmevni šolski igri »V duhu časa«.

Kot glavni akterji nam sporočajo, da nam je glasba lahko velikokrat pomoč, izhod iz slabega, temnega … 

Tretješolci pa so sodelovali na JAZZ festivalu na Ravnah. V projektu »Zvoki mesta« je sodelovalo 53 tretješolcev, ki so 
se v teh dnevih z lahkoto spremenili v mlade, nadobudne jazz ustvarjalce. Učenci so se najprej slušno osredotočali na 
zvoke, ki jih slišijo v svojem okolju, domačem kraju (Ravne – mesto, Kotlje – vas). Zvoke so prepoznavali, izbirali, jih 
poustvarjali z glasom in likovnim izražanjem. Nazadnje so si učenci izdelali nekaj improviziranih glasbil iz naravnih in 
drugih materialov. Le-ta glasbila in njihove zvoke so na delavnicah in na predstavitvah tudi uporabili.
Če nas pridete pogledat, vidite, da užiiivaaamooo! Glasba je hrana za dušo.

»Za devetimi gorami, sedmimi vodami in pri drugem ovinku levo je kraj, ki mu pravijo Črna« (Primož Suhodolčan: 
Tina in Medvedja moč).

Tako se začenja zgodba o Tini Maze.  Knjigo so prebrali vsi učenci naše šole, saj so jo prejeli iz rok Primoža 
Suhodolčana ob koncu lanskega šolskega leta. Da zgodbo predstavimo širšemu občinstvu, smo se odločili, ker 
sta nas navdušila Tina s svojimi smučarskimi uspehi in pisatelj Primož Suhodolčan s svojim izvirnim humorjem. 

Potrebovali smo le še režiserko, zato smo k sodelovanju povabili našo bivšo učiteljico Mojco Pavlak, ki je zgodbo 
dramatizirala, in potem smo lahko začeli: vaje, vaje, vaje … izdelava kostumov, scene in spet vaje. Zgodbo smo prvič 
na oder postavili že v začetku decembra v Kulturnem centru na Ravnah.

Tako pri nas na šoli ustvarjata že dva šolska benda. Starejši, osmošolci, glasbeno ustvarjajo že dve šolski leti, mlajši, 
šestošolci, pa so pričeli glasbeno ustvarjati letos. Oboji so se predstavili že kar nekajkrat. Na šolski prireditvi 20. 
4. 2017 so se predstavili z zanimivimi glasbenimi točkami, starejši z »elektro« in mlajši z akustičnim nastopom. 
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BOLNIŠNICA IN ZDRAVJE, BOLNIŠNICA 
PASAVČEK
Skrbimo za zdravje in prometno varnost prvošolcev

Janja Čebulj, dipl. vzgojiteljica otrok

Na naši šoli smo že sedmo leto izvedli naravoslovni dan BOLNIŠNICA IN ZDRAVJE. Malo telovadnico smo spremenili 
v bolnišnico Pasavček. 

Uspeh premiere nas je spodbudil, 
da smo se predstavili še večkrat. V 
mesecu marcu smo tako sodelovali 
tudi na regijskem srečanju gledaliških 
skupin v Vuzenici in na državnem 
srečanju v Zagorju ob Savi. V maju 
nas čaka še predstava v Domu 
starejših na Fari na Prevaljah. 

Za konec omenimo še, da smo ob 
ustvarjanju predstave kljub naporom 
uživali tako učenci kot mentorice.

Pri tem sledimo ciljem, da otroci 
spoznavajo poklic zdravnice 
pediatrinje, reševalca, 

medicinske sestre, policista, 
lekarnarice, rentgenologa. Aktivno 
sodelujejo v ustvarjalni igri. V 
komunikaciji z odraslimi uporabljajo 
vljudnostne izraze in jih ustrezno 
ogovorijo. Skozi ustvarjalno igro 
odpravljajo strah pred zdravnikom in 
bivanjem v bolnišnici.
S klopmi in mizami smo ustvarili 
številne kotičke. Nastali so 
ambulanta, čakalnica, bolniška 
soba, rentgen, lekarna, kotiček varne 
vožnje, reševalna postaja in družabni 
kotiček. Vsak kotiček smo opremili s 
potrebnimi piktogrami in materialom 
za ustvarjalno igro. Da je vse steklo, 
kot smo si zamislili, so nam pri uspešni 
izvedbi pomagali zunanji sodelavci: 
reševalec Peter Kordež, medicinske 
sestre Bojana Mager, Zinka Krajnc, 
Vlasta Pavlak, rentgenologa Janko 
Ogris in Tatjana Volk, zdravnica 
Marija Ognjanović in zdravnik 
Dani Mirnik, knjižničarka Simona 
Grabner in policist Zvonko Uršnik.
Po predhodnih dejavnostih in 
obravnavi vsebin o zdravem načinu 
življena, hrani, osebni higieni in 
prometni varnosti, ki smo jih popestrili 
z ogledom fotografij, knjig in 
posnetkov, so učenci pridobili nova 
znanja in bili polni pričakovanj. 

Ta dan so v šolo prinesli svoje igrače, 
dojenčke in medvedke in bili sami v 
vlogi »staršev«. 
Po uvodni predstavitvi vseh 
sodelujočih so se vrata Bolnišnice 
Pasavček odprla.
Otroci so prehajali iz enega kotička v 
drugega. Pri pogovoru so uporabljali 
vljudnostne izraze in vikanje. V 
vsakem kotičku so dobili štampiljko 
na kartoteko, da so se lažje orientirali, 
kje so že bili in kam še morajo.

Vsi pa so morali v kotiček VARNE 
VOŽNJE. Tu so ob merilnem traku 
ugotovili, kateri varnostni sedež je 
najbolj ustrezen zanje. Preizkušali so 
se v pripenjanju varnostnega pasa, ker 
Pasavček pravi RED JE VEDNO PAS 
PRIPET. Otroke na poučen in prijazen 
način seznanja  o pomembnosti 
pripenjanja z varnostnim pasom vseh 
potnikov v avtomobilu na vsaki še 
tako kratki vožnji in nošenju rumene 
rutice.

In ne pozabite, ta droben klik, ki ga 
slišite, ko pripnete varnosti pas otroku 
in sebi, je vez z življenjem. Naj se 
zmeraj oglasi takoj, ko sedete v avto.

Ustvarjalna igra otrok, ki smo jo 
dopolnjevali vsi odrasli udeleženci, 
je zaživela v igri, v kateri so otroci 
pridobili nove izkušenje, ki so temeljile 
na otrokovem znanju in spontanem 
sodelovanju. Čas je prehitro minil. Ob 
pesmi Adija Smolarja DA PRIJAZNA 
BODO JUTRA 
in otroških darilcih so se učenci 
zahvalili vsem zunanjim sodelavcem: 

»HVALA VSEM, KI STE BILI DEL 
NAŠE USTVARJALNE IGRE V 
BOLNIŠNICI ZA ZDRAVJE, V 
BOLNIŠNICI PASAVČEK«.
UČENCI IN UČITELJICE 1. RAZREDA, 
OŠ PREŽIHOVEGA VORANCA 
RAVNE NA KOROŠKEM
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OBISK REŠEVALNE POSTAJE RAVNE

OBISK PRI POLICISTIH IN GASILCIH

Tina Klemenc, vzgojiteljica

Marija Mirnik, vodja tehniškega dne

V CUDV Črna ne le pojemo, 
plešemo, se igramo, rišemo, 
pišemo in računamo, 

ampak se tudi pridno učimo. Zelo 
radi spoznavamo nove stvari in 
obiskujemo nove kraje. V okviru 
projekta Poklici smo že spoznali 
poklice v naši ustanovi in okolici 
Črne. V mesecu maju pa smo obiskali 
reševalno postajo Ravne. 
Po predhodnem dogovoru z 
zaposlenimi na reševalni postaji 
smo se s kombijem peljali ogledat 
njihove prostore, predstavili so nam 
svoje naloge in dolžnosti ter seveda  
našim varovancem najbolj zanimivo 
in najljubšo stvar – reševalno vozilo.

Ob prihodu sta nas pričakala dva 
reševalca, ki sta nam najprej povedala 
nekaj besed o njihovem delu. Nato pa 
je sledil ogled reševalnega vozila, na 
katerega so varovanci najbolj čakali.

Ogledali so si opremo v vozilu, različne pripomočke, od opornic do aparatov in 
nosil, preizkusili so, kako je ležati na prenosni postelji in sedeti na kardiološkem 
stolu, s katerim so se lahko tudi peljali.. 
Prav  tako so lahko občutili, kako je, če te nesejo na zajemalnem nosilu.  
Namestili so jim tudi različne opornice. 

Prav posebno doživetje je bilo to za naše fante. Še danes se pogovarjajo 
samo o tem in še dolgo se bodo. Hvala vodstvu Reševalne postaje Ravne na 
Koroškem, da so nam omogočili to zanimivo izkušnjo. Posebna zahvala pa 
Mariu in Mihi, ki sta si vzela čas in nam s predstavitvijo polepšala dan. 

VARNOST OTROK V PROMETU, OBISK POLICIJSKE POSTAJE
V petek, 14. oktobra 2016, smo imeli prvošolčki OŠ Prežihovega Voranca  prvi tehniški dan. Na učnem sprehodu do 
policijske postaje v Dobji vasi smo z rumenimi ruticami okrog vratu utrjevali pridobljena znanja o varni hoji. Opazovali 
smo promet in prometne znake. Zanimivo nam je bilo prečkanje ceste na semaforiziranem križišču in hoja po stezi za 
pešce ob kolesarski stezi. 
Ogledali smo si policijsko postajo in vozila ter spoznavali delo policistov. Bilo je zelo zanimivo in poučno, saj smo 
lahko marsikaj poskusili. Pomerjali smo neprebojne policijske jopiče, marsikdo od nas pa se je tudi doma ukvarjal z 
odkrivanjem prstnih odtisov. Poslušali smo sireno avtomobila  in radovedno »splezali« v policijsko marico.
Zahvaljujemo se gospodu policistu Zvonetu Uršniku, ki nas vsako leto obišče tudi na šoli. Na zanimiv način nam podaja 
vsebine o varnosti otrok v prometu in s cestno prometnimi predpisi seznani tudi naše starše.   
A bomo le znali upoštevati predpise, ko bomo na cesti brez učiteljic in policista?

RAVNANJE OB POŽARU, OBISK GASILSKE POSTAJE
V sredo, 17. novembra 2016, smo imeli prvošolčki OŠ Prežihovega Voranca drugi  tehniški dan. Po pogovoru in delu v 
učilnici smo se veselo odpravili na gasilsko postajo. 
Ogledali smo si stavbo s stolpom in štirimi velikimi garažnimi vrati. Sprejela sta nas gasilca Matej in Peter, ki sta 
odprla dvoje vrat. Zagledali smo različne gasilske avtomobile. Pridružila sta se še gasilec Jože in Miran. Na dvorišče 
so zapeljali velik avtomobil s cisterno. Peter je oblekel uniformo, mi pa smo lahko pomerili gasilske čelade. Poslušali 
smo sireno in ob pomoči Petra, gasilca pripravnika, prijeli v roke cev in veselo »špricali«. Za trenutek smo bili vsi 
»mali gasilci« in to je bilo super! Ogledali smo si tudi notranje prostore gasilskega doma. Spoznali smo delo poklicnih 
gasilcev in gasilcev prostovoljcev. Naučili smo se veliko novega.
Zahvaljujemo se »tovarišem« gasilcem, kot so se sami poimenovali. Gasilci imajo res veliko srce in njihovo delo je zelo 
zahtevno, požrtvovalno in tudi nevarno. In vsako leto si vzamejo čas tudi za nas prvošolčke in obisk pri njih je zmeraj 
lepo doživetje.  
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ZD RAVNE PRIDOBIL CERTIFIKAT KAKOVOSTI
D. H.

V ZD Ravne se nenehno 
trudimo nadgraditi 
kakovost svojega 

dela. Zato vam z veseljem 
sporočamo, da smo kot prva 
zdravstvena organizacija na 
Koroškem pridobili najnovejšo 
verzijo certifikata kakovosti ISO 
9001:2015, ki nam bo v pomoč 
pri načinu organizacije dela, 
pri učinkovitem delovanju in 
poslovanju. Tako bo naše delo 
za vas vedno boljše.

Standard ISO 9001, ki 
je bil razvit v poznih 90. 
letih prejšnjega stoletja, je 
univerzalen standard, primeren 
za vse organizacije, podjetja in 
zavode ne glede na dejavnost. 
Vpeljan je v več kot milijon 
organizacij v 178 državah 
sveta. Verzija standarda 
2015 se posveča pristopom, 
ki organizacijam omogočajo 
pametnejše sisteme vodenja, 
v mnogih panogah pa je postal 
osnovni dokaz sposobnosti 
organizacije za izpolnjevanje 
pričakovanih zahtev 
uporabnikov.

Misel o uvajanju sistema 
vodenja kakovosti je bila v 
ZD Ravne stara že nekaj let 
in v začetku leta 2016 smo se 
zadeve lotili resno ter si zadali 
cilj, da certifikat pridobimo 
še istega leta. Z nekaj 
urno pomočjo svetovalke 
s področja kakovosti in 
veliko angažiranostjo 
skrbnice sistema vodenja 
kakovosti (SSVK) ter vseh 
ostalih zaposlenih smo po 
turbulentnem uvajanju, 
pripravljanju dokumentov in zapisov, izpolnjevanju zahtev standarda in ozaveščanju zaposlenih imeli začetno presojo 
5. novembra. Prestali smo jo brez večjih neskladnosti in že teden dni kasneje je potekala dvodnevna certifikacijska 
presoja sistema vodenja kakovosti s strani akreditirane certifikacijske hiše BureauVeritas. Po manjših neskladnostih, ki 
smo jih rešili v nekaj dneh, nam je bil 7. decembra 2016 podeljen certifikat kakovosti ISO 9001:2015. 

Kakovost smo vgradili v vse procese izvajanja zdravstvenega dela. In kaj pomeni to za uporabnike? Standard kakovosti 
ima določene zahteve, ki jih je potrebno upoštevati in to naj bi dobro občutili predvsem na eni strani naši uporabniki, 
na drugi strani pa zaposleni.

Zavedamo se, da je to šele konec začetka in da je pred nami dolga pot nenehnega izboljševanja na vseh nivojih 
delovanja zavoda. In ker smo optimistični verjamemo besedam Aristotla, ki je dejal: »Dober začetek pomeni več kot 
polovico storjenega.«
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Taborniško društvo, Rod koroških jeklarjev: 
“Naprej v naravo” 

Sara Kobolt

Dviga plamen se iz ognja,
taborišča našega,

ki pod goro mirno spava,
sredi gozda temnega.

Tam šotori se blestijo,
prapor sredi njih vihra
in oznanja vsej prirodi,
kjer tabornik je doma.

Poslušajte bratje, sestre,
gozda jelovega spev,
pesem velike prirode,
tihi gorski njen odmev.

Taborniška himna, ki jo člani 
Zveze tabornikov želimo živeti 
in ozavestiti vsak dan in jo  

zapojemo ob začetku ter koncu 
vsake taborniške akcije. Le-teh je bilo 
v tem letu veliko. Člani taborniškega 
društva Roda koroških jeklarjev smo v 
tem letu želeli mladim ponuditi nekaj 
več, seveda ponovno s sloganom 
»Mladi za mlade«, kjer smo mladi 
poskrbeli, da se imajo mladi in še 
malo mlajši super. 

Naš moto ni bil, kot v preteklih letih: 
»Nazaj k naravi«, temveč smo se 
osredotočili v prihodnost, torej 
»Naprej v naravo«. V celem tekočem 
letu smo se usmerili v gozdovniška 
znanja in našim mladim tabornikom 
skušali podariti in vrniti veselje do 
narave, daleč proč od računalniških 
zaslonov. 

Med drugim smo jim želeli prenesti 
sporočilo »Hočeš spremembo, 
bodi sprememba!« s tradicionalno 
čistilno akcijo, kjer smo se zbrali 
z željo očistiti naše okolje, priredili 
smo tri taborniško obarvane vikende, 
ko smo taborili na jesenovanju, 
zimovanju in pomladovanju. Priredili 
smo tri čarobne vikende, dva na 
Obretanovem, enega na Strojni 
in to kar skupaj z neformalno 
Koroško zvezo tabornikov, kamor 
se ravenski taborniki povezujemo 
s Slovenjegradčani, Mučani in 
Radeljčani. Tudi vse ostale akcije 
so bile polne dogodivščin, od 
tradicionalnega pohoda na sv. Nežo 
in pohoda do spomenika Polda 
Eberleja Jamskega, do sankanja, 
prihod Božička, za najmlajše pa 
tudi »Veselih srečanj«, kot smo 
poimenovali doživetja za naše 
najmlajše, odpravili smo se na 
taborniški Feštival in se udeležili 
orientacijskih tekmovanj. Seveda 
smo se udeleževali tudi KOTL-ov, za 
katere ste verjetno slišali, ki spadajo 
pod Koroško orientacijsko taborniško 
ligo, kjer se nam na čarobnih 
orientacijah v koroških mestih pridruži 
vsak izmed vas.

Ponovno je bilo v našem taborniškem 
letu, ki se seveda še ni zaključilo, 
polno novih poznanstev, doživetij in 
dogodivščin, katerih najboljša priča 
so naši otroci, naš podmladek. Le-ti 
bodo glavni glasniki našega truda, 
dela in pota, ki ga vsako leto vlagamo 
v mlade tabornike na Ravnah, in to že 
več kot 60 let.
V prihodnjem letu bomo medse 
ponovno sprejemali mlade tabornike 
in jih 22. aprila, na dan tabornikov 
in dan zemlje, tudi uradno sprejeli 
medse kot že nešteto let posebej. 
Polni zagona in elana že pred novim 
taborniškim letom medse vabimo vse 
otroke in mladostnike, ki bi se nam 
želeli pridružiti in spoznati pravi čar 
gozdovništva in taborništva.



 17 / Ravenski razgledi 2017

33

Drugi festival inkluzije Naše igrarije 2017

Anja Jelen, prof. defektologije Nika Hölcl Praper, FotobeležNica

V četrtek, 18. maja, je v sredini 
mogočnih dreves potekal 
drugi festival inkluzije »Naše 

igrarije 2017«. Festival je zaključno 
srečanje otrok in mladostnikov, 
ki se spoznavajo in družijo tekom 
celotnega šolskega leta.
Na festivalu so aktivno sodelovale 
praktično vse vzgojno-izobraževalne 
institucije na Ravnah.
Govorimo torej o druženju različnih 
starostnih skupin (od vrtca vse do 
srednje šole), o različnih skupinah 
oseb s posebnimi potrebami in o 
otrocih ter mladostnikih, ki omenjenih 
težav nimajo. 
Različne oblike druženja učencev 
iz Dnevnega centra z vrtcem in 
šolo potekajo od začetka obstoja 
Dnevnega centra, tj. dvanajst let 
nazaj. V letošnjem šolskem letu pa 
smo že drugo leto zaporedoma tako 
sistematično in v tako širokem obsegu 
tekom šolskega leta sodelovali z VIZ 
institucijami na Ravnah. 
Nekaj besed o samem prizorišču. V 
središče dogajanja je bil postavljen 
oder, ki smo ga poimenovali 
AFNARIJE. Tam so se vse sodelujoče 
skupine predstavile s svojo točko. 
Na odru so se »afnali« Dnevni center 
Ravne, vrtec Ajda, OŠ koroških 
jeklarjev, OŠ Prežihovega Voranca, 
OŠ Juričevega Drejčka in CUDV 
Črna.
Dijaki srednje šole Ravne so nas 
razveselili s harmoniko, srednješolski 
band pa se je predstavil z zabavno 
pesmijo. Naši gostje so bili učenci III. 
OŠ Slovenj Gradec.
Samo prizorišče je bilo razdeljeno na 
tri tematske sklope.
V KUHARIJAH so si sodelujoči 
s pomočjo čarovniških vajencev 
pripravili čarovniški napoj in nekaj 
dobrega za pojesti. V MIGARIJAH je 
bilo na izbiro več različnih iger.

Njihovo zahtevnost so animatorji prilagajali glede na posameznikove 
sposobnosti in starost. Med pestro paleto ponujenih aktivnosti smo 
udeležencem preko igre ponudili tudi aktivnosti, kjer so lahko izkusili, s 
kakšnimi težavami se vsakodnevno srečujejo osebe s posebnimi potrebami 
(težave z vidom, sluhom, občutenjem, …). V ČAČKARIJAH so se otroci 
sproščali in likovno ustvarjali z različnimi likovnimi tehnikami. Okrasili so si 
čarovniške slamice in lončke za čarovniški napitek, se poizkusili v skupinskem 
ustvarjanju na ležečem in visečem platnu ter porisali  vsak svoj kamen. Iz 
omenjenih kamnov bomo sestavili gosenico, ki bo krasila kotiček na Ravnah.
Sodelujoči so dobili ovratne trakove s karticami za zbiranje žigov. Ob vseh 
zbranih žigih so dobili Micin balon Naše igarije.
V vlogi  animatorjev so se poskusili prostovoljci -  dijaki, ki obiskujejo Gimnazijo 
in Srednjo  šolo Ravne. Dogajanje je vodila in usmerjala simpatična čarovnica 
Mica, ki krasi tudi naše rumene plakate in je zaščitni znak našega festivala.
Organizator festivala je Dnevni center Ravne (CUDV Črna), idejni vodja in 
koordinator pa  Anja Jelen, prof. defektologije. Pri pripravi in izvedbi festivala 
sta pomagali tudi Tatjana Knapp in Mateja Kristavčnik.
Udeležence dogodka so prijazno pozdravili direktorica CUDV, mag. Dalja 
Pečovnik, župan Občine Ravne na Koroškem,  dr. Tomaž Rožen in županja 
Občine Črna na Koroškem, mag. Romana Lesjak.  
In da, tudi letos smo na zaključnem srečanju skupaj s čarovnico Mico aktivno 
uživali med krošnjami mogočnih dreves Grajskega parka. 
Prijazna in srčna fotografinja Nika Hölcl Praper je v objektiv fotoaparata ujela 
prisrčne utrinke.
V mesecu septembru ponovno načrtujemo razstavo Naše igrarije. Takrat se 
bomo družili in obujali spomine na drugi lokaciji, ki pa naj ostane še skrivnost.
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VRTEC RAVNE NA KOROŠKEM

svetovalna delavka Alja Verdinek, ravnateljica Marija Pečovnik Meh Jasna Gamze

Občina Ravne na Koroškem 
je že leta 2011 pristopila k 
projektu »Občina po meri 

invalidov«, s katerim želijo zagotoviti 
enake možnosti in izboljšanje položaja 
invalidov v občini na vseh področjih. 
O tem smo razmišljali tudi v vrtcu in se 
odločili za intenzivno konkretizacijo 
uresničevanja zastavljenih nalog v 
strategiji enakih možnosti za otroke, ki 
so v vrtcu Ravne. 
Predšolska vzgoja otrok s posebnimi 
potrebami izhaja iz pravice do vzgoje 
in izobraževanja, ki je usmerjeno k 
polnemu razvoju otrokove osebnosti 
in utrjevanju spoštovanja otrokovih 
pravic in temeljnih svoboščin.
Vrtec Ravne na Koroškem vključuje 
v svoje redne oddelke otroke s 
posebnimi potrebami, ki imajo pri 
sprejemu v vrtec prednost v skladu z 
odločbo pristojnega organa. Vzgoja 
in izobraževanje otrok s posebnimi 
mi potrebami poteka po programih 
za predšolske otroke s prilagojenim 
izvajanjem in dodatno strokovno 
pomočjo in prilagojenih programih za 
predšolske otroke.
Vrtec zagotavlja izobraževanje v 
integriranih okoljih. Načrtuje izvedbo 
in vsebino programa in skrbi za 
prilagoditve pri izvajanju področij 
dejavnosti, hkrati pa mora na 
podlagi odločbe o usmerjanju otrok 

s posebnimi potrebami zagotavljati 
tudi kadrovske, prostorske in  
materialne pogoje. V tem kontekstu 
se uspešno dogovarjamo z občino 
ustanoviteljico zaradi  zagotavljanja 
financiranja le-teh pogojev (specialni 
pedagogi, logopedi, spremljevalci 
gibalno oviranih otrok, prilagojeni 
pripomočki …). Zagotavljamo 
potrebo po dostopnosti do vrtca in 
notranjih prostorov za otroke, ki so na 
invalidskih vozičkih.
Kurikulum za vrtce  je nacionalni 
dokument, ki predstavlja strokovno 
podlago za delo v vrtcih. Cilj 
kurikulama je večje upoštevanje 
človekovih in otrokovih pravic, 
upoštevanje različnosti in drugačnosti 
otrok. 
Da so in da bodo lahko načela 
upoštevana, smo se dolžni med 
seboj pogovarjati, sodelovati vsi 
tisti, ki izvajamo zakonodajo tega 
področja, po drugi strani pa  smo 
moralno etično odgovorni, kadar 
zakon ne določa pomoči, pa bi jo 
otrok potreboval. V teh primerih je 
ključnega pomena razumevanje 
danih situacij v skladu s finančnimi 
zmožnosti občine ustanoviteljice, ki je 
vedno pripravljena iskati možnosti za 
rešitev nastale problematike v korist 
otroka.

Teja Večko, Nika Praznik ... in skupaj zmoreta drugače

Smo vrtec, ki z vso odgovornostjo 
in spoštljivostjo uresničuje načelo 
demokratičnosti in pluralizma, enakih 
možnosti ob upoštevanju razvojnih 
značilnosti otrok.
V kolektivu dajemo velik poudarek 
na ozaveščanje vzgojiteljeve vloge 
pri upoštevanju in razumevanju 
predšolskega otroka. Mnogo korakov 
smo že naredili na tej poti, z novimi 
oblikami dela in drugačnimi pristopi. 
V tem pogledu želimo zagotavljati 
vsem otrokom enake pogoje za 
aktivnost, odprtost in spodbujati 
občutljivost v odnosih, kjer  lahko 
otrok vstopa v drugačen svet. Svet 
ugodja, igre in iskanja, da preprosto 
naredi to, kar hoče sam, kar zmore 
sam. (M. Montessori)
Spreminjanje tradicionalnih stališč 
in ozaveščanje implicitnih teorij 
vzgoje odraslih, razvijanje socialnih 
kompetenc in samostojnosti pri 
otroku; prepoznati vse pasti v 
prikritem kurikulumu,  spreminjati  
metode dela v poučevanju, uporabiti 
didaktične pripomočke in odstraniti 
arhitektonske ovire, biti drug z drugim 
- vse to vodi v prilagoditev okolja, v 
katerem je vsak otrok drugačen in 
da je ta drugačnost kakovost, ki nas 
bogati.
Prilagoditev vrtčevskega okolja in 
vzgojno učnega procesa vsakemu 
otroku pa je inkluzija, ki jo živimo.
Pomembno je  razumeti in sodelovati 
s starši,  ki imajo v vrtcu otroka 
s posebnimi potrebami. Le-ti si 
želijo mnogo priložnosti za skupno 
bivanje s sovrstniki, možnosti za 
socialno vključenost in vedno znova 
se  preizkušajo v  premagovanju 
najrazličnejših  ovir. 
In le  skupaj  lahko spreminjamo ta 
prostor pod soncem. 
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GORNIŠTVO IN MLADI PLANINCI

Gimnastičarke ŠD Partizan Ravne zopet najboljše v skokih z 
male prožne ponjave – tokrat zablestele najmlajše

mentorici Katja Štern in Janja Čebulj

Jasmina Boromisa

Krožek GORNIŠTVO IN MLADI PLANINCI OŠ 
Prežihovega Voranca Ravne na Koroškem deluje 
v okviru planinskega društva Ravne. Poteka skozi 

celo šolsko leto in že drugo leto deluje v dveh starostnih 
skupinah.
V mlajšo skupino so vključeni  otroci od prvega do 
četrtega razreda. Dobivamo se ob torkih po pouku enkrat 
mesečno v vseh letnih časih. Naše osnovno vodilo je 
navajanje mladih na aktivno preživljanje prostega časa v 
naravi. V sodelovanju otrok s planinskimi vodniki želimo 
razviti pozitiven odnos do narave, jim razviti občutek 
za gibanje v gorskem svetu in jih pripraviti na nadaljnjo 
gorniško in športno dejavnost. Učenci spoznavajo bližnjo 
okolico in obiskujejo izletniške kraje in hribe v okolici 
Raven. Glede na letni čas poskrbimo tudi za manjša 
presenečenja: v jeseni peka kostanja, pozimi dričkanje na 
snegu. Spoznavajo orientacijske veščine in jih na pohodih 
tudi uporabljajo. 
Učenci radi prihajajo na krožek in uživajo v gibanju v 

naravi. Veseli smo, da lahko otrokom ponudimo delček 
mozaika, ki bo dopolnil njihov prosti čas in pripomogel k 
zdravemu načinu življenja.

Tako kot že nekaj let se 
gimnastičarke ŠD Partizan 
Ravne udeležujejo tekmovanj 

v skokih z MPP, ki so na državni 
ravni in dosegajo odlične rezultate. 
Letošnje leto sta še posebej zablesteli 
naši cicibanki Evita Lever in Urša 
Brezovnik, ki sta dosegli najvišja 
mesta. Na DP v skokih z MPP v Vrhniki 
je Urša Brezovnik dosegla 2. mesto, 
Evita Lever pa 3. mesto. Na OP Renč 
je Evita Lever dosegla 1. mesto, Urša 
pa se zaradi ponesrečenega skoka ni 
uvrstila na stopničke. Zato je napako 
popravila in si s tem na OP Bežigrada 
prislužila 2. mesto, prehitela jo je le 
njena društvena tekmica Evita Lever, 
ki je osvojila 1. mesto. Tudi naše 
začetnice so pokazale, kaj so se v 
tako kratkem času uspele naučiti. 
Na OP Renč je Neža Štern osvojila 
1. mesto, Nadja Doler 2. mesto, Lia 
Štruc 8. in Eva Vrčkovnik 11. Na OP 
Bežigrada pa so vse štiri začetnice 
(Lia Štruc, Eva Vrčkovnik, Sara Večko 
in Iza Sentič) dosegle 36 točk in več in 
tako vse prejele priznanja in simbolne 

medalje. Med mlajšimi deklicami 
je bila najboljša Zala Brezovnik. 
Letošnje leto ji je uspelo priti v finale, 
saj se je na prvi tekmi prebila na 4. 
mesto. V skupnem seštevku za Pokal 
Slovenije pa je pristala na odličnem 
5. mestu. Tudi ostale mlajše deklice 
so se na vseh treh tekmah potrudile 
po svojih najboljših močeh in osvojile 
odlična mesta. Na OP Bežigrada so 
ekipno (Zala Brezovnik, Žana Sentič, 
Nadja Doler, Mojca Santner, Korina 
Antolič in Neža Štern) osvojile 5. 
mesto. Asja Kotnik je letošnje leto 
prestopila v kategorijo mladink in 
se na tekmah uvrstila na 6., 5. in 4. 
mesto. Ker pa se ta kategorija za 
Pokal SLO združi skupaj s članicami, 
ni bila zadostna uvrstitev med prvih 
šest, ampak doseženo število točk 
tekmovalk v obeh kategorijah. Še 
vedno pa smo ponosni na naši 
najstarejši članici Nušo in Nino Perše, 
ki še vedno pridno trenirata in hodita 
na tekmovanja. 
Vsem tekmovalkam trenerji čestitamo. 
Sporočamo vam, da kadar pridejo na 

treningih in tekmah trenutki, ko vam 
enostavno ne gre, takrat nikoli ne 
smete obupati in odnehati, ampak 
se morate pobrati in poskusiti ŠE 
ENKRAT!
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ZA ASK FUŽINAR JE ŠE ENA USPEŠNA SEZONA

Gimkov pokal v gimnastiki je naš!

Romana Pori

Danica Hudrap

V mesecu maju so na ledeniku 
v Avstriji še zadnjič v tej 
sezoni občutili čare alpskega 

smučanja mladi smučarji in smučarke 
ASK Fužinar.
S prvimi treningi na snegu so 
tekmovalci pričeli že v mesecu 
septembru, zadnje državne  tekme 
pa so se odvijale v mesecu aprilu.
Smučarska sezona je bila za ASK 
FUŽINAR tudi v tej sezoni zelo 
uspešna. Mlajši tekmovalci (U4 in 
U6), ter (U8 in U10) so se udeleževali 
predvsem KOROŠKEGA POKALA, ki 
ga priredi vsak klub v vzhodni regiji. 
Starejši tekmovalci (U10, U12, U14 in 
U16) pa so tekmovali na tekmovanjih 
za POKAL VZHODNE REGIJE, šli 
so na DRŽAVNA TEKMOVANJA, 
DRŽAVNA PRVENSTVA IN 
MEDNARODNA TEKMOVANJA. 
Z veseljem potrjujem, da so cilji, 
ki smo si jih pred sezono zastavili, 
doseženi. Posamezni tekmovalci 
so na državnih tekmovanjih dosegli 
odlične rezultate. Pri mlajših deklicah 

je treba predvsem izpostaviti VITO 
KLEMENC, ki je bila na državnih 
tekmah za VELIKO NAGRADO 
RAUCH v svojem letniku skupno na 1. 
mestu, prav tako JAKA VOLENTAR, 
ki je v skupnem seštevku za VELIKO 
NAGRADO RAUCH v svojem letniku 
osvojil skupno 1. Mesto, in pa Tinkara 
Koren, ki je na državnih tekmah za 
VELIKO NAGRADO RAUCH osvojila 
skupno 5. mesto. Klub je na državnem 
nivoju osvojil skupno 9. mesto izmed 
30 klubov v Sloveniji. Preizkušali so 
različna smučišča po Sloveniji in 
tujini. Veliko število treningov pa so 
vse skupine v letošnji sezoni izpeljale 
na domačem smučišču Poseka, kjer 
še posebej uživajo.
Kako naprej?
Z zastavljenim delom je potrebno 
nadaljevati. Prepričani smo, da z 
uspešno sezono in veselimi otroki 
navdušujemo in spodbujamo vse 
ostale za ta lep šport in preživljanje 
prostega časa v naravi. Vse naše 
skupine U8, U10, U12, U14 in U16 

pa imajo pred sabo cilje za naslednjo 
sezono: dobri treningi, prijetno 
vzdušje, smučarski in življenjski 
razvoj deklet in fantov, da bodo 
uspešni v življenju in smučanju.

V Kopru je potekal 13. gimnastični 
svetovni pokal v športni gimnastiki, ki 
se je odvijal v Areni Bonifika od petka, 
12. maja, pa do nedelje. 14. maja. 
Svoja razkošna znanja so nam razkrili 
naši slovenski telovadci ter telovadke, 
ki so v treh dneh navduševali in se 
borili s številnimi zvezdniki športne 
gimnastike.

Pokal Slovenije v tekmovanju 
Gimkotov je naš. Vita Čeh iz Športnega 
društva (ŠD) Stoja je v Kopru prejela 
pokal za najboljšo gimnastičarko 
Slovenije in ga prinesla na Koroško. 
Z res lepo prikazanimi skoki na mali 
prožni ponjavi in v akrobatiki je Vita 
osvojila ta laskav naslov in prinesla 
pokal Slovenije domov na Koroško. 

»Ponosni smo na njo. Čestitke! Vita, 
greva naprej,« dodaja njena trenerka 
Maja Štriker. 
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Odbojkarski kamp Tineta Urnauta letos na Ravnah

Ana Pisar

Poletni odbojkarski kamp za mlade pod vodstvom 
Tineta Urnauta in ekipe izkušenih trenerjev se bo 
odvijal med 2. in 8. julijem 2017 v Športnem centru 

Ravne. Več: www.tineurnaut.si

Tine Urnaut, kapetan slovenske odbojkarske 
reprezentance, s svojo ekipo in Zavodom za kulturo, šport, 
turizem in mladinske dejavnosti Ravne na Koroškem v 
mesecu juliju organizira poletni odbojkarski kamp za 
mlade. Lansko leto se je odvil v Kranjski gori, letos pa se bo 
v kraju, ker je Tine pričel svojo športno pot. »Odbojkarski 
kamp bo letos potekal na Ravnah na Koroškem, kjer sem 
odraščal, saj je to kraj, ki ima vrhunske pogoje za odbojko 
in ostale športne dejavnosti,« pravi Tine Urnaut. Aleš 
Logar (direktor ZKŠTM) kot soorganizator dodaja: »Veseli 
in ponosni smo, da lahko v našem športnem centru 
gostimo odličen poletni odbojkarski kamp za mlade. 
Ravne s pestro športno infrastrukturo omogočajo razvoj 
odličnih športnikov in nemalo jih je, ki so svojo športno 
pot začeli ravno pri nas. Med njimi tudi Tine.« Kamp pa 
ima tudi širši pozitiven pomen za Ravne: »Z organizacijo 
tovrstnih dogodkov dodatno pripomoremo k spodbujanju 
športa med mladimi, kar me zares veseli in si štejem v 
ponos,« je še dodal Logar.

Odbojkarski kamp se bo odvijal med 2. in 8. julijem 2017 
v Športnem centru Ravne. Svoje odbojkarsko znanje bo 
nadgrajevalo okoli 50 osnovnošolcev in osnovnošolk 
oziroma srednješolcev in srednješolk iz drugih krajev 
Slovenije in tujine ter 30 mladih s Koroške. Pod vodstvom 
Tineta in njegove ekipe izkušenih odbojkarskih trenerjev 
bodo dnevno opravili dva treninga v dvorani, kamp pa 
bodo organizatorji popestrili s številnimi drugimi športnimi 
aktivnostmi – odbojko na mivki, odbojko v vodi, z drugimi 
aktivnostmi v bazenu in naravi, pa tudi z družabnimi igrami 
in s srečanji s Tinetovimi soigralci, športnimi prijatelji in 
prijateljicami. »Ko sem bil mlajši, se mi je zdel dan brez 
odbojke izgubljen dan. Med poletnimi počitnicami sem si 
želel igrati dvoransko odbojko, vendar ni bilo možnosti. 
Zato želimo mladim ponuditi priložnost, da tudi med 
počitnicami vsaj za teden dni uživajo v dvoranski odbojki, 
se spoznajo in družijo z vrstniki, ki imajo radi odbojko, ter 
se ob odličnih trenerjih naučijo novih spretnosti. Prepričan 
sem, da bodo uživali tudi ob drugih športnih aktivnostih 
ter druženju,« je še dodal Tine. 

Organizatorji so povabili izkušene trenerje, kar trije 
prihajajo iz uspešne družine športnikov Urnautov: Adolf 
Urnaut (bivši trener številnih moških in ženskih klubskih 
ekip v Sloveniji, na Hrvaškem in v Italiji), Andrej Urnaut 
(trener odbojkarskega kluba Shanks Guibertin iz Belgije, 
s trenerskimi izkušnjami v klubih v Sloveniji, Belgiji, 
Nemčiji in v državni reprezentanci Hrvaške) ter Matjaž 
Urnaut (igralec in trener ekipe Saint Louis iz Francije). 
Mladi ljubitelji odbojke bodo svoje veščine urili tudi skupaj 
z Barbaro Drevenšek (bivšo igralko, trenerko mlajših 

selekcij in sodnico), Gašperjem Ribičem (trenerjem moške 
in ženske ekipe OK Calcit Ljubljana), Jeleno Ščerbakovo 
(trenerko mlajših kategorij in bivšo klubsko igralko ekip 
v Rusiji, na Hrvaškem, v Franciji), Leonardem Baričem 
(trenerjem moških ekip v Sloveniji, Franciji, Avstriji, ZAE 
in na Hrvaškem) in Mitjo Ježem (igralcem in trenerjem 
mlajših ekip OK Fužinar).

Ekipa Odbojkarskega kampa Tineta Urnauta in ZKŠTM 
verjamejo, da lahko tovrsten kamp ob uspešni izvedbi 
postane stalnica na Ravnah. S tem bodo Ravne nedvomno 
pridobile pomemben in prepoznaven športni dogodek. 

Tine Urnaut, kapetan reprezentance srebrnih 
slovenskih odbojkarjev z zadnjega Evropska prvenstva 
in član ekipe Trentino Volley iz Italije, podprvakov 
Evrope v ligi šampionov 2016
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AIKULA – 9a

Alpinistični klub Ravne

Gregor Vezonik, član Alpinističnega kluba Ravne, je že peto leto tudi stalni član slovenske 
članske reprezentance.
Poleg treningov in tekmovanj na umetnih plezalnih stenah se rad preizkusi tudi v težkih smereh 

v naravnih skalah.
Še posebej drago mu je domače plezališče Burjakove peči v Topli, kjer je uspel preplezati že večino 

smeri. Najtežja mu je uspela konec aprila. Premagal je zelo težko smer »Aikula«, ki ima burno zgodovino.
Smer je prvi leta 2001 preplezal Kamničan Uroš Perko in jo takrat ocenil z 8c. Gre za močno previsno 

linijo, ki je trenutno najtežja v tem plezališču. Prvi del smeri poteka po smeri Mašina (8a), kjer le-ta zavije v 
levo, se smer Aikula nadaljuje naravnost, čez velik previs. Na začetku previsa plezalca čaka najtežje mesto 

v smeri, po katerem mora zdržati še deset metrov težkega in natančnega plezanja do vrha. Cela smer je 
dolga dobrih 20 metrov. Ker se je v smeri od prvega vzpona polomilo nekaj oprimkov, sedaj poteka nekoliko 

bolj desno in je zaradi težavnosti sedaj ocenjena z 9a.
Vse do letos je bila smer ponovljena le enkrat in sicer pred dvema letoma. Ponovil jo  je Radoveljčan Domen 

Škofic, ravno v družbi Gregorja Vezonika, ki mu takrat ni uspelo. 
Gregorjev uspeh je rezultat dobrega dela s trenerjem Romanom Krajnikom, s katerim se pripravljata na letošnjo 

sezono tekem svetovnega pokala.

Gregorju Vezoniku je po večkratnih neuspelih poizkusih, kot prvemu Korošcu, konec aprila 
uspelo preplezati prvo smer težavnosti 9a. S tem se je pridružil »klubu 9+«.

Janez Žalig
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Koroška, kdo si?
Projekt manifestacije Koroške kot regije s potencialom

Ana Pisar, direktorica KMKC Kompleks

Kaj vse se je dogajalo in koga smo 
gostili?
V okviru sedme edicije dogodka Od 
ideje do keša smo v moderiranem 
pogovoru z Matijo Goljarjem (Štartaj 
Slovenija in Ustvarjalnik) gostili mlade 
podjetnike Koroške: Nino Knez 
(direktorica, Kareta Turizem), Luciana 
Pergerja (direktor, Perger 1757), 
Matica Breznika (poslovni direktor, 
Ustvarjalnik), Aneja Štrucla (vodja, 
MTB Koroška – Eko Hotel Koroš), 
Tineta Hamlerja (CEO, Aventa+) 
in Boštjana Gorenška (direktor, 

Si-TEAM). Uspešni podjetniki so 
povedali, zakaj ustvarjajo ravno na 
Koroškem, kakšne so prednosti in 
izzivi. Pogovor so sklenile pozitivne 
in ambiciozne misli, da se na 
Koroškem da uspeti in ustvarjati, 
saj je neizkoriščenega še mnogo 
potenciala. Dan kasneje se je 
dogajanje projekta začasno preselilo 
v grajski park na Ravnah, kjer je 
KMKC Kompleks podprl dogodek 
Obleci me v besede, ki ga je sicer 
organiziralo gibanje Radmance ob 
Noči knjige. Poleg branja je prinesel 

posebno presenečenje za ljubitelje 
literature – drevesa v parku so 
bila namreč oblečena v besede. V 
gibanju Radmance smo z intervencijo 
nekaj dni pred literarnim večerom z 
umetniško predelavo starih platnic 
knjig nanje nanesli poezijo, ki je 
sicer objavljena v FB skupini “Jaz pa 
pojdem v knjige”, ki združuje ljubitelje 
pisane besede in tudi sicer mnoge 
redne obiskovalce (naših) literarnih 
srečanj.

V Koroškem mladinskem kulturnem centru Kompleks smo aprila zasnovali in realizirali projekt Koroška, kdo si? 
– gre za manifestacije Koroške kot regije s potencialom. V treh večerih in enem dopoldnevu smo gostili uspešne 
Korošce z različnih področij delovanja. Dovolj nam je bilo povezovanja Koroške le s slabimi cestnimi povezavami 

in slabšo razvitostjo. Želeli smo pokazati in dokazati, da skrivamo številne izjemne posameznike, uspešne zgodbe in 
nemalo priložnosti zanje.

Simon Prosenc, Nika Hölcl Praper in Špela Peruš
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VES SVET JE ODER

Katja Vravnik

William Shakespeare je dejal: 
»Ves svet je oder in mi vsi 
igralci.« Gledališče DELA 5 

let ustvarja na Ravnah na Koroškem 
in sledi ugotovitvi Shakespeara, da je 
oder vsepovsod. Predstave igramo 
tako na odru kot v grajski kleti, parterju, 
na ulici in v parkih. Gledališče nima 
omejitev, saj raziskuje prostore in 
pripoveduje zgodbe ljudi. Pomemben 
je odnos med ljudmi in tudi odnos 
med predstavo in gledalcem. Včasih 
je lep in mehak, drugič pa je trd 
in šokira. Vse je del življenja in tudi 
del gledališča. Pomembno je, da se 
slišimo in vidimo, razumeli se bomo 
ob stičišču enakih idej. 

Bodimo različni, pogumni in vidni 
– vsi – tako igralci v gledališču kot 
igralci v lastnem življenju. 

Nika Hölcl Praper, FotobeležNica

Večerno dogajanje projekta se je nato zopet selilo v  
Kompleks, kjer smo koroške glasbenike predstavljali v 
gibljivi sliki (skozi njihove videospote), kasneje pa se 
je odvil tudi koncert odličnega koroškega kantavtorja 
Milana Kamnika in njegovega Aubetnega banda. Sobota 
dopoldne je bila namenjena najmlajšim – skupaj z Janjo 
Širnik smo spoznavali legendo o Kralju Matjažu, nato pa 
še likovno ustvarjali s Tjašo Erjavec. Zvečer smo prikazali 
dobre mladinske prakse tabornikov, Kompleksa in Kluba 
koroških študentov, kasneje pa se je še otvorila razstava 
starih razglednic in fotografij Koroške, ki so dotlej živele 
samo virtualno preko priljubljene Facebook strani Stare 
razglednice in fotografije Koroške, tokrat pa so si jih 
obiskovalci lahko ogledali tudi v živo. Pozabili nismo niti na 
tipično “koroško košto – jesti in piti”, ki jo je za obiskovalce 
pripravila Mesarija in gostinstvo Lečnik.
Pozitiven odziv sodelujočih in gostov v okviru projekta 
“Koroška, kdo si?” kaže na pravilnost odločitve za njegovo 
izvedbo. Odkrili smo številne priložnosti za nove zgodbe 

in upamo, da jim bomo uspeli v prihodnje realizirati. Z 
dogodki žal nismo uspeli zajeti vseh ustvarjalcev in tem, 
ki so vredne izpostavitve, ampak le peščico, zato že 
razmišljamo o drugi ediciji dogodka naslednje leto. Vsaka 
zgodba se mora nekje začeti, projekt Koroška, kdo si? 
je tako v 2017 postavil odlične temelje za nadgradnjo v 
prihodnjih letih.

1. 5 obletnica Gledališča DELA, KMKC 

Kompleks Ravne2. Nevidni človek, produkcija Gledališke šole 

2016/17, KC Ravne3. Jebola, raje bom doma, izsek sodobnega 

plesa, KMKC Kompleks Ravne
4. Krasni noRi svet, grajska klet, Koroška 

osrednja knjižnica dr. Franca Sušnika1.

2. 3.

4.
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Bomo Korošci vstali?

Aljaž Verhovnik, koordinator Mladinske iniciative za 3. razvojno os

Aprila letos je s strani Sveta Koroške regije v 
Ljubljano romal predlog sporazuma, v katerem bi se 
opredelila časovnica izgradnje severnega kraka 3. 

razvojne osi od Šentruperta do mejnega prehoda Holmec. 
Hkrati s tem je potekala tudi združena in enotna akcija 
gospodarskih zbornic iz Koroške in Savinjsko-Šaleške 
regije. Ti sta pripravili skupno izjavo, ki so jo podpisala vsa 
glavna podjetja iz obeh regij in enotno podprla izgradnjo 
hitre ceste na Koroško.
Iz Ljubljane seveda, pričakovano, nismo dobili nobenega 
odgovora na poziv, da Korošci skupaj s Savinjsko-
Šaleško regijo zahtevamo podpis sporazuma, v katerem 
bi »zabetonirali« gradnjo že nič kolikokrat obljubljene in 
prepotrebne 3. razvojne osi. Izvirni greh je najbrž napravil 
Svet Koroške regije, saj skupaj s predlogom sporazuma ni 

poslal tudi roka, do katerega bomo še potrpežljivo čakali 
na podpis. 
Zato je čas, da postavimo dokončni rok, v katerem 
bomo zahtevali podpis sporazuma. V primeru, da ne 
bo prišlo do podpisa le-tega, bo Mladinska iniciativa za 
3. razvojno os skupaj z vsemi podporniki organizirala 
državljansko nepokorščino. Leto 2017 je nedvomno 
prelomno pri odločitvi o gradnji hitre ceste na Koroško. 
Če na aktivnosti politike vedno ne moremo računati, saj ta 
pogosto »preračunava«, pa z gotovostjo lahko računamo 
na gospodarsko silo, ki tako enotna in odločna še ni bila. 
Mladinska iniciativa pa si ob tretji obletnici delovanja želi, 
da svoje povemo tudi Korošci. Čas je, da se aktiviramo vsi 
in pristojnim jasno in glasno povemo, da zahtevamo, kar 
nam pripada! 
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Kdaj bo prišla hitra cesta na Koroško? 2. del

Andrej Grobelnik, Mladinska iniciativa za 3. razvojno os

Spoštovane Ravenčanke in 
Ravenčani!

Kot sem zapisal v pretekli 
številki, Mladinska iniciativa za 
3. razvojno os neumorno dela 

dalje že 3. leto, žal pa smo nekateri 
prej izpadli iz okvirja mladinskega 
sektorja, preden nam je uspelo 
dočakati cesto. Nič za to, zrelejši 
in modrejši gremo dalje, v dobro 
bodočih rodov.
Konec prejšnjega leta sva Andrej 
Grobelnik in Aljaž Verhovnik izdala 
študijo Ho´čmo cesto. V devetih  
poglavjih sva predstavila devet 
pogledov, zakaj je cesta za bodoči 
razvoj regije nujno potrebna. Študijo 
si lahko preberete na spletni strani 
www.hitronakorosko.si
Poleg študije so nenehno potekale 
aktivnosti in odzivi na tematiko v zvezi 
s cesto. V začetku leta smo prejeli 
podporo s strani  območne obrtno 
podjetniške zbornice. Že naslednji 
dan je bil sestanek s predstavniki 
DARS-a, kjer smo izvedeli, da je 
končana študija širših ekonomskih 
učinkov, od katere je odvisno, koliko 
pasov bo imela hitra cesta. Ker je 
kazalo tudi na to, da bi bila cesta 
lahko v zgornjem delu od Velenja proti 
Koroški  dvopasovna, smo napovedali 
državljansko nepokorščino, v kolikor 
cesta ne bo štiripasovna. Z rezultati 
študije so na DARS-u nerazumno 
zavlačevali naslednje 3 mesece, 
študija pa je pokazala, da je 
popolnoma upravičena štiripasovna 
cesta do Slovenj Gradca.
12. januarja je bil narejen prvi resen 
premik Vlade RS, saj je bil končno 
sprejet DPN Šentrupert-Velenje.
Tako je bila razrešena glavna dilema 
in izpolnjen pogoj za nadaljevanje 
projekta. V istem mesecu sva 
predstavnika iniciative bila povabljena 
na 90. sejo  komisije za lokalno 
samoupravo in regionalni razvoj. 
Predstavila sva študijo in probleme v 
zvezi s cesto ter prejela podporo vseh 
prisotnih svetnikov. Že naslednji dan 
je sledil obisk pri predsedniku države 
Borutu Pahorju, ki sva mu predstavila 
študijo Ho´čmo cesto. Zagotovil je 
pomoč pri posredovanju konkretnih 
vprašanj v zvezi z izgradnjo ceste 

na Ministrstvu za infrastrukturo. Na 
odgovore čakamo še danes. 
V začetku februarja je potekal 
sestanek odbora za izgradnjo ceste. 
Povod za to so bile izjave predsednika 
uprave Darsa, ki je na nacionalni 
televiziji nespretno omenil, da bi se 
cesta v prvi fazi kot štiripasovnica 
lahko gradila samo do Velenja. V 
Mladinski iniciativi smo se odločili, 
da se o poteku gradnje temeljito 
izjasnimo, zato smo izdelali semafor 
s konkretno časovnico izgradnje, ki 
ga lahko spremljate tudi na spletni 
strani iniciative. 10. marca je na 
Koroškem potekal obisk ministra za 
infrastrukturo dr. Petra Gašperšiča, s 
katerim pa se predstavniki iniciative 
nismo mogli srečati, saj je bil dosegljiv 
le za izbrane posameznike. Zagotovil 
je, da cesta bo, vendar ni želel 

dati nobenega zagotovila v obliki 
sporazuma, ki ga je zahteval odbor 
za izgradnjo 3. razvojne osi.  Sledilo 
je poenotenje iniciative s predstavniki 
lokalne politike in gospodarstva, kjer 
smo ponovno pozvali in zahtevali 
podpis sporazuma za izgradnjo 
ceste, ki bi jamčil, da se bo projekt 
nadaljeval ne glede na prihajajoče 
volitve in ob morebitni menjavi oblasti. 
Žal ministrstvo za tovrstne pozive 
ostaja gluho. Logična posledica 
je bila tiskovna konferenca, kjer je 
iniciativa skupaj z gospodarstvom 

napovedala zapore cest. 
Poleg iniciative se je v boju za 
cesto pridružilo celotno Koroško in 
Svinjsko–Šaleško gospodarstvo s 
posamezniki, ki vlagajo veliko naporov 
v dogovore in prepričevanje politike 
ter budno nadzirajo napredovanje 
projekta. Žal je v zadnjem obdobju 
precej popustila politika, ki deloma 
naivno verjame obljubam in zadevo 
rešuje na diplomatski način, ki pa je  
počasen in  neučinkovit.
Prav zaradi neodzivnosti politike 
in očitnemu izmikanju konkretnim 
dogovorom in podpisanim zavezam 
s strani vlade RS nam je v Mladinski 
iniciativi jasno, da zadeve še zdaleč 
niso pod streho in da je napočil čas, 
da od besed preidemo k dejanjem 
vsaj mi, s podporo gospodarstva in 
vašo pomočjo. V Ljubljano se ne sliši 
glas nekaj posameznikov, nekaj sto, 
morda tisoč ljudi pa že predstavlja 
glas ljudstva, ki ga v centru moči ne 
gre zanemariti.  Prav vi boste lahko 
na prihodnjem dogodku s svojo 
prisotnostjo pokazali, da vam je mar 
za razvoj, da je čakanja dovolj. Naj 
se Koroški glas sliši do Ljubljane – 
HOČ'MO CESTO!

dr. Horowitz
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KAVARNA PLUS - dnevni center za mlade

PLESNO REKREATIVNI STUDIO MDANCE 
TUDI NA KOROŠKEM

Nina Sušnik Vrečič – strokovna delavka Kavarne Plus

Špela Ačko

Kavarna Plus je novost v občini Ravne in naš namen 
je, da mladi kakovostno preživljajo svoj prosti čas 
in jim hkrati nudimo prostor za druženje ter okolje, 

kjer se počutijo varni, sprejeti in kjer se lahko pokažejo in 
dokažejo.
Kavarna Plus bo praznovala prvo obletnico delovanja 
25. 5. 2017. V prvem letu delovanja je kavarno obiskalo 
približno 900 mladih.
Kavarna Plus ponuja mladim možnosti novih povezav in  
ustvarjanja novih socialnih mrež. Je prostor za druženje, 
pogovor, prijateljevanje, učenje, delo, medsebojno 
pomoč, samopomoč, svetovanje, informiranje, motiviranje, 
zabavo in sprostitev. Dejavnosti so zasnovane glede na 
potrebe, interese in želje članov. 
Dejavnosti temeljijo na prostovoljnem delu. Kreditni 
sistem deluje po načelu dam-dobim (za člane Kavarne). 
Pet ur prostovoljnega dela na mesec (pomoč v kavarni v 
obliki dežuranja, sodelovanja v akcijah v okolju, pomoč 
pri čiščenju, kuhanju kave, peki palačink, izvajanju in 
organiziranju aktivnosti …),  je enako petim kreditnim 
točkam (ena ura prostovoljnega dela je ena kreditna 
točka). 
Osnovni cilji programa so vključevanje, druženje, 
povezovanje in sodelovanje mladih, spodbujanje 
iniciativnosti, medsebojne pomoči, samopomoči, učenje 
samostojnosti, izboljšanje kakovosti življenja mladih, 
krepitev strpnosti, spoštovanja, solidarnosti, ustvarjalno 
preživljanje prostega časa, prenašanje znanja, 
razvijanje prostovoljstva, podpora ranljivim skupinam 
pri vključevanju v skupnost, preventiva pred različnimi 
odvisnostmi, reintegracija, poudarjanje zdravega načina 

življenja.
Dejavnosti, ki se odvijajo v Kavarni Plus, so razdeljene 
na izobraževalne dejavnosti (predavanja, predstavitev 
dejavnosti javnih služb, predstavitve za zdrav način 
življenja, psihosocialne in kreativne delavnice, pomoč 
učencem …), rekreativne dejavnosti (sprehodi in pohodi), 
razvedrilne dejavnosti (praznovanja, povezovanje 
z drugimi centri mladih), prostovoljske dejavnosti, 
informacijska točka (povezovanje različnih institucij). 
Izvajamo tudi reintegracijski program oz. program 
ponovnega vključevanja v okolje za ranljivejše skupine. 
Za drugo leto delovanja pripravljamo novost v smislu 
aktivnega vključevanja mladih v program socialnega 
podjetja.

Smo plesna šola Mdance iz Velenja, ki si neizmerno želi deliti dobro voljo in plesno znanje povsod. Našo zgodbo 
smo pričeli pisati natanko štiri leta nazaj, s promocijo, nastopi in zumba showi pa smo pritegnili zanimanje tako 
otrok kot tudi odraslih, ki so se nam kmalu pridružili. Začela se je super plesna dogodivščina, pridobili smo si 

zaupanje vse več staršev, otroci pa so se vedno radi vračali k nam. Tako je naša družina postajala vedno večja.

Zadnji dve leti smo prisotni tudi na Koroškem, natančneje 
na Ravnah na Koroškem in Prevaljah. Plesni treningi na 
Ravnah potekajo v Kulturnem domu Ravne na Koroškem ob 
sredah, kjer poučujemo dve skupini otrok: osnovnošolce 
od 1. do 4. razreda in osnovnošolce od 5. do 9. razreda. Z 
zadostnim številom otrok bomo naslednjo plesno sezono 
imeli plesne delavnice tudi za predšolske otroke. Ples in 
rekreacijo bi radi približali tako otrokom kot staršem, ki 

bi jih s širitvijo na območje Koroške razbremenili vožnje 
v večja mesta. Na treningih se učimo plesnih elementov 
zumbe, hip hop-a in show dance-a, cilj naše plesne šole 
pa je otroke in odrasle seznaniti s plesom in športom ter 
zdravnim načinom življenja in tako otrokom pomagati 
postati samozavestni, delavni in natančni plesalci, ki 
izžarevajo veliko pozitivne energije in željo po plesu. 
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Ob koncu vsake plesne sezone pripravimo veliko plesno 
produkcijo, kjer se predstavijo vse skupine z Raven in s 
Prevalj, kot gosti pa se jim pridružijo tudi nekateri plesalci 
iz Velenja. Prireditev je vedno dobro obiskana, plesalci 
pa lahko tako staršem in tudi vsem ostalim gledalcem 
pokažejo, kako pridni so bili skozi celo plesno sezono in kaj 
novega so se v tem času naučili. Z veseljem bi radi še bolj 
aktivno sodelovali na prireditvah na Ravnah, saj menimo, 
da lahko s svojo navzočnostjo popestrimo marsikatero 
prireditev in mogoče še kakšnega otroka navdušimo za 
športno dejavnost oz. ples. S PLESOM JE SVET LEPŠI, 
zato ste vabljeni, da zamigate z nami, kaj več o nas pa si 
lahko preberete na spletni strani www.m-dance.si ali nas 
pokličete na telefonsko številko 070 858 729.

 NAŠI  NAGRAJENCI
Vojko Močnik

Občina Ravne na Koroškem podeljuje priznanja posameznikom ter podjetjem, organizacijam, skupnostim, 
društvom in skupinam ljudi za uspešno delo in za dejanja, ki imajo poseben pomen za občino,  kot 
znak priznanja in zahvale ter z namenom, da z njimi spodbuja prizadevanja za uresničevanje napredka, 

večanje ugleda in uveljavljanja občine v širšem prostoru.

Občinski svet je sklepe o podelitvi letošnjih priznanj sprejel na svoji 20. redni seji 5. aprila, župan, dr. Tomaž Rožen, pa 
jih je podelil na slovesni seji občinskega sveta ob prazniku Občine Ravne na Koroškem 12. aprila v Kuharjevi dvorani 
na gradu Ravne.

PREŽIHOVO PLAKETO  ZA KULTURNE DOSEŽKE V LETU 2016 je podelil občinski svet
ZAVODU ZVOČNI VRT za angažiran pristop k organiziranju prireditev v lokalnem 
in širšem prostoru, za dejavnost pri socialnem mreženju s prostovoljci ter za prispevek 
k bogatenju kulturnega utripa v kraju in občini.

VELIKO PREŽIHOVO PLAKETO je podelil občinski svet MARIJI APOHAL
v zahvalo za dobro in plemenito delo, ki ga je opravila s prenosom znanja na številne ljubiteljice klekljanja, za združitev 
koroških klekljaric v enovito sekcijo, povezovanje s sorodnimi društvi  po Sloveniji in povezovanje vseh, ki imajo radi 
čipke, za prispevek 
k bogatenju kulturnega utripa Koroške regije.

VELIKO KLANČNIKOVO PLAKETO je prejela ZVEZA ŠPORTNIH DRUŠTEV RAVNE NA KOROŠKEM
za več kot petdesetletno izvajanje poslanstva pri povezovanju športnih društev v učinkovito zvezo, za pomemben 
prispevek k  športni vzgoji otrok, rekreativni dejavnosti občanov in izobraževanju strokovnega kadra, za spodbujanja 
kakovostnega in vrhunskega športa v Občini Ravne na Koroškem.

VELIKO KLANČNIKOVO PLAKETO je prejel ALFONZ POLAJNER
za njegov pomemben prispevek k uspehom koroškega alpskega smučanja, 
za preko pet desetletij volonterskega dela v športu, ter za dolgoletno aktivno 
sodelovanje pri organizaciji in izvedbi tekmovanja Po poteh XIV. divizije.

VELIKO KLANČNIKOVO PLAKETO je posthumno prejel FRANJO JEŽ 
kot oddolžitev za njegov izjemen prispevek k uspehom ravenskega športa, za uspešno trenersko in pedagoško delo 
pri odbojkarskem klubu in na osnovni šoli, za prenos skrivnosti športnih iger na mlade ter za prispevek k ugledu občine 
doma in po svetu.
(V imenu prejemnika je plaketo prevzela njegova žena Berta Jež.)

Danica Hudrap
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Sedijo (z leve): župan dr. Tomaž Rožen, Alfonz Polajner, Marija Apohal in Maksimilijan Večko, častni občan. Stojijo (z 
leve): mag. Franc Juteršek (za Koroški gasilski zavod), Urban Kotnik (za očeta Jožeta Kotnika), Suzana Vodnjov, Berta 
Jež, Maja Ocepek (za Zavod zvočni vrt) in Miran Klančnik (za Zvezo športnih društev).

VELIKO PLAKETO OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM je prejel KOROŠKI GASILSKI ZAVOD
ob 70. obletnici njegovega delovanja, za odgovorno in uspešno izvajanje nalog zaščite in reševanja, izobraževanje in 
vzgojo mladih ter prenos znanja in izkušenj na druge dejavnike varnosti, zaščite in reševanja, za prispevek k ugledu 
občine doma in v tujini.

VELIKO PLAKETO OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM je prejel tudi JOŽEF KOTNIK
za njegovo vsestransko udejstvovanje na različnih humanitarnih področjih, 
za izkazano človekoljubnost v okviru dejavnosti Rdečega križa ter pri pomoči starejšim in socialno  šibkim, za prenašanje 
bogatega znanja na mlade, za stotine opravljenih prostovoljnih ur, za čas, ki ga nesebično podarja drugim.

NAGRADO OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM je prejela SUZANA VODNJOV
za njeno dolgoletno angažirano delo v društvu proti mučenju živali, prenos vrednot, dobrosrčnosti in odgovornega 
odnosa do vseh živih bitij na ljudi okoli sebe, 
za ozaveščanje mladih o skrbi za naravo ter pomenu prostovoljnega dela 
in za prispevek  k  prepoznavnosti občine izven njenih meja.
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Maksimilijan Večko – častni občan
Vojko Močnik

Naziv častnega občana OBČINE RAVNE NA KOROŠKEM je letos podelil 
občinski svet MAKSIMILIJANU VEČKU kot izraz priznanja za njegovo 
dolgoletno odgovorno družbeno in politično delo, za izjemen prispevek 

k razvoju mesta Ravne na Koroškem, občine in Mežiške doline, za afirmacijo 
koroške in slovenske železarske zgodovine v srednjeevropskem prostoru ter 
za njegov neprecenljiv prispevek k ugledu občine in njene prepoznavnosti v 
svetu.

Maksimilijan Večko vseskozi živi in dela na Ravnah na Koroškem. Tu se je 
rodil 26. avgusta 1945. Po končani osnovni šoli je l. 1964 maturiral na ravenski 
gimnaziji. Po končanem študiju metalurgije se je 1971.  zaposlil v železarni, 
kjer je opravil tudi raziskovalno nalogo o vplivu različnih parametrov na globino 
kaljene plasti pri plamenskem kaljenju. Družino si je ustvaril na Ravnah, z ženo 
Marjeto in dvema sinovoma.

Leta 1973 je postal obratovodja 
toplotne obdelave,  leta 1978 pa 
ravnatelj TOZD Kalilnica. Leta 1984 je 
bil izvoljen za predsednika Skupščine 
Občine Ravne na Koroškem. Po 
izteku mandata se je vrnil v železarno. 
V mandatu 1994–1998 je funkcijo 
župana Občine Ravne–Prevalje 
opravljal nepoklicno, leta 2002 pa je 
bil izvoljen za župana nove Občine 
Ravne na Koroškem. Po končanem 
mandatu se je leta 2007 upokojil.
Za uspešno delo v stroki je leta 1983 
prejel nagrado za inovacijo s področja 
humanizacije dela, leta 1985 je bil 
imenovan za častnega člana Zveze 
rudarskih, metalurških in geoloških 

inženirjev in tehnikov Slovenije. V letih 
od 1982 do 1990 je bil delegat v Zboru 
občin Skupščine Republike Slovenije, 
v obeh mandatih pa tudi član komisije 
za volitve in imenovanja. V času 
županskih mandatov 1994–1998 in 
2002-2006 je bil član predsedstva 
Skupnosti slovenskih občin. 
Aktivno je sodeloval v številnih 
društvenih dejavnostih: kot vodnik 
roda tabornikov, planinski vodnik 
in predsednik planinskega društva. 
Njemu gre zasluga za uveljavitev 
pohodov Čez goro k očetu in Od Kotelj 
do Belih vod. Bil je dolgoletni član 
Izvršnega komiteja Mednarodnih iger 
šolarjev, je tudi aktualni predsednik 

občinske organizacije ZB za vrednote 
NOB. Bil je med iniciatorji ustanovitve 
Društva »Slovenska pot kulture 
železa« in povezovanja tega društva 
v mednarodno »Srednjeevropsko 
pot kulture železa«. Od ustanovitve 
slovenskega društva je njegov 
predsednik in eden od predstavnikov 
Slovenije v srednjeevropski 
povezavi. Naloga društva je 
afirmacija železarske zgodovine med 
prebivalstvom, v srednjeevropskem 
prostoru pa se trudijo za predstavitev 
slovenskega deleža k razvoju stroke 
in za zavest, da smo v našem prostoru 
enakopravni akterji 3000 letnega 
razvoja te stroke v Evropi.

V dvanajstih letih županovanja je Maksimilijan Večko s svojo iniciativnostjo, z vodenjem timov na različnih razvojnih 
projektih bistveno prispeval k razvoju občine Ravne in širše skupnosti. To so le najpomembnejše pridobitve v času, ko 
je bil župan Občine Ravne na Koroškem: 
Mandat 1984–1988
- obnova ceste od Raven do Žerjava,
- priprave na izgradnjo nove pošte na Ravnah z novo telefonsko centralo,
- načrtovanje in izgradnja malih hidroelektrarn v Mežiški dolini, 
- formiranje alpskega voda v okviru teritorialne obrambe, uspešne in zaslužne enote v vojni za Slovenijo.
Mandat 1994–1998
- izgradnja prizidka k Osnovni šoli Prežihovega Voranca,
- sanacija atletskega stadiona na Ravnah,
- pričetek obnove mestne hiše,
- cesta v Strojno do Novaka, 
- cesta od Čečovja do Podkraja.
Mandat 2002-2006
- obnova gradu Ravne, 
- izgradnja mestnega kopališča. 
Maksimilijan Večko je z angažiranostjo, s poklicnim in družbeno odgovornim delovanjem izjemno prispeval k razvoju, 
uveljavitvi in ugledu Občine Ravne na Koroškem, koroške regije in Republike Slovenije v domačem in mednarodnem 
prostoru. Pri tem je pomembno poudariti tudi dejstvo, da je svoje znanje in bogate izkušnje vedno nesebično delil z 
drugimi ustvarjalci in uresničevalci razvoja Občine Ravne na Koroškem. 
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ZDRUŽUJEMO PRIJETNO S KORISTNIM
Aleksandra Slatinšek - Mlakar za ekipo članov PD Ravne, ki opravljamo dežurstva

Koča na Naravskih ledinah leži pod Uršljo goro. Je 
lahko dostopna peš, z avtom in avtobusom, zato jo 
vsako leto obišče lepo število obiskovalcev. V času 

od maja do oktobra je koča odprta vsak dan in že tretje leto 
zapored zanjo skrbi ga. Nevenka, ki s svojo prijaznostjo 
in delavnostjo privabi ter postreže številne obiskovalce. 
Oktobra, ko se narava začne počasi umirjati, se tudi 
glavna sezona planinskih dni zaključuje. V tem času je 
koča odprta le še ob vikendih. Posamezni člani PD Ravne 
smo se pred 4 leti dogovorili za prostovoljno opravljanje 
dežurstva, zato se vsako soboto zgodaj zjutraj odpeljemo 
na kočo, kjer najprej poskrbimo, da jo prijetno ogrejemo, 
kajti kmalu se pri nas oglasijo planinci, ki se vračajo z 
Uršlje gore ali šele stopajo nanjo.
Dežurni se trudimo, da zadiši po planinskem čaju ali kavi, 
hkrati pa poskrbimo, da so na mizi dobrote iz domače 
kuhinje – drobno pecivo, štrudl, flancati pa tudi kakšna 
enolončnica po naročilu. Seveda pa samo dobrote na mizi 
ne bi bile dovolj, poleg vsega naštetega je vedno prisotna 
še prijaznost, nasmeh in sproščen pogovor z obiskovalci.
V času dežurstva člani skrbimo še za potrebna popravila, 
čiščenje snega, okolice, pospravljanje in čiščenje 
prostorov ter spremljanje zalog hrane in pijače.
Opažamo, da planinci radi prihajajo k nam, saj je obisk 
vsako leto večji. Nekatere skupine si vsako leto organizirajo 
srečanje in pohod do Uršlje gore, nato pa na naši koči 
zaključijo druženje ob dobri hrani in pijači. Posamezni 
planinci se pri nas odločijo tudi prespati. Tem postrežemo 
z dobrim zajtrkom, da lahko nadaljujejo planinsko pot.
Člani PD si med seboj pomagamo, se dopolnjujemo, 
organiziramo skupne delovne akcije kot so: čistilna akcija, 
priprava drv za zimo, obnova koče,…
Prav v lanski in letošnji zimski sezoni so se na koči opravila 
številna obnovitvena dela (obnova sanitarij, posodobitev 

kuhinje, nova centralna napeljava), seveda pa je potreb 
in načrtov še veliko. Vsa dela na koči člani opravljamo 
prostovoljno, sredstva pa nam poleg lastnih omogočijo še 
donatorji.
Zimsko sezono smo uspešno zaključili in kočo s 1. majem 
predali v roke oskrbnici gospe Nevenki Jelen in njeni 
pomočnici  gospe Štefki Zagernik. 
Vabljeni, da nas na koči obiščete!
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Pohodi ravenskih upokojencev v letu 2017
Angela Juraja Firšt

Pri društvu upokojencev Ravne na Koroškem deluje tudi pohodniška skupina, ki organizira pohode v bližnjo in 
daljno okolico po Sloveniji in tudi  Avstriji. 

Za letošnje leto je program pohodov naslednji: 
 
11. januar – Sv. Neža,
8. februar – Podgora-Pekel, 
8. marec – Gruberjev vrh (iz Šentjanža),
5. april – Razbor, 
10. maj – Sv. Danijel, 
7. junij – Jamnica (po Mlinarski poti),  
5. julij – Velika planina, 
2. in 26. avgust – Grohat, po Malgajevi poti
6. september – Sv. Hema (Avstrija), 
4. oktober – Remšnik, 
8. november – v neznano, 
6. december – Brinjeva gora. 
 

Približno 14 dni pred vsakim pohodom  je na oglasnih deskah društva upokojencev Ravne podrobnejši opis poti in 
druge informacije v zvezi s pohodom. Informacije pa lahko dobite tudi v tajništvu DU Ravne.
Nekaj pohodov je letos že za nami, še vedno pa jih je dovolj pred nami in gotovo se bo našel kakšen, ki bo 

ustrezal tudi vam. Poti niso zahtevne, le odločiti se je treba in se pohoda udeležiti.  Svež zrak, gozdovi, travniki, rožice, 
sonce … stik z naravo bo blagodejno vplival na vsakogar. Saj je prav neverjetno, kako blagodejen učinek ima pobeg 
iz vsakdanje rutine. Ko zamenjamo okolje, se izboljša tudi naše počutje in za dobro počutje je včasih potrebno doživeti 
kakšno prijetno dogodivščino v naravi in za to se je vredno potruditi.

Številni upokojenci so pohode vzeli za svoje - nekateri se jih udeležujejo redno, drugi pridejo občasno, pridružujejo pa 
se nam tudi novi. In tega smo veseli, saj je pohodništvo koristna športna panoga. Hoja veliko pripomore k boljšemu 
počutju upokojencev, omogoča priložnosti, da se umirimo in oddahnemo od stresnega sveta. Hoja zelo koristi zdravju, 
povrh vsega pa pohodi ustvarjajo tudi nepozabne spomine. Ne glede na starost  lahko hodimo, kolikor in kadar želimo, 
vendar je hoja v skupini veliko bolj zabavna. Pa ne samo to, na vsakem pohodu spoznavamo druge kraje ter naravne 
in kulturne znamenitosti le-teh. In vedno znova smo očarani nad lepotami  naše  čudovite dežele. 
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DRUŠTVO SOŽITJE MEŽIŠKE DOLINE 
RAVNE NA KOROŠKEM
OBISK PRI PREDSEDNIKU DRŽAVE

Darinka Kokol

Januarja letos smo na veliko željo naših članov, oseb z motnjami v duševnem razvoju, na urad predsednika države 
poslali prošnjo za obisk predsedniške palače ter srečanje s samim predsednikom. Takoj, ko smo izvedeli, da 
bomo lahko obiskali gospoda Pahorja, so stekli dogovori, usklajevanja ter priprave. Za naš pevski zbor smo 

nabavili nove srajce, obenem pa pridno vadili za nastop. V naših društvenih prostorih so večkrat tedensko pridni 
ustvarjalci izdelovali darilo za našega predsednika. Vsa organizacija je potekala pod skrbnim vodstvom vodje Kluba 
prijateljev, gospe Tončke Vrbnjak. Morala je uskladiti vse zahteve protokolarne službe urada predsednika. Z velikimi 
pričakovanji smo se prav na svetovni dan Downowega sindroma, to je 21. marca, odpravili proti Ljubljani. Ker smo 
bili pri predsedniku najavljeni ob 12:30. uri, smo si še prej ogledali ljubljanski grad. Ob dogovorjeni uri nas je sprejela 
gospa Darja iz protokolarne službe in nas napotila v kristalno palačo. Ko je naš pevski zbor Mlada srca zapel prvo 
pesem Koroško dekle, se nam je pridružil sam gospod predsednik. Po dveh odpetih pesmih nas je prosil, če mu 
lahko zapojemo še eno. Bilo nam je v veliko čast. Podarili smo mu ročno izdelano košaro z našimi izdelki. Povabili 
smo ga na našo proslavo ob 50. letnici delovanja društva v mesecu septembru letos. Povedal je, da se pogosto 
udeležuje dogodkov, ki jih prirejajo društva Sožitje po celi državi. Veliko se je že naredilo na področju težav, s katerimi 
se srečujejo osebe z motnjami v duševnem razvoju. Sam s svojo sproščeno prisotnostjo prav gotovo pripomore k 
ozaveščanju družbe o destigmatizaciji te populacije. Po obveznem slikanju smo si ogledali predsedniške prostore, tudi 
njegovo pisarno. Obiskali smo tudi Tehnični muzej Bistra pri Vrhniki. Polni nepozabnih vtisov smo se pozno popoldne 
odpravili proti domu. Verjamem, da nam bo ta društvena ekskurzija ostala v trajnem spominu.
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Ljudem je treba prisluhniti in jim pomagati

Lokalno zanimive aktivnosti v Koroškem 
medgeneracijskem centru

Tina Vrenčur Vulc

Mihaela Gmajnar, KMC, javna dela

Pravijo, da v življenju ne dobiš vedno tistega, kar si želiš, vendar vedno dobiš tisto, kar potrebuješ. In ena od velikih 
skrivnosti življenja je, da je zares kaj vredno le tisto, kar naredimo za druge.

Večina ljudi danes nima pravega 
življenja, zato je še kako 
pomembno, da znamo tem 

ljudem prisluhniti in jim pomagati, 
da je njihovo življenje lepše. Vesela 
sem, da lahko s svojim delom 
pomagam ljudem, ki so pomoči 
potrebni in najboljši občutek na svetu 
je, ko se zaveš, da nekomu res nekaj 
pomeniš. Vsakodnevno srečevanje 
ljudi, ki prihajajo po pomoč, je zame 
prisrčen, spoštljiv in včasih tudi boleč 
dogodek, ko poslušam in prisluhnem 
njihovim zgodbam. Takrat se zavem, 
kako zelo pomembno je pomagati 
drugim, tudi ko ti ne morejo pomagati 
nazaj.
Projekt »Razdeljevanje hrane 
socialno ogroženim občanom« v 
občini Ravne na Koroškem poteka že 
tretje leto. To je skupni projekt Lions 

kluba, Občine Ravne na Koroškem 
in Koroškega medgeneracijskega 
centra. Lions klub je s trgovskimi 
centri sklenil pogodbo o prevzemu 
hrane, ki jo trgovski centri ne porabijo 
in bi jo morali zavreči oziroma uničiti. 
To hrano vsak večer prevzamem, 
pripravim pakete ter jih po seznamu, 
ki so ga pripravili Center za socialno 
delo, Občina Ravne, OZ Rdeči križ in 
Župnijska Karitas, razdelim socialno 
ogroženim občanom. Občani 
prevzamejo hrano vsak dan od 21. 
do 22. ure v prostorih Koroškega 
medgeneracijskega centra, 
invalidom, starejšim in bolnim ter 
tistim z oddaljenim prebivališčem pa 
z občinskim avtomobilom dostavim 
na njihove domove.
Vsakodnevno pobiranje hrane po 
trgovinah mi je v posebno čast, ker 

se zavedam, koliko ljudem polepšaš 
dan, predvsem mislim na otroke, na 
bolne in osamljene, ki jim z veseljem 
ponudim tisto, kar pač tisti dan dobim 
v trgovini. Topel stisk roke, nasmeh 
in lepa beseda mi polepšajo dan in 
takrat se zavem, da so to ljudje, ki 
jih potrebuješ v svojem življenju in 
to so ljudje, ki s svojo hvaležnostjo 
pokažejo, da tudi oni potrebujejo 
tebe.

V Koroškem medgeneracijskem 
centru se izven programa 
»Dogaja se« dogajajo lokalno 

zanimive aktivnosti. Maja je poudarek 
na za nas pomembni dobrodelni 
akciji Tečem, da pomagam – tek z 
zavezanimi očmi, ki smo jo organizirali 
skupaj z Lions klubom Slovenj 

Gradec in Kavarno Plus. Glavni 
namen akcije je pomagati slepim in 
slabovidnim otrokom. Posebnost teka 
je namreč tek z zavezanimi očmi, saj 
lahko tako podoživimo izkušnje slepih 
in slabovidnih. Ambasadorja teka sta 
župan občine Ravne na Koroškem 
dr. Tomaž Rožen in glasbenik 
Milan Kamnik. Prav tako pa maja 
praznujemo že 3. obletnico delovanja 
KMC-ja in 1. obletnico Kavarne Plus.
Tudi v prihodnje bodo na razporedu 
predvsem ustvarjalne aktivnosti. 
Enkrat mesečno bomo imeli 
kulinarične delavnice, kjer bomo 
kuhali domače koroške dobrote, 
spet drugič pa nekoliko eksotične 
jedi z daljnega zahoda. Sem tudi 
mentorica ustvarjalnih delavnic, v 

katerih smo naredili že kar nekaj 
izdelkov. V prihodnje načrtujem še 
več delavnic, kjer bomo ustvarjali 
veliko novih izdelkov, prav tako pa 
bomo že starim, odsluženim stvarem 
dali ponovno možnost, da zaživijo in 
jim bomo vdihnili novo življenje.
Junija začenjamo in nadaljujemo  s 
tečajem »Oskrbe pomoči potrebnemu 
svojcu«, ki ga bomo okrepili z na novo 
oblikovanim »Kreditnim sistemom 
točk«.
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Poleti se nam obetajo tudi nove rekreativne aktivnosti na prostem z delavnico Zdrav življenski slog, ki jo bo izvajala 
gospa Andreja Pestotnik, svetovalka za prehrano in zdrav način življenja. Delavnice bodo primerne za vse starosti, 
tako da bodo lahko vsi udeleženci aktivno in družabno prevživeli počitnice ter naredili nekaj zase.
Sodelovali bomo s Centrom za socialno delo v programu 11. šola-šala in še bi lahko naštevali. 
Vse našteto delamo s ciljem ponuditi občanom in občankam to, kar potrebujejo in želijo ter ohraniti dobro ime NAŠEGA 
medgeneracijskega centra.

NOVOLETNI POŽAR NA URŠLJI GORI
Matjaž Gorenšek, poveljnik PGD Kotlje

Letošnje praznovanje novega leta 2017 se je za nas, gasilce PGD Kotlje in PGD Črna na Koroškem, že nekaj  minut 
po polnoči prelevilo v zahtevno in nevarno intervencijo gašenja požara na gorskem terenu.
Dne 1. januarja 2017 ob 0:16 smo bili preko Regijskega centra za obveščanje aktivirani zaradi požara v naravnem 

okolju na meji požarnih okolišev PGD Kotlje in PGD Črna na Koroškem, natančneje pod križem na vrhu Uršlje gore. 
Širjenje požara na severni strani gore je bilo mogoče videti tudi iz doline, vendar nas je do bližine lokacije požara ločila 
približno 30 minutna vožnja do vrha, med katero smo premagali nekaj manj kot 1300  metrov višinske razlike. 

Ob izvozu iz enote smo preko centra za obveščanje aktivirali še sosednje PGD Črna na Koroškem zaradi zagotovitve 
dodatnega moštva, opreme in gasilnih sredstev.
Čas same vožnje na kraj intervencije smo izkoristili za zbiranje informacij o prevoznosti ceste, širjenju požara, stanju 
zalog vode na samem vrhu gore (planinska koča, RTV oddajnik).  Pri tem so nam bili v veliko pomoč občani, prisotni 
na gori, ki so nam preko telefona posredovali  potrebne informacije z vrha gore. 
Z vozili smo se uspeli pripeljati do RTV oddajnika. Naprej v smeri križa zaradi skalnatega terena pot ni prevozna, zato 
smo se odločili za napeljavo cevovoda do mesta pri križu (vrh) v razdalji 200 metrov. To mesto je bilo tudi izhodišče 
za gašenje požara, ujetega v dveh ''žlebovih'' na severnem prepadnem območju gore. Skupina štirih gasilcev 
opremljenih z nahrbtniki za gašenje požarov v naravi je dobila nalogo varovati rob prepada in preprečiti morebitno 
razširjanje  požara na travnati ravninski del gore. Obseg požara je bil približno 50 metrov v širino in 50 metrov v dolžino 
(globino)  prepadnega območja (trava, grmičevje, posamični manjši iglavci). Pri ogledu stanja požara smo opazili 
zanimiv pojav relativno hitrega širjenja čela požara v smeri navzdol, kljub dokaj močnemu vetru, ki je pihal iz doline 
navzgor čez greben. Zaradi nevarnega prepadnega območja in manjše porabe gasilnih sredstev smo se v začetku 
odločili za gašenje z eno napadalno skupino, ki je morala biti varovana s pasovi in vrvmi preko improviziranih sidrišč. Z 
gašenjem smo pričeli na levem boku požara, kjer je obstajala največja nevarnost širjenja požara iz žleba proti gosteje 
poraščenemu območje gore (ruševje in drevesa). V nadaljevanju smo pogasili še desni bok in čelo požara ter s tem 
ustavili razširjanje. Med samim potekom intervencije smo imeli na razpolago večje količine požarne vode iz zbiralnih 
bazenov RTV oddajnika, vendar uporaba navedenega vodnega vira ni bila potrebna. 
Dokončni pogasitvi posameznih žarišč in pregledu območja požara je sledilo pospravljanje opreme. Posredovanje na 
kraju je skupaj trajalo približno dve uri.
Na intervenciji je skupno sodelovalo 28 gasilcev obeh društev s 7 vozili.  Pred povratkom v dolino smo si vzeli čas še 
za izmenjavo novoletnih voščil in naredili nekaj fotografij za naše arhive. 
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Sedemdeset let že bdimo, rešujemo in gasimo
mag. Franc Juteršek

Pravijo, da v življenju ne dobiš vedno tistega, kar si želiš, vendar vedno dobiš tisto, kar potrebuješ. In ena od velikih 
skrivnosti življenja je, da je zares kaj vredno le tisto, kar naredimo za druge.

Koroški gasilski zavod Ravne, 
ki letos praznuje 70. obletnico 
delovanja, se je preoblikoval 

v javni gasilski zavod leta 1994 iz 
Poklicne gasilske enote Železarne 
Ravne, ki pa je bila po zakonu 
ustanovljena leta 1947. Kljub 
temu, da je bila poklicna gasilska 
enota ustanovljena za potrebe 
Železarne Ravne, je le-ta vseskozi 
opravljala svoje poslanstvo tudi 
izven železarne. Svoje prostore si 
je poklicna gasilska enota od leta 
1961 delila s Prostovoljnim gasilskim 
društvom Ravne na Koroškem, kar 
je še dodatno pripomoglo k večjemu 
sodelovanju v javnem sektorju. 
Poklicna gasilska enota Ravne je do 
ustanovitve Centra za obveščanje 
na Koroškem posedovala številko 
93, predvsem za področje Mežiške 
doline in so tako rekoč izvajali naloge 
zdajšnjega centra za obveščanje; to 
je aktiviranje prostovoljnih gasilskih 
društev v Mežiški dolini, jih opremljali 

z informacijami, vedno pa so tudi 
sočasno izvažali na intervencije.
Po preoblikovanju Poklicne gasilske 
enote Železarne Ravne v Javni 
gasilski zavod pa je Koroški gasilski 
zavod Ravne prevzel tudi naloge 
zaščite in reševanja v Občini Ravne 
kot osrednja gasilska enota. Takrat 
je Uprava republike Slovenije 
Koroškemu gasilskemu zavodu, kot 
enoti GEŠP, podelila koncesijo za 
reševanje v prometnih nesrečah in 
nesrečah z nevarno snovjo za celotno 
Koroško. Zdaj si Koroški gasilski 
zavod te naloge na Koroškem deli še 
s Prostovoljnim gasilskim društvom 
Radlje ob Dravi in Prostovoljnim 
gasilskim društvom Slovenj Gradec.
Sedemdeset let je dolga doba. V tem 
času so se menjali sistemi in tako kot 
delovnim organizacijam, tudi poklicni 
gasilski enoti ni bilo prizaneseno. Ko 
se je Železarna Ravne po slovenski 
osamosvojitvi prestrukturirala na 
več manjših podjetij, so poklicni 

gasilci postali »ibržniki«. Manjša 
podjetja znotraj Zaokroženega 
gospodarskega območja po zakonu 
niso bila zavezana do poklicne 
gasilske enote, tista večja, ki pa so na 
podlagi meril še vedno potrebovala 
poklicne gasilce, le-teh zaradi 
gospodarske krize sama niso bila 
sposobna vzdrževati. 
Kar nekajkrat v novejši zgodovini 
je bil vprašljiv nadaljnji obstoj 
Poklicne gasilske enote Ravne 
na Koroškem, kasneje Koroškega 
gasilskega zavoda. Zahvala gre 
odgovornim v gospodarskih družbah 
in predvsem vsem, ki so v lokalni 
skupnosti prepoznali, da bi ukinitev 
Koroškega gasilskega zavoda Ravne 
bil zelo velik korak nazaj pri zaščiti 
in reševanju ljudi in premoženja v 
našem delovnem in javnem okolju. V 
pravem trenutku je prevladal razum 
in volja »ta pravih ljudi«, zato danes 
lahko praznujemo sedemdesetletnico 
delovanja poklicnega gasilstva na 
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Odgovorni v Koroškem gasilskem zavodu se v okviru zmožnosti trudimo, da je enota vrhunsko opremljena in da ima 
zaposlen vrhunsko izobražen in usposobljen kader, tako da lahko v vsakem trenutku zagotavljamo hitro in uspešno 
interveniranje v vseh vrstah nesreč, saj že nekaj časa vemo, da gasilci opravljamo veliko več nalog zaščite in reševanja 
kot le gašenja požarov. Nenazadnje smo v Koroškem gasilskem zavodu Ravne vsi zaposleni tudi usposobljeni kot prvi 
posredovalci.
Svoje znanje in izkušnje poklicni gasilci vseskozi prenašamo tudi gasilcem prostovoljnih gasilskih društev, s katerimi 
sodelujemo na visokem nivoju in se dopolnjujemo, kadar so ljudje potrebni gasilske pomoči. Poklicni gasilci izkazujemo 
svoje poslanstvo tudi s tem, da smo vsi tudi prostovoljni gasilci, veliko je tudi funkcionarjev v prostovoljnih društvih in 
gasilski zvezi, zato tudi, kadar nismo v službi, priskočimo na pomoč, ko nas potrebujejo pomoči potrebni.
Naše dobro delo je prepoznavno in hvala vsem, ki so to prepoznali in nas ob sedemdesetletnici delovanja poklicnega 
gasilstva na Ravnah nagradili z Veliko plaketo Občine Ravne na Koroškem ter s Srebrnim znakom Civilne zaščite. 
Ponosni smo na priznanja.
Trend razvoja nenehno hiti naprej, zato moramo temu trendu slediti tudi v Koroškem gasilskem zavodu Ravne. Naredili 
bomo vse, kar je v naši moči, da bomo še naprej zagotavljali najvišjo možno raven požarne varnosti našim občanom, 
delovnemu in javnemu okolju. Vsem zaposlenim in vsem, ki so in še sodelujejo s Koroškim gasilskim zavodom Ravne, 
iskreno čestitam ob visokem jubileju in hvala za vaš doprinos.

Koroški medgeneracijski center (KMC)
Marta Merkač, prostovoljka v Koroškem medgeneracijskem centru

V Društvu medgeneracijski center 
Ravne uspešno delujemo že 
tri leta. 248 članov štejemo. 

Sklenjenih imamo 31 prostovoljnih 
dogovorov. Prostore centra krasijo 
izdelki in foto beležnice posameznih 
druženj. Novoizvoljena predsednica, 
mag. Marjana Kamnik, skrbi s svojo 
stokovnostjo ter inovativnimi posegi 
za razvoj in obstoj društva že od 
samega začetka.
Veste, kje je to? Na Trgu svobode 20 
na Ravnah  na Koroškem. 
Naše poslanstvo je preko aktivnosti 
motivirati starejše za kakovostno 
življenje, medgeneracijsko 
povezovanje ter družabno in socialno 
vključenost v lokalnem okolju. Pestro 
dogajanje v centru dnevno vabi k 
druženju, sproščeni ustvarjalnosti 
ter izobraževanju. Urška Pajenk 
koordinira mesečni program, ga 
posreduje uporabnikom in ga 
promovira v lokalnem okolju.  

Mentorji dnevnih aktivnosti so 
prostovoljci. Za supervizijo zanje 
skrbi Irena Pudgar, ki pove: 
»Prostovoljstvo ni obvezno, a začutim 
odgovornost vselej, ko vstopim v 
prostovoljski odnos. Vendar to ni 
formalna odgovornost, to je tista 
prijetna odgovornost, ki jo začutimo, 
ker nam je mar za odnos, ki se razvija 
v procesu dajanja in sprejemanja.« 

Prostovoljstvo je priložnost 
izkustvenega učenja dobrih 
medsebojnih odnosov. To vedo že 
dijaki-prostovoljci Gimnazije Ravne, 

ki v okviru izbirnega predmeta 
vzgoja za solidarnost pod okriljem 
mentorice, profesorice Metke 
Čebulj, tedensko razveseljujejo na 
domu starejše občane. V prostorih 
centra pa nudijo učno pomoč 
osnovnošolcem. Ob mednarodnem 
dnevu mladih prostovoljcev so 
priredili za obiskovalce centra kratek 
zabavni program, osrednja točka 
srečanja je bila tombola.

Od udeleženca do menorja-
prostovoljca. Člani imamo možnost 
soudeležencem aktivno prikazati 
svoje znanje in sposobnosti. Februarja 
smo formirali pogovorno skupino. V 
njej negujemo kulturo poslušanja, 
sodelujemo s svojimi izkušnjami in z 
življenjskimi zgodbami. 

Že od leta 2015 nastaja gobelin Ustavi 
– zašij – ponastavi. Gre za sinergijo 
tradicije in talenta. Avtorica Katja 
Felle ga je skupaj s članicami centra 
v aprilu predstavila na otvoritveni 
slovesnosti Mlade ženske umetnosti 
v Centru urbane kulture Šiška. 

Proslavo ob kulturnem prazniku smo 
posvetili življenju in delu Ksaverja 
Meška, saj sodelujemo v skupnem 
bralnem projektu Beremo za nagrado 
Toneta Partljiča. Scenarij za proslavo 
je pripravila gospa Ivana Prislan, 
mentorica Literarne čajanke. V 
progamu so sodelovale skupine 
Koroškega medgeneracijskega 
centra: literarna čajanka, gledališka 
ter pevska skupina. Program so 

medgeneracijsko obarvali dijaki 
Srednje šole Ravne s profesorico 
Sabino Pačnik. 

V letu 2017 je zaživel projekt Dogaja 
se, Center aktivnosti Koroške. Nastal 
je pod okriljem ministrstva za delo, 
družino, socialne zadeve in enake 
možnosti z večinskim sofinanciranjem 
iz evropskega socialnega sklada 
v Koroški regiji. Prijavitelj je Javni 
zavod ŠKTM Radlje ob Dravi skupaj 
s projektnim partnerjem društvom 
KMC. Programi tega projekta  so 
brezplačni, ponudba dejavnosti je 
zagotovljena na širšem območju 
celotne regije. 

Dobro je delati dobro. Pri nas v 
Medgeneracijskem centru na Ravnah 
to znamo. 
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AKTIVNOSTI CENTRA ZA SOCIALNO DELO  
RAVNE NA KOROŠKEM 

Sonja Tiršek, direktorica

Pri izvajanju javnih pooblastil in nalog po različnih zakonih v centrih za socialno delo vsako leto udejanjamo manjše 
zakonodajne spremembe, ki vplivajo na pravice uporabnikov. Večja sistemska sprememba v organizaciji vseh 
62 CSD po Sloveniji se nam,  po predlogu pristojnega Ministrstva za delo, družino, socialne zadeve in enake 

možnosti, obeta v oktobru 2018, ko naj bi bili ustanovljeni novi območni centri za socialno delo.  Reorganizacija 
predvideva združitev sedanjih centrov za socialno delo po območjih, v 16 območnih CSD z enotami. Za CSD Ravne 
na Koroškem, Radlje ob Dravi, Dravograd in Slovenj Gradec je predvideno, da bo območni »Koroški CSD« umeščen 
v Slovenj Gradcu, vsi sedanji CSD pa bomo  enote tega CSD, kar za delavce pomeni, da bomo  po novem vsi 
zaposleni v območnem CSD, za uporabnike  pa bomo še naprej dosegljivi na sedanjih  lokacijah.  Predlog sprememb 
je v medresorskem usklajevanju in pred sprejemom v državnem zboru. V  letu 2017 pa bomo v  okviru načrtovane 
reorganizacije, v sodelovanju z zavodi za zaposlovanje in izvajalci kratkotrajnih in dolgotrajnih programov, pričeli z 
vključevanjem dolgotrajnih prejemnikov denarnih socialnih pomoči v projekte socialne aktivacije, za kar bo za območje 
Koroške Ministrstvo zaposlilo tudi tri nove strokovne delavce. 
Druge dejavnosti centrov za socialno delo v letu 2017 ostajajo nespremenjene, v CSD Ravne na  Koroškem pa tako kot 
pretekla leta, ob finančni podpori  občin Mežiške doline, izvajamo še programe za družine z otroki: Pomoč družinam in 
treninge za starše Neverjetna leta in v teh dneh načrtujemo  POČITNIŠKI PROGRAM ZA OTROKE »11. ŠOLA – ŠALA«. 

Poletno počitniško varstvo bomo organizirali na Ravnah, Prevaljah in v Mežici, za otroke od 6. do 
11. leta starosti, od ponedeljka do petka, v času med 6.45 in 15.30 uro, preko celega poletja; 
- na Ravnah          od  3. 7. 2017 do  14.7.2017,
- na Prevaljah       od 17.7.2017 do  28.7.2017,
- v Mežici              od 31.7.2017 do 11.8.2017. 

V  Črni na Koroškem pa  bomo  v tednu  od 14.8. 2017 do 18.8. 2017  izvajali kratkočasne aktivnosti za otroke med 10. 
in 14. uro. 
Vse dejavnosti bodo usmerjene v aktivno in ustvarjalno preživljanje prostega časa otrok, s ciljem, da otroci navežejo 
nova znanstva, se naučijo kaj novega o sebi in drugih, se vključijo v ustvarjalne in športne aktivnosti, prijazno 
komunicirajo, se igrajo in zabavajo. 
Program bo za vključene otroke brezplačen, starši bodo prispevali le k stroškom prehrane (zajtrk, malica in kosilo). 
Z raznolikimi aktivnostmi, zanimivimi gosti, prijaznimi izvajalci in pozornim odnosom  do vsakega otroka pa  si bomo 
prizadevali, da  se bodo otroci letošnjih počitnic z »11. šolo - šalo« z veseljem spominjali.
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BREZ DRUŽINE NI NARODA, NI DRŽAVE IN 
NI ČLOVEŠTVA…

Mojca Kristan, predsednica ŽO SDS Ravne na Koroškem

Generalna skupščina Združenih 
narodov je leta 1993 razglasila 
15. maj za mednarodni dan 

družin.
Mednarodni dan družin, ki ga 
praznujemo 15. maja, je tudi odlična 
priložnost za javno ozaveščanje o 
pomenu družine. Tej primarni celici 
življenja današnji čas žal ni naklonjen. 
Zavedati se je potrebno, da so 
družinske vrednote temelj razvoja in 
da ne smemo dovoliti razvrednotenja 
naravnega središča človeškega 
življenja. Nenazadnje je tudi po 
raziskavah  družina na prvem mestu 
med vrednotami v slovenski družbi.
V današnjem času se žal soočamo 
z demografskimi, socialnimi in 
gospodarskimi spremembami, ki 
vplivajo ne samo na  poklicno življenje 
temveč tudi na družinsko življenje.
Zato je še kako potrebna dodatna 
skrb in ozaveščanje o pomenu 
družine.
Največja težava današnje družine 
danes je torej pomanjkanje časa, 
ki bi ga družina preživela skupaj. 
Čeprav slednje zaradi ekonomskih 

vidikov velikokrat ostane v ozadju, 
ne smemo pozabiti, da družina 
ostaja in bo vedno ostala kraj, kjer 
se oblikujejo odnosi, kjer so na 
prvem mestu čustvene vezi, vzgoja, 
medsebojno spoštovanje, občutek 
varnosti in sprejetosti. Za vse to pa 
družina potrebuje čas. Usklajevanje 
družinskega in poklicnega življenja je 
torej eden največjih izzivov sodobnih 
družin.
Družba – tako kot družina – ki ne 
skrbi celostno za svoje otroke, nima 
prihodnosti.
Že star kitajski pregovor opozarja 
na veliko vlogo otrok v naši družini. 
Pravi takole: »Če načrtuješ za eno 
leto, sadi riž, če za deset let, sadi 
drevesa, če pa za celo življenje, 
vzgoji otroka«. Otroštvo v družini je 
prečudovit del življenja, a le, če za 
njegovo uresničitev poskrbimo in si 
zanjo prizadevamo odrasli.

V SDS v svoji resoluciji postavljamo 
slovensko družino v ospredje kot 
temeljno vrednoto družbe. Družina 
mora postati investicijski projekt in ne 

del socialne politike. Samo številčno 
večje družine so tiste, ki ohranjajo 
slovenstvo in slovenski narod tudi 
za jutrišnji dan. Zato je eden od 
naših predvidenih ukrepov in za 
spodbujanje mladih, da si pogumno 
ustvarjajo družine tudi, da je potrebno 
mladim družinam omogočiti ugodne 
kredite za ureditev stanovanjskega 
vprašanja, pri čemer mora biti 
glavnica kredita zmanjšana za 20 
% ob rojstvu vsakega novorojenega  
otroka.

V SDS Ravne na Koroškem si ob 
mednarodnem dnevu družine še 
posebej  želimo, da postanejo 
naše in vaše družine oaze miru, 
ljubezni, medsebojnega spoštovanja, 
strpnosti in varno zavetje, kjer boste 
deležni toplih medsebojnih odnosov, 
iz katerih bodo prihajali srečni in 
nasmejani otroci. Vsem staršem pa 
želimo, da bi jih družinsko življenje še 
naprej osrečevalo ter da bi družina 
v njihov vsakdan prinašala veselje 
in moč za premagovanje vsakdanjih 
težav.
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ZDRAVJE V OBČINI RAVNE NA KOROŠKEM
predstojnica Neda Hudopisk, Nacionalni inštitut za javno zdravje,

Kar ljudi dela ljudi, je med drugim tudi 
pomoč ljudem za dober namen

Igor Oder, občinski svetnik in predsednik OO SDS Ravne na Koroškem

Med nami je veliko mladih, 
ki se ukvarjajo z različnimi 
dejavnostmi. Nekateri zgolj 

zase, drugi pa tudi zares. Ko se 
mlad posameznik odloči v želji, da bi 
postal na primer vrhunski športnik ali 
glasbenik, se zalomi pri finančnem 
vložku. Žal. Ko začno posamezniki 
resno vaditi, se učiti in trenirati, v večini 
primerov trpijo denarnice staršev. 
Naj si bo za športno opremo, nakup 
glasbil, prevoze otrok na treninge 
in vaje. Ti finančni vložki so pogosti 
zelo visoki, kar pa si žal v današnjih 
razmerah mnogi starši ne morejo več 
privoščiti. Tako, žal, mnogo izjemnih 
talentov ne more napredovati. S strani 
države žal ni urejeno, da bi lahko 

dobre in talentirane otroke podpirali 
iz različnih skladov. Če pa se finance 
že najdejo, pa se ponavadi zgodi, 
da so te že v naprej določene ali 
dogovorjene. Kot žal na vseh nivojih 
naše države. 
Člani SDS Ravne na Koroškem smo se 
odločili, da bomo del svojih sredstev 
namenili tistim mladim, ki imajo željo 
uspeti na določenem področju, imajo 
talent, pa se zalomi ravno tam, kjer 
omenjamo, pri financah. V mesecu 
aprilu smo tako pomagali mlademu 
fantu pri nakupu harmonike. S 
slednjim dajemo mladim upanje, 
njihovim staršem pa vzpodbudo in 
zadovoljstvo, da lahko njihovemu 
otroku uspe, tudi s pomočjo in 

da prositi za pomoč ni nekaj 
manjvrednega ali nepotrebnega. 
Prav s takšnimi dejanji pa tudi 
vzpodbujamo mlade in jim pokažemo, 
ter jih s tem tudi vzgajamo, da si je 
potrebno med seboj pomagati.
Mi menimo, da je dobrota nekaj, kar 
nam vsem skupaj daje upanje za 
boljši dan. Zato, nikar ne imejmo v 
smislih tistega reka, da je dobrota 
sirota, namreč povrne se v vsej 
veličini. Večkrat in vedno in predvsem 
takrat, ko vidiš veselje na obrazu 
posameznika ali ljudi, za katere smo 
storili nekaj dobrega. 
Spoštovani, mi na poljih svojega 
življenja in delovanja ne sejemo samo 
besede, ampak tudi dejanja.

Okolje, v katerem ljudje bivamo in delamo, pomembno vpliva na naše zdravje. Informacije o zdravju prebivalcev, 
zdravstvenem varstvu in povezanih dejavnikih pa so pomembne za odločanje na vseh ravneh življenja in 
delovanja skupnosti Zato je Nacionalni inštitut za javno zdravje (NIJZ) v okviru projekta »Zdravje v občini« 

za vsako občino v Sloveniji pripravil nabor podatkov, ki omogočajo prikaz zdravstvenega stanja ljudi v slovenskih 
občinah in primerjavo med njimi. Namen projekta je krepitev zdravja in preprečevanje bolezni v lokalnem okolju, kjer 
ljudje živijo in delajo, ter omogočiti boljšo dostopnost in dosegljivost podatkov o zdravju v Sloveniji. Kazalniki o zdravju 
v slovenskih občinah so objavljeni na spletnem naslovu obcine.nijz.si, kjer so dostopni podatki za leti 2016 in 2017. 
. 
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Vesele in žalostne prigode iz Krajevne 
skupnosti Strojnska Reka

Silva Ban

Kazalniki o zdravju in bolezni v 
okolju, kjer ljudje živijo, predstavljajo 
dobro izhodišče in pomoč pri iskanju 
ustreznih rešitev za izboljšave.
NEKAJ DEJSTEV O ZDRAVJU V 
OBČINI RAVNE NA KOROŠKEM 
2017
Glede na letošnje kazalnike zdravja 
v Občini Ravne na Koroškem ni 
posebno izrazitih odstopanj od 
slovenskega povprečja, kljub temu 
pa bi izpostavili nekatere.

Zdravstveno stanje in umrljivost
Od slovenskega povprečja je občina 
najbolj odstopala pri kazalniku 
bolniška odsotnost delovno aktivnih 
prebivalcev in je trajala povprečno 
20,7 koledarskih dni na leto (v Sloveniji 
14,5 dni). Podobna ugotovitev pa velja 

za celotno Koroško regijo (19,5 dni).  
Delež oseb, ki prejemajo zdravila 
zaradi povišanega krvnega tlaka, je 
bil blizu slovenskemu povprečju, za 
sladkorno bolezen prav tako. Stopnja 
bolnišničnih obravnav zaradi srčne 
kapi je bila višja in je znašala 2,6 na 
1000 prebivalcev, starih 35 do 74 
let, v Sloveniji pa 2,0. Pri starejših 
prebivalcih občine je bila stopnja 
bolnišničnih obravnav zaradi zlomov 
kolka prav tako nekoliko višja - 6,9 
na 1000, v Sloveniji pa 6,3. Delež 
uporabnikov pomoči na domu je 
bil blizu slovenskemu povprečju. 
Nižja je bila stopnja umrljivosti 
zaradi samomora – 16 na 100.000 
prebivalcev, v Sloveniji pa 21.

Dejavniki tveganja za zdravje in 
preventiva
Blizu slovenskemu povprečju 
je bil delež prometnih nezgod z 
alkoholiziranimi povzročitelji, stopnja 
bolnišničnih obravnav zaradi 
poškodb v transportnih nezgodah 
ter telesni fitnes otrok. Boljša od 
slovenskega povprečja je bila v občini 
odzivnost v presejalne programe. 
Odzivnost v Program Svit (presejanje 

za raka debelega črevesa in danke) 
je bila 65,2 %, v Sloveniji 59,7 %; 
pregledanost v Programu Zora 
(presejanje za raka materničnega 
vratu) je bila 79,1 %, v Sloveniji pa 
71,5 %.
Zdravje posameznika je spremenljivo 
in povezano s številnimi dejavniki. 
Na nekatere dejavnike, kot so npr. 
spol, starost, genetika, ne moremo 
neposredno vplivati, na druge, kot 
je naš življenjski slog, pa lahko. Za 
vsakega izmed nas je pomembno, 
da v okolju nismo izolirani, da 
imamo podporno mrežo v družini, 
med prijatelji. Seveda pa je prav 
tako pomembno, da imamo tudi v 
lokalni skupnosti možnosti, da se 
vključujemo v različne dejavnosti, 
kjer se lahko povežemo z ljudmi s 
podobnimi interesi, ki nam lahko 
ponudijo podporo in pomoč, ko jo 
potrebujemo. 
Lokalna skupnost, v kateri živimo, 
delamo, se igramo, ljubimo, 
staramo…, je tista, ki lahko omogoča 
in spodbuja zdrave izbire, za katere 
se bomo kot posamezniki potem tudi 
lažje odločali. 

Star običaj je, da pred prazniki pospravimo v hiši in 
okrog nje. Prav tako imajo tradicijo spomladanske 
čistilne akcije. V naši krajevni skupnosti urejamo 

javne površine,  sprehajalne poti, steze na bližnje hribe. 
V letošnjem letu je bila občinska akcija v soboto, 8. 
aprila. Vabila so bila na oglasnih deskah, na spletnih 
straneh, družabnih omrežjih, poslali smo jih športnemu 
in kulturnemu društvu. In odziv? Pri nas klavrn. Eni in isti 
predstavniki sveta KS in člani njihovih družin. Pridružili so 
se nam otroci iz naselja. Pohvaliti moram Merkačevega 
Danija, ki vsa leta pridno pomaga. Vem, da nekateri ob 
sprehajalnih poteh pobirajo odpadke celo leto, redno 
skrbijo za čisto okolico. Teh skoraj ne opazimo. 
Žalostno pa je, da mladine, ki igrišča ob mladinskem 
domu najpogosteje uporablja, nikoli ni blizu. Člani sveta 
se pogosto sprašujemo, ali jim je res vseeno, kakšna je 
okolica mladinskega doma ob njihovem odhodu. Najbrž 
to niso športniki, ampak tisti, ki hodijo tja pit in tudi kadit – 
glede na neverjetno število cigaretnih ogorkov, ki zgrešijo 
koše in pepelnik. Otroci tam ne puščajo praznih steklenic 
žganih in drugih alkoholnih pijač. Na žalost ti obiskovalci 
tudi kaj uničijo.
Letos so prostovoljci pobirali tudi pločevinke ob cesti. Saj 

ne boste verjeli, ampak bilo jih je toliko, da je zmanjkalo 
vrečk, v katere so jih nabirali. Ja, polne pločevinke 
rekreativci in drugi lahko nesejo s sabo, prazne so pa 
pretežke. 

Na čistilni akciji (foto: Branko 
Merkač)       
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Predstavitev mreže energetskega svetovanja 
ENSVET
Mrežo ENSVET organizira Eko sklad, Slovenski okoljski javni sklad, skupaj z zainteresiranimi lokalnimi skupnostmi - 
občinami. Eko sklad je hkrati tudi koordinator mreže ter vodi delovanje občinskih svetovalnih pisarn mreže in vanjo 
vključenih energetskih svetovalcev. Glavni namen delovanja Eko sklada je spodbujanje okoljskih naložb in izvajanje 
okoljske politike, ki jo določajo pristojna ministrstva. Ključni finančni mehanizmi za spodbujanje naložb so:
- ugodna posojila
- subvencije (nepovratne finančne spodbude in pomoči)
- dejavnosti ozaveščanja javnosti
- brezplačna energetska svetovanja za občane ENSVET

V mreži ENSVET delujemo neodvisni energetski svetovalci, ki nudimo strokovna, neodvisna in brezplačna svetovanja 
na temo učinkovite rabe energije (URE) in obnovljivih virov energije (OVE) ter podajamo informacijske izobraževalne 
in ozaveščevalne aktivnosti. Pomagajo pri izboru, načrtovanju in uresničevanju investicijskih ukrepov učinkovite rabe 
energije in rabe obnovljivih virov v stanovanjskih stavbah. Svetovanje povečuje energetsko ozaveščenost občanov, 
njihovo odločanje za prihranke energije in zmanjševanje emisij toplogrednih plinov. S tem olajšuje uresničevanje 
nekaterih ukrepov in programov energetske politike. 

Pri energetskem svetovalcu lahko dobite informacije o naslednjih temah:
- energetska sanacija stavb ali energetska zasnova novogradenj,
- toplotna zaščita ovoja stavb (fasada, streha, tla),
- izbira ustreznih oken in zasteklitve,
- izbira ogrevalnega sistema in naprav,
- izbira sistema za prezračevanje stavbe ali sistema za hlajenje,
- regulacija ogrevalnih naprav,
- uporaba obnovljivih virov energije pri oskrbi stavbe z energijo,
- samooskrba in pridobivanje električne energije s pomočjo sonca, vode ali vetra
- električna vozila
- izbira ustreznega energenta glede na danosti lokacije in značilnosti stavbe,
- zmanjšanje porabe goriva in/ali elektrike,
- uporaba varčnih gospodinjskih aparatov,
- priprava tople sanitarne vode,
- sanacija vlažnih zidov in odprava plesni,
- možnosti pridobitve nepovratnih sredstev in kreditov Eko sklada,
- itd.

Pot do energetskega svetovalca je zelo preprosta. Ko se odločite za obisk v energetsko svetovalni pisarni, pokličite po 
telefonu in se prijavite na razgovor. Po opravljenem razgovoru boste po pošti dobili poročilo s povzetkom razgovora in 
z vsemi pomembnejšimi podatki.

Energetska svetovalna pisarna Ravne na Koroškem
Lokacija: Upravna enota Ravne na Koroškem, Čečovje 12 a
Uradne ure: sreda 15:00 -17:00 oz. po dogovoru ob predhodni najavi
Telefon: Občina Ravne 02/82-16-018, 031/680-541 Danilo Pušnik, 040/435-783 Janko Firšt

Več o sami mreži si lahko preberete na spletni strani Eko sklada oz. na naslednji povezavi: https://www.ekosklad.si/
fizicne-osebe/en-svet

Na srečo se pri nas dogajajo tudi prijetne stvari. Nasmejali 
smo se ob nekaj gledaliških predstavah, se poveselili ob 
praznovanju dneva žena in materinskega dneva. Nekaj 
se nas je naučilo uporabljati defibrilator in pomagati ob 
srčnem zastoju. 
Prvega maja so, kot vsako leto, za prijetno prebujanje 
poskrbeli člani pihalnega orkestra ravenskih železarjev. 

Vsako leto se jih razveselimo, saj pridejo, ko že sije sonce. 
Ob petih nas ne bi spravili pokonci.
Športno društvo pripravlja več dogodkov. Konec maja 
je tradicionalni pohod na Šteharski vrh. Če prej ne, se 
srečamo na mix turnirju konec avgusta pri mladinskem! 
Da se tradicija nadaljuje.
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Petrol Energetika je z novim centrom vodenja 
posodobila energetsko srce industrije v 
Koroški regiji

Petrol Energetika s svojim 
centrom vodenja na 
Zaokroženem gospodarskem 

območju nekdanje Železarne Ravne 
že vrsto let upravlja del energetskega 
sistema Koroške regije. V letu 2017 
je pričel redno obratovati novi center 
vodenja, katerega namen je dodatno 
izboljšati učinkovitost energetske 
oskrbe z različnimi vrstami 
energentov in razviti ponudbo novih 
pametnih rešitev, ki jih potrebuje 
predelovalna dejavnost v industriji. 
Novi center vodenja omogoča 
učinkovito upravljanje in zagotavlja 
večjo zanesljivost delovanja omrežja 
ter lažje obvladovanje energetskih 
sistemov v izrednih razmerah. S tem 
je Petrol Energetika vzpostavila novo 
energetsko stičišče, v katerega so 
vključeni tako industrijski odjemalci, 
kot tudi lokalne skupnosti in končni 
potrošniki.
Vodja projekta v Petrolu Energetiki 
Janez Tomšič je izpostavil: »Novi 
center vodenja omogoča popolni 
nadzor nad obratovanjem energetske 
infrastrukture kot tudi nad oskrbo z 
energijo od proizvodnje, distribucije 

do končne porabe energentov 
na enem mestu. S tehnološko 
pridobitvijo so postavljeni pogoji za 
24 urno pomoč končnim potrošnikom 
pri prijavi motenj in napak tudi na 
občinski javni infrastrukturi.«
Nikolaj Sonjak, direktor celovitih 
energetskih in okoljskih rešitev, je 
poudaril, da novi sistem nadzora 
in vodenja temelji na moderni 
strojni opremi in predstavlja velik 
napredek tako na tehničnem 
področju upravljanja kot tudi na 
aplikativni ravni s ponudbo sodobnih 
rešitev, ki jih danes od upravljavcev 
distribucijskih omrežij in dobaviteljev 
energije potrebujejo uporabniki 
oziroma odjemalci. Direktor področja 
elektrika Jurij Bizjak je obrazložil: 
»Z novim sistemom bomo lažje 
zagotavljali zahtevano razpoložljivost 
orodij, ki so nujna za zagotavljanje 
pogojev konkurenčne in zanesljive 
oskrbe odjemalcev ter bomo kos 
spremembam, ki jih narekuje nova 
domača in evropska energetska 
zakonodaja.
Direktorica Petrola Energetike Mojca 
Kert je povedala: »Investicija v novi 

center vodenja je samo ena izmed 
širokega nabora naložb v razvoj 
novih rešitev za potrebe odjemalcev 
in sledi strateški usmeritvi skupine 
Petrol, povezani z digitalizacijo 
poslovanja. S ciljem zagotavljanja 
celovitih energetskih in okoljskih 
rešitev za industrijo, lokalne 
skupnosti in končne odjemalce smo 
postavili temelje za nadaljnji razvoj 
pametnih omrežij, tovarn in mest. 
Skupaj z odjemalci razvijamo rešitve 
vodenja odjema energije, ki temeljijo 
na prilagajanju porabe in meritvah 
v realnem času. Z novim centrom 
vodenja bo Petrol Energetika širila 
svoje področje delovanja in se 
povezovala z lokalnimi skupnostmi 
pri oblikovanju novih rešitev za 
končne odjemalce. Z novo tehnološko 
pridobitvijo niso zagotovljeni samo 
pogoji za 24 urno pomoč končnim 
potrošnikom, preverjamo tudi 
ponudbo rešitev vodenja obratovanja 
decentraliziranih kotlovnic v 
večstanovanjskih zgradbah, pa tudi 
gradnjo in upravljanje malih čistilnih 
naprav za vse naročnike, ki nimajo 
priložnosti priklopa na centralne 
čistilne naprave. Ekipa naših 
sodelavcev je multidisciplinarna in 
prilagojena novim izzivom.«
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MOJIH 20 LET NA RAVNAH
dr. Eva Perman

Na Ravne naju je z možem dipl. 
ing. Janezom Permanom v letu 
1960 pripeljal takratni intenzivni 

razvoj Železarne, ki se je odločila 
posodobiti kemijski laboratorij 
z uvedbo hitre spektrokemijske 
metode za določevanje sestave 
jekel. Ta je bila ključnega pomena 
za pravilno medfazno vodenje 
procesa izdelave šarž in tudi za 
končno kontrolo. Obenem pa je, ob 
hkratnem določevanju več kemijskih 
elementov, omogočila skrajšanje 
časa izdelave šarž in s tem občutno 
večjo gospodarnost.     
    Ker poteka letos petdeset let od 
uvedbe te pomembne metode, se je 
vredno spomniti velikega truda, ki smo 
ga kot prvi v državi skupaj z ravenskimi 
sodelavci vložili v uspešno realizacijo 
projekta. Kemijski laboratorij je takrat 
vodil dipl. inž. M. Borštner, ki je želel 
pridobiti strokovnjake s tega področja 
in naju tudi poiskal, saj sva se že 
vrsto let ukvarjala s spektroskopijo. 
Tekoče delo so vodili delovodje, ki so 
si potrebna znanja za laboratorijsko 
delo pridobili v kvalifikacijskih 
postopkih in raznih tečajih, saj so 
bile srednje tehniške šole takrat za 
večino nedostopne. Enako velja 
za ostale laborante, ki so izvajali 
rutinske analize in so bili nekateri le 
priučeni. Poudariti moram, da je bila 
raven  usposobljenosti sodelavcev za 
laboratorijsko delo visoka, za kar so 
poskrbeli že nekdanji vodje. Slednje 
nam je omogočilo uspešno uvajanje 
sodobnih postopkov kemijske analize. 
Kasneje so se laborantom pridružili 
laboranti iz triletne šole v Rušah in 
kemijski tehniki. Zaradi obsežnosti 
prihajajočih nalog smo se trudili 

pridobiti tudi visokošolske kadre. Po 
odhodu dipl. inž. M. Borštnerja je 
vodstvo laboratorija prevzel dipl. inž. 
Janez Perman. Posebej presenetljivo 
in razveseljivo je bilo to, da so 
nekateri sodelavci iz vseh nivojev 
pokazali izredno željo po raziskovalni 
dejavnosti, kar je novi vodja 
laboratorija podprl z vsemi močmi. 
Tem sodelavcem se gre zahvaliti, 
da so z vztrajnim raziskovanjem 
in študiranjem bistveno prispevali 
k uspešni izvedbi zamisli, ki jih je, 
sledeč svoji ustvarjalnosti, dipl. inž. 
Perman želel realizirati v Železarni.
    Sama sem prevzela spektroskopijo 
in težko nalogo, »vdahniti življenje« 
prispelemu spektrometru s 
komercialnim imenom »kvantometer«. 
Z možem sva k sreči obvladala nekaj 
jezikov, saj smo takrat razpolagali 
le s tujo literaturo. Aparat je bilo 
treba usposobiti za analizo velikega 
števila vzorcev plemenitih jekel 
z zelo različno kemijsko sestavo, 
treba ga je bilo torej »umeriti«, pri 
čemer smo potrebovali veliko število 
umeritvenih vzorcev z znano sestavo. 
Na tržišču jih ni bilo mogoče kupiti in 
smo jih morali izdelati sami. Posebna 
skupina sodelavk, ki smo ji dali ime 
»arbitražni laboratorij«, je začela 
že leta 1961 po strogih postopkih 
mokre analizne kemije analizirati 
iz proizvodnje izbrane vzorce in 
tudi posebej vlite vzorce. Posebej 
pohvalno je, da so se njeni rezultati 
izredno ujemali z rezultati analiz 
dobljenih na Metalurškem inštitutu 
na istih vzorcih. Osebno sem to 
skupino vodila s posebnim veseljem. 
Zbrana in analizirana je bila ogromna 
količina standardnih vzorcev, ki so 
še danes podlaga za kalibracijo 
aparatov. Skupina se je odlikovala 
tudi pri analizah izmenjalnih vzorcev 
jekla v okviru tedanjih jugoslovanskih 
železarn in pri uvedbi ISO norm za 
kemijsko kontrolo jekel.     
    Laboratorij, kasneje preimenovan 
v Službo za kemijo in kemijske 
raziskave, je v 60. letih prejšnjega 
stoletja pod vodstvom dipl. inž. 
Permana doživljal izreden razvoj tudi 
na področju tehnoloških preiskav 
(vode, plini, vzorčevanje ferolegur, 
žlinder, vzorci iz topilnic, priprava 
vzorcev, kontrola starega železa 

»rafude«, kalilne kopeli itd.). Med 
prvimi je Janez Perman prepoznal 
pomembnost raziskav onesnaženja 
okolja in s sodelavci tega laboratorija 
izvedel obsežno študijo onečiščenja 
Mežiške doline (J. Perman, E. Perman, 
S. Verhovnik: Onečiščenje atmosfere 
v Mežiški dolini, Železarski zbornik 
1970, vol. 4, št. 2, www.dLib.si). 
Raziskava se je razširila še na ostale 
železarne in rudnik živega srebra v 
Idriji (sedanja železarska pot). Kot 
zanimivost, z analizo vode Ivarčkega 
jezera, opravljeno v tehnološkem 
laboratoriju, je bilo mogoče pristopiti 
k njegovi sanaciji.
    Posebno inovativen je bil Janez 
Perman pri nadomeščanju dragih 
uvoznih potrošnih materialov s 
cenejšimi, npr. pospeševalce sežiga 
vzorcev jekla (baker, kositer, volfram) 
pri določevanju ogljika in žvepla z 
novimi aparaturami, kar so rabile tudi 
ostale jugoslovanske železarne.
    Leta 1966 je J. Perman pod 
pokroviteljstvom ŽR in Združenja 
jugoslovanskih železarn organiziral 
1. Simpozij uporabne spektroskopije 
v industriji, ki je na Ravne privabil 
številne kemike analitike iz cele 
države. V presledkih po dve leti 
so z njegovim sodelovanjem 
organizirali tovrstne simpozije tudi v 
drugih republikah nekdanje države. 
Udeleževali so se jih tudi inozemci. 
Leta 1969 je organiziral tudi simpozij o 
določevanju ogljika in žvepla. Prirejal 
je tudi posvetovanja o določevanju 
plinov v  jeklu (vodik). Takratni direktor 
Klančnik je trdno podpiral odprtost 
laboratorija za razna sodelovanja.
    Hkrati je teklo tudi najino družinsko 
življenje z vsemi dobrimi in težavnimi 
trenutki, kot je dano vsem. Obema pa 
so strokovno delo z doseženimi uspehi 
pomenili trdno oporo in zavest, da 
sva dala svoj prispevek k uspešnemu 
razvoju Železarne in da se lahko s 
ponosom ozreva na prehojeno pot v 
tem obdobju najinega življenja.
    Leta 1979 se je J. Perman po 
turbulentnem, politično motiviranem 
udbovskem pregonu upokojil, jaz pa 
sem odšla v novo službo na Inštitut 
za elektroniko in vaukumsko tehniko v 
Ljubljano. Janez Perman je umrl leta 
2001 po dolgotrajni bolezni, star 77 
let.   
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Turške šance – izvor zemljepisnega imena 
Preški vrh

Anže in Štefan Šumah

»Na vrhu se je kmetija imenovala Prežih, ker je bil na preži pred Turki. On je imel čez grmado in je mogel zažgat, 
da je znak dal. Prežihi so bili znani ravbšici (divji lovci)…« (Horjak, str. 67)

Izvor zemljepisnega imena Preški vrh je zagotovo povezan z obrambnim sistemom turških šanc, ki poteka preko njega 
(na Preškem vrhu je bila postavljena osrednja šanca s trojnimi okopi). Do danes se jezikoslovci niso mogli dogovoriti, 
ali se pravilno zapiše Preški ali Prežki vrh, vendar pa se večina slavistov strinja z nazivom Preški. Razširjeno je 

prepričanje, da ime izhaja iz besede preža oziroma prežati (prežati za Turki), vendar pa se z natančno analizo pride 
do zaključka, da je ta razlaga napačna.
Dokaz za to domnevo je izvor besede prežati. Na  spodnji sliki je prikazana razlaga izvora iz Slovenskega etimološkega 
slovarja (Snoj, 2003, str. 572). Beseda izhaja šele iz 18. stoletja in je prvotno pomenila napenjati, naprezati se, kar 
dokazuje, da se izvora zemljepisnega imena Preški vrh ne more iskati v besedi preža(ti).
 

Slika 1: Slovarski sestavek besede »prežati« v Slovenskem etimološkem slovarju
Vir: Snoj, 2003, str. 572

Verjetno je boljša druga razlaga, saj je v knjigi Krajevni leksikon dravske banovine iz leta 1937 uporabljeno ime Breški 
vrh in ne Preški vrh. Ime Breški vrh pa, verjetno, izhaja iz nemškega imena »Bresche-Gupf« oziroma »Breschengupf,« 
ki ga uporablja več avtorjev in je navedeno v več virih (Reiner, 1881; Kunst-Topographiedes Herzogthums Kärnten, 
1889). Sicer se v Franscicejskem katastru uporablja ime »Prescheggupf«, vendar je so se v stari nemščini večkrat črke 
menjavale in je dopustljivo, da se namesto B piše P.
Da pa razumemo povezavo imena »Bresche-Gupf« s turškim šancami, pa je potrebno poiskati besedo Bresche v 
nemškem slovarju DUDEN, za besedo Gupf pa je znano, da pomeni vrh. Beseda Bresche je stara nemška beseda, po 
nemško pa pomeni »eine große Lücke,« kar je po slovensko »velika luknja« – povezava je že v tem, saj so turške šance 
bile nekakšnje luknje. Povezava pa se tudi najde, ko se beseda Bresche uporabi v nemškem reklu »für jemanden, 
etwas eine Brescheschlagen,« kar pomeni po nemško »sich fü jemanden, etwas erfolg reicheinsetzen,« po slovensko 
pa »se za nekaj, nekoga uspešno zavzemati,« torej lahko to interpretiramo kot »nekaj, nekoga braniti« – turške šance 
pa so »nekaj, nekoga« branile. V nemščini pa izvira iz francoske besede s področja vojaštva (prvotno je Bresche 
pomenilo »v trdnjavsko obzidje ustreljena odprtina«) in je zato bistveno bolj smiselno, da se izvor imena Preški vrh 
iščev besedi Bresche.
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STARI GUŠTANJ
Mirko Osojnik

Podoba starega Guštanja, kot odseva z razglednic 
tistega časa, so slike mirnega trga, ki je bil 
premajhen in preskromen, da bi lahko zaslutil svojo 

bodočo hitro rast, saj pred letom 1945 ni imel niti svojih 
ulic in poti. Nad tem zaspanim trgom so se na vsako stran 
razprostirale široke planote, pravzaprav terase, ki so jih v 
preteklosti izdolble reke in potoki. Na vzhodni je kraljeval 
lepi Osiandrov dvorec ali grad Javornik, ki ga je takrat 
še zakrivala zelena zavesa smrek. Na zahodni planoti se 
je šopiril dvorec Streiteben, grad Ravne, nekdanja letna 
rezidenca grofov Thurnov. Na južni planoti nad trgom pa 
so se razprostirala prostrana zelena polja. Otroci smo 
jih nekdaj še znali poimenovati po lastnikih: Cvitaničeva, 
Lečnikova… pa je varljivi spomin že veliko izgubil. Na 
robovih te terase je bilo zasajenih veliko jabolk, žlahtnih 
starih sort: mošančk, ledrovk, škrablc. Mladi smo na teh 
drevesih sproščali tudi odvečno energijo.

Na visoki Strojni je tedaj naš bukovnik Blaž Mavrel že bedel 
ob medlo plapolajočem svètniku in pisal svoje rajme, 
čas v Guštanju pa je utripal spokojno. Tudi Strojanci in 
njihovi sosedje z Zelenbrega so najraje kupovali v našem 
trgu, v trgovinah pri Bevcu, Samcu in Brundulu. Ko jim 
je zmanjkalo tobaka, so se oglasili pred trafiko, ki jo je 
med Lečnikovo gostilno in »Nuhijevo« slaščičarno imel 
stari Čič. Pri njem se je dobilo skoraj vse, od tobaka za 
njuhanje, časopisov in revij do prvih »čigumijev«, v katerih 
so se skrivale fotografije filmskih div in lepotcev tistega 
časa. Zbirali smo jih tako zavzeto, kot sedaj zbira mladina 
sličice nogometašev. Če si kakšno že imel, ti je dobrodušni 
trafikant Čič rade volje zamenjal žvečilko. Najlepše pa 
nam je bilo v pozni jeseni, ko je po celem trgu zadišalo po 
pečenem kostanju, ki sta ga pekli in prodajali Wlodygova 
in Krevhova bica. Kako okusni so bili in kako so ogreli 
premrzle dlani! Ob jesenskih večerih so se »guštanjski 
puobi« zbrali in zapeli ob spremljavi kitare, ki jo je s sabo 
prinesel Kamnikov Franci. Tudi tisto Kernjakovo »Nocoj je 
pa an liep večier«.  

Čisto na koncu Prežihove ulice je stala, streljaj od Gostilne 
pri lipi, stara ubožna hiša, malo naprej pa je čemela 
zastarela avtobusna postaja. Ubožna hiša je v tistih letih 
že izgubila svoj namen, zato so jo v šestdesetih porušili 
in malo naprej zgradili sodobno avtobusno postajo. Prav 
tako so porušili vse stare hiše v Prežihovi ulici in tisti konec 
našega trga je zasijal v novi podobi. Ko pa so začeli 
pospešeno graditi nova delavska naselja, je stari Guštanj 
počasi začel postajati mesto.

iz arhiva Blaža Kajzerja

»Guštanjski puobi« leta 1946 - z leve: 
Oto Leš, Vanč Dolinšek(?),                                                                                 

Milan Rodič, Dominik Kos, Franci 
Kamnik (s kitaro),                                                                                 

 Jože Borštner in Polde Čič

Wlodygova in Krevhova pečeta kostanj 
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SKOZI BLAŽEV OBJEKTIV
Blaž Kajzer

Naš častni občan gospod Tone

Trojna sreča
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KINO RAVNE
Mirko Osojnik

Prve kinopredstave po osvoboditvi so bile kar v guštanjskem sokolskem domu. Ko sta se telesnovzgojna in športna 
organizacija ločili, telovadci niso imeli prostora za samostojno delo, saj je bil bivši sokolski dom spremenjen 
v kinodvorano, društveno orodje pa uničeno. Leta 1948 pa se je kino preselil v nove prostore ob Meži. Stare 

panoramske fotografije Raven na Koroškem, ki jih je v šestdesetih letih prejšnjega stoletja posnel Maks Dolinšek, 
prvi upravnik ravenskega muzeja, so nam vedno prikazovale tudi del utripa kraja. Pred novim železarniškim upravnim 
poslopjem je bila prek ceste lepo vidna ubožna hiša, za cerkvijo sv. Egidija pa so stali stara osnovna šola in oba 
»perzonala«. Ob križišču proti »Reka grabnu« je v stari Jugoslaviji stala Brundulova gostilna PRI JAGRU, kasnejša 
mlekarna in zadružna trgovina. Za kinodvorano, ki so jo 1948. leta preuredili iz starega Jagrovega hleva, se je lepo videl 
stari leseni most čez Mežo. Glavna »magistrala«, ki je vodila mimo železarne in cerkve sv. Antona proti Prevaljam, je 
bila takrat še makadamska.
V tej kinodvorani so številne generacije Ravenčanov videle najboljše in najlepše filme svoje mladosti. Ob najbolj zaželenih 
filmih je bila taka gneča, da je bilo treba na vstopnice čakati kar na mostu čez Mežo! Večerov fotograf Jože Gal je leta 
1962 tak vrvež ujel v svoj objektiv, ko so stari in mladi nestrpno čakali, da dobijo vstopnice in si ogledajo predstavo. 
Kino Ravne je uspešno deloval do leta 1989, ko so ga zaradi starega nerenoviranega poslopja in nezanimanja, ki sta 
ga v veliki meri povzročila tudi napredek filmske tehnike (filmi na kasetah in DVD zgoščenkah) morali zapreti. Filmske 
predstave so nato še nekaj časa bile v ravenskem kulturnem domu, pa tudi tu so hitro usahnile, ker je bilo obiskovalcev 
odločno premalo.
Sama stavba je stala in propadala še nekaj let. Pravzaprav čisto prazna ni bila nikoli, saj je bila v levem delu stavbe 
lokalna gostilna »Kava bar Mojca«, podjetna gostilničarka pa je predverje kina preuredila v kadilnico za gostilniške goste. 
Leta 2014 so se pristojni končno odločili, da slavno ravensko kinodvorano podrejo. Julija 2014 se je to dogodilo, leta 
2016 pa so se na tem mestu ob zemeljskih delih za novo krožišče in gradnjo kanalizacije pokazali ostanki nekdanjega 
poznosrednjeveškega gradu Zelena peč (Gruenfels).

Kino Ravne leta 1962 (Arhiv VEČERA, foto: Jože Gal)



 17 / Ravenski razgledi 2017

65

Stare guštanjske razglednice
1. Gutenstein. Marktplatz (Kärnten). [Guštanj. Trg (Koroška).]
Založil: Vinzenz H. Brundula, Gutenstein. Potovala je 17.6. 1898 (slab odtis poštnega žiga!).
Kopijo razglednice ima v svoji zbirki KPM – Muzej Ravne.

2. Gutenstein (Kärnten) Hauptplatz. [Guštanj (Koroška) Glavni trg.]
Založil: H. Brundula, Gutenstein, 1902.
Razglednico ima v svoji zbirki Marjan Merkač, Brdinje.

3. Gruß aus Gamsenegg. Einkehr-Gasthof des Rudolf Brundula. 5 Min. zur Haltstelle.
[Pozdrav z Javornika. Gostilna s prenočišči Rudolfa Brundule. 5 minut do postajališča.]
Založil: R. Brundula, Gutenstein. Potovala je z dohodnim žigom Maribora s slabo vidno letnico 1903.
Razglednico ima v svoji zbirki Marjan Merkač, Brdinje.
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